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مدیر کل حفاظت محیط زیست استان تهران گفت: یکی از مهمترین مسائلی که منجر 
به افزایش آلودگی هوا می شود، تردد کامیون ها در شب است.سعید محمودی با اشاره به 
وضعیت جوی تهران طی روزهای آینده گفت: تا شنبه )۶ آذرماه( وضعیت جوی پایدار 
پیش بینی می شود. ممکن است در این روز باد موقت بوزد اما از یکشنبه تا سه شنبه )۷ 

تا ۹ آذرماه( دوباره پایداری جوی پیش بینی می شود.
مدیر کل حفاظت محیط زیست استان تهران درباره علل اصلی آلودگی هوای پایتخت 
خاطرنشان کرد: یکی از مهمترین مسائلی که منجر به افزایش آلودگی هوا می شود، تردد 
کامیون ها در شب است همچنین فعالیت کارخانه های شن و ماسه نیز سهم زیادی در 

تشدید آلودگی هوای شهر تهران دارد.
وی با اشاره به لزوم توقف فعالیت کامیون ها حتی به صورت مقطعی ادامه داد: سوال 
اصلی اینجاست که چرا سیاست های کنترل آلودگی هوا برای خودروهای شخصی اجرا 
می شود اما زمانی که نوبت به کامیون ها و موتور سیکلت ها می رسد، سیاست های نظارتی 
تغییر می کند. این موضوع مسئله ای است که خارج از توان نهادهای زیست محیطی است 
و پلیس و دیگر نهادهای مربوط باید این مشــکل را مدیریت کنند. وقتی قانونی درباره 
این مشــکل تصویب می شود، باید اجرا شــود. در غیر این صورت بود و نبود آن تفاوتی 
ندارد البته در سال های گذشته همکاری مناسبی میان پلیس و کارگروه اضطرار آلودگی 
هوا وجود داشته است که امیدواریم امسال هم ادامه پیدا کند.محمودی با بیان مصوبات 

کارگروه اضطرار آلودگی هوا اظهارکرد: با توجه به پیش بینی پایداری هوا در روزهای آینده، 
محدودیت هایی برای مدیریت وضعیت فعلی اجرا می شود.

وی افزود: جلوگیری از تردد شــبانه کامیون ها و تردد خودروهای فاقد معاینه فنی 
و دودزا یکی از محدودیت هایی اســت که در دو روز آینده اعمال می شــود. کامیون ها با 
مصرف سوخت گازوئیل که منشا اصلی تولید ریزآلاینده های کمتر از ۲.۵ میکرون است، 

از مهم ترین منابع آلودگی متحرک هستند.
محمــودی با تاکید بر لزوم توقف فعالیت های صنعتی آلاینده اظهارکرد: توقف کلیه 
واحدهای عمرانی که باعث تشدید الودگی می شوند به خصوص واحدهای صنعتی ماسه 
و بتن در دستور کار قرار می گیرد. بر اساس مصوبات جلسه امروز فعالیت واحدهای شن 
و ماســه در دو روز آینده متوقف خواهد شد همچنین استقرار پایگاه سیار پزشکی هم 
جزو مصوبات امروز جلسه است.مدیر کل حفاظت محیط زیست استان تهران با اشاره به 
استفاده مکرر از سوخت مایع که سبب ایجاد آلودگی هوا می شود،گفت: ممنوعیت استفاده 
از سوخت مایع در نیروگاه ها یکی از اصلی ترین مصوبات جلسه امروز است. در سال های 
گذشته همواره شایعات مصرف مازوت در کشور به گوش می رسید این در حالیست که 
میزان مصرف مازوت در کشور تنها سه درصد اعلام می شود. اگر این رقم صحت داشته 
باشد همین ۳ درصد نیز در روزهایی مصرف می شود که هوا پایدار است و آلودگی بیشتر 

و شدیدتر خواهد شد.

به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پست، صبح امروز چهارشنبه سوم آذر ۱۴۰۰ آیین 
افتتاح دفتر پستی سازمان پژوهش های علمی، صنعتی ایران در منطقه حسن آباد شهرستان 
اسلامشهر با حضور رئیس و جمعی از مدیران سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران، 

امام جمعه، بخشدار و اعضای شورای شهر احمدآباد مستوفی برگزار شد.
احمد مظفری رئیس پارک علم و فناوری سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران 
هم در این مراسم اظهار کرد: »با توجه به استقرار بیش از ۱۴۰ شرکت استارتاپی با بیش 
از ۱۴۰۰ نفر شاغل در این مجموعه، ارائه خدمات پستی یکی از زیرساخت های مورد نیاز 
فعالیت این مجموعه هاست که با همکاری شرکت ملی پست، دفتر نمایندگی پست در 

این پارک علم و فناوری راه اندازی شده است.«
مظفری افزود: »با استقرار نمایندگی پست، تمامی خدمات پستی و پیشخوان مورد نیاز 

فعالان در عرصه کســب و کارهای نوین ارائه می شود و زمینه افزایش فعالیت بیشتر این 
شرکت فراهم خواهد شد.«

وی با تاکید بر اینکه یکی از مهمترین اولویت های شرکت های مستقر در این مجموعه 
جذب و اســتخدام نیروهای بومی منطقه اســت، بیان کرد: »با وجود اینکه پارک علم و 
فناوری سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران یک پشتوانه و اعتباری برای منطقه و 
این شهرستان است، با همکاری و همراهی مسئولین منطقه می توان بسترهای لازم برای 
حضور هرچه بیشتر فعالان در عرصه های مختلف کسب و کارهای نوین را فراهم ساخت.«

مدیرکل منطقه پست جنوب تهران نیز در این مراسم گفت: »با وجود استقرار بیش از 
۱۴۰ شــرکت استارتاپی در محل سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران در منطقه 
احمدآباد مستوفی، دفتر نمایندگی پست با هدف ارائه کلیه خدمات پستی افتتاح و مورد 
بهره برداری قرار گرفت.«پیشــقدم با اشــاره به اینکه با افزایش کسب و کارهای خانگی و 
شرکت های استارتاپی، خدمات پستی افزایش چشمگیری یافته، افزود: »به منظور حمایت 
از شرکت های استارتاپی، شرکت ملی پست جمهوری اسلامی اقدام به راه اندازی لجستیک 
پستی کرده و در داخل مراکز پستی با در اختیار قرار دادن فضاهایی به طور مستقیم و در 
کمترین زمان با تحویل کالاها، اقدام به بسته بندی و توزیع و دریافت هزینه های پست و 
فروش کالا کرده و پس از کسر هزینه های مربوطه ،هزینه کالا را به شرکت های استارتاپی 
تحویل می دهد.« دفتر نمایندگی پست در داخل مجموعه پارک علم و فناوری با همکاری 
سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران و شرکت پست جمهوری اسلامی ایران ایجاد 
و راه اندازی شــد و در ادامه تفاهم نامه همکاری بیشتر در ارائه خدمات بهینه بین رئیس 
پارک علم و فناوری سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران و مدیر کل منطقه پستی 

جنوب استان تهران منعقد و مبادله شد.
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تعطیلی صنایع بخاطر آلودگی هوا تعطیلی صنایع بخاطر آلودگی هوا 

فیلم ســینمایی »زالاوا« به کارگردانی ارســلان امیری در 
هشتمین دوره ی فســتیوال بین المللی فیلم دهوک که از 
تاریخ ۲۰ تا ۲۷ آبان در کردستان عراق برگزار شد، توانست 
جایــزه بهترین بازیگر مرد بــرای نوید پورفــرج و بهترین 

کارگردان برای ارسلان امیری را از آن خود بکند.
نخستین تجربه سینمایی ارسلان امیری در مقام کارگردان، 
با حمایــت فروم فیلــم هنگ کنگ )HAF(، شــورای فیلم 
کره جنوبی )KOFIC(، مشارکت بنیاد ســینمایی فارابی و 
سرمایه گذاری طوبی فیلم تهیه  شده است که جایزه ی بزرگ 
سی وششمین هفته منتقدان فیلم ونیز، جایزه ی فیپرشی 
بهترین فیلم از هشتادوهفتمین فستیوال فیلم ونیز و جایزه ی 
بهترین فیلم بخش NEXT WAVE از هیجدهمین فستیوال 

فانتاستیک فست آمریکا را دریافت کرده است.

فیلم برداری بخش های جدید ســریال »سلمان فارسی« 
محصول مرکز ســیمافیلم به کارگردانی داوود میرباقری و 

تهیه کنندگی حسین طاهری در جزیره قشم آغاز شد. 
 با پایان فیلم برداری بخــش دیرهای فصل بیزانس در جلفا 
و شــاهرود، فیلم برداری بخش های دیگری از این فصل در 
جزیره قشم آغاز خواهد شــد. بدین ترتیب کاروان سریال 
سلمان فارسی که اواخر سال ۱۳۹8 در جزیره قشم، بخش 
های لخمی های فصل بیزانس را فیلمبرداری کرده بودند با 
بازگشــت به این جزیره زیبا و جذاب، بخش های دیگری از 

فصل بیزانس را به تصویر خواهند کشید. 
در زمان فیلم برداری ســریال در جلفا و شاهرود، دکورهای 
مربوط به جزیره قشم آماده شــده تا گروه بعد از استراحتی 

کوتاه، راهی این جزیره شوند.

دو جایزه از جشنواره بین 
المللی دهوک برای »زالاوا«

 »سلمان فارسی« 
به قشم برگشت

الهام صالح 
کارشناس اقتصادی

ضرورت فروش اموال مازاد دولتی

مســأله فروش اموال مازاد دولت متناسب با شرایط و اقتضائات اقتصادی 
کشور ضرورتی انکار ناپذیر است. آنچه وزیر امور اقتصادی و دارایی در تبیین 
این موضوع و در قالب چالش های ۱۵ گانه شناســایی و احصا کرده، نشــان 
از مخالفت گســترده و عدم همکاری ســایر دستگاه ها و نهادها دارد. با آنکه 
تحقق این امر اقدامی ضروری اســت و منابــع حاصل از آن در قالب بودجه 
مجدد به خود دســتگاه ها بازمی گردد، اما بازهم با عدم همراهی آنها مواجه 
هستیم چرا که اموال مدنظر همان اموال دستگاه های اجرایی است و انسان 
به صــورت غریزی و فطری نمی خواهد دارایی خود را از دســت بدهد، مگر 
آنکه توجیه اقتصادی موضوع را دریافته باشــد. این توضیح بدان معناســت 
که عدم تحقق چشــم انداز تعریف شــده در این موضوع را ابتدا ریشــه یابی 
و ســپس اقدامات و اســتراتژی متناســب با آن را تعیین و دستگاه ها را از 
 کارکــرد فــروش اموال مازاد دولتــی آگاه کنیم. در همین راســتا می توان 
گفــت حفظ این اموال هزینه هایی را به دولــت تحمیل کرده که هم اکنون 

کارآیی لازم را ندارند.
 از سوی دیگر رهایی از اموال مازاد صرفه جویی در هزینه هاست و منابعی که 
ایجاد می کند در مقاطع خاص می تواند کمک حال دولت باشد. در همین رابطه 
تجربه مشابهی وجود دارد. کشور امریکا در دهه ۱۹۶۰ با حجم قابل توجهی از 
اموال مازاد بانک ها رو به رو بود. این کشور توانست با تصویب قانون شرکت های 

سرمایه گذاری زمین و مستغلات به یک سازوکار اقتصادی جذاب برسد.
 این قانون سبب شد تا یک مکانیزم اقتصادی مؤثر در اقتصاد ایجاد شود که 
از ۱۵ سال پیش تاکنون با ترجمه کتاب هایی که تجلی این مضمون هستند، 
چنین رویکردی در کشور ما هم مطرح شد اما لازم است عزمی برای اجرای 

آن به وجود بیاید.
بنابراین پیشنهاد می شود که ما نیز برای مرتفع کردن مسأله حاضر نگاه ها 
را از حالت بخشنامه ای به طراحی سیستم هایی که منطق اقتصادی دارد، تغییر 
بدهیم و علاوه بر آن بازگشــت دارایی ها را به دستگاه های اجرایی به صورت 
شفاف توضیح داده و آن را تضمین کنیم. به پشتوانه همین شفافیت است که 
می توان از حمایت و همکاری دســتگاه ها بهره مند شد. واضح است که ادامه 
رونــد کنونی نهایتاً توفیقی چند درصدی ایجاد کند که نمی تواند در اقتصاد 
مؤثر باشد در حالی که بررسی ریشه ای این عوامل سبب می شود تا نگاه ها را 

از واگذاری و فروش به منابع مولد تغییر دهیم.
تحقــق این مهم در گرو آن اســت که وزارت امور اقتصــادی و دارایی، 
وزارت راه و شهرســازی، ســازمان بــورس و بانک مرکزی بــه عنوان چهار 
مرجــع اصلــی در یک فرایندی کــه قائل به تغییر نگاه و رویکرد اســت با 
 مکانیزم توجیه پذیری اقتصادی موضوع را در ســطح استانی و ملی تبیین و 
به گشــایش برســانند.در جمع بندی نهایی باید به این نکته اشاره کرد که 
پیش بینی ۴۵ هزار میلیارد تومان درآمد از محل فروش و واگذاری اموال مازاد 
منقول و غیرمنقول در بودجه سال جاری متأثر از چالش ها و موانع موجود و 
سوء مدیریت هایی بوده که در گذشته رخ داده است.در حالی که حجم اموال 
مازاد چندین برابر رقم در نظر گرفته شده است که در صورت مدیریت صحیح 
و اعتماد سازی به فضای اقتصادی منجر به همراهی و همکاری دستگاه ها شده 
و منابع چند برابری به اقتصاد کشــور تزریق می شود که البته جبران عقب 
ماندگی از رقم تعیین شــده در ماه های باقیمانده سال امکانپذیر نیست اما 
برنامه ریزی برای بودجه ۱۴۰۱ و تحقق آن قطعاً راهگشا خواهد بود و با رفع 
ریشه ای چالش ها منابعی فراتر از ۴۵ هزار میلیارد تومان را هم محقق می کند.

شاید ارائه وام ۵۰ تا ۱۰۰ میلیون تومانی، عجیب ترین وعده ای باشد که طی یک سال 
گذشته به سهامداران بورسی برای جبران خسارت آن ها داده شده است؛ وعده ای که 
حتی مشخص نیست قرار است از چه محلی تامین شود و به زعم کارشناسان بیشتر 

همانند سرابی است که قرار نیست به چشمه ای برسد!
 چند روزی می شود که موضوع "پیشنهاد پرداخت وام ۱۰۰میلیونی قرض الحسنه به 
سهامداران متضرر بورس"  از سوی  نایب رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس مطرح شده است.آنطور که در خبرها آمده، محمد خدابخشی از پیشنهاد 
پرداخت وام ۵۰ تا ۱۰۰ میلیونی به سهامداران خُرد در قبال قرارگرفتن سهام به عنوان 
وثیقه خبر داده و اعلام کرده است که با توجه به ضرر سهامداران حقیقی خرد در بازار 
سرمایه، در جلسه با رئیس سازمان بورس پیشنهاد دادم در قبال ارزش تابلو سهامی 
به عنوان وثیقه لحاظ شود، تا وام قرض الحسنه ای بین ۵۰ تا صد میلیون تومان به 

آنها پرداخت شود.
به گفته وی، این وام با بازپرداخت سه تا پنج ساله می تواند بخشی از ضرر این افراد 
را جبران و به این سهامداران خرد کمک کند و در مقابل از سهام این افراد می توان 
به عنوان وثیقه استفاده کرد.درمورد این پیشنهاد، چند سوال اساسی مطرح است که 
مهمترین آن این سوال است که منبع تامین این وام کجاست؟ این پیشنهاد علاوه 

بر اینکه در بودجه دیده نشده است، بار مالی زیادی روی دوش دولت می گذارد.
از طرف دیگر گفته شده است که وثیقه این وام، همان سهام خریداری شده است، 
یعنی فرد باید حداقل به اندازه وامی که قصد دارد بگیرد، باید ۱۰۰ میلیون تومان 
سهام داشته باشد و جالب است که با دریافت این وام، سهام به صورت کامل باید بلوکه 

و در گرو بانک گذاشته شود.

سراب وام ۱۰۰ میلیونی پیش 
روی بورسی ها؟! 
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سعیده محمد  -   ایده روز |دبیر انجمن 
قطعه سازان معتقد است به دلیل رانت و اختلاف 
قیمت خودروی وارداتی و قیمت آن در بازار، 
طرح واردات خودرو در قبال صادرات خودرو 

و قطعات، باعث صادرات تقلبی خواهد شد.
دبیر انجمن قطعه ســازان خودروی ایران 
اظهار داشت: متاسفانه طرح واردات خودرو در 
قبال صادرات خودرو و قطعات، باعث صادرات 
تقلبی خواهد شــد. به دلیل رانت و اختلاف 
قیمت خودروی وارداتی و قیمت آن در بازار، 
به این ســمت حرکت خواهیم کرد که یک 
ســری افراد حقیقی یا حقوقی صادراتی را به 

دروغ انجام و در قبال آن خودرو وارد کنند.
مازیار بیگلو در مورد وصعیت صادرات قطعه 
و طرح واردات خودرو در قبال صادرات خودرو 
و قطعات اظهار کرد: صادرات قطعه از طریق 
مستقیم و غیرمستقیم در حال انجام است البته 
محدود بوده و رقم بالایی ندارد. چراکه بسیاری 
از خودروهایی که در ایران تولید می شوند دیگر 
در سطح جهانی تولید ندارند. معضلات تحریم، 
مسائلی مانند انتقال پول و ارز هم مزید بر علت 
است. رقم صادراتی قطعه ما الان حدود ۵۰۰ 
میلیون دلار است که رقم قابل توجهی نیست 

و پتانسیل بیشتری وجود دارد.
وی افــزود: قطعــات صادراتی هم اقلامی 
هستند که مصارف عمومی روی خودروها دارد 
کــه از این میان می توان به ریخته گری خام، 
رادیاتورها، تزیینات بیرونی و داخلی خودرو و... 
اشــاره کرد. برنامه این بود که میزان صادرات 
ما بسیار بیشتر شود اما همه مشکلاتی برای 
قطعه سازی به علت کمبود نقدینگی به وجود 
آمد، عملا پروژه های توسعه ای قطعه سازان برای 

صادرات را متوقف کرد و نتوانستیم به اهداف 
نزدیک شویم.

بیگلــو در ادامه خاطرنشــان کرد: عموم 
صادرات ما به کشــورهای منطقه، کشورهای 
حوزه CIS و هم ســود است. با این حال ناچار 
هستیم صادرات خود را به کشورهای اروپایی به 
مقاصد ترکیه و دبی صادر کنیم تا آن کشورها 
مشمول تحریم ها نشوند. بنابراین ممکن است 
بخشــی از صادرات ما با مقصد ترکیه یا دبی 
نشان داده شود اما در اصل به کشورهای اروپایی 

مانند فرانسه و ایتالیا هستند.
وی اضافه کرد: متاســفانه با طرح واردات 
خودرو در قبال صادرات خودرو و قطعات، باعث 
صادرات اقلام تقلبی خواهد شد. به دلیل رانت 

و اختلاف قیمت خودروی وارداتی و قیمت آن 
در بازار، به این سمت حرکت خواهیم کرد که 
یک ســری افراد حقیقی یا حقوقی صادراتی 
را بــه دروغ انجام دهند و در قبال آن خودرو 
وارد کنند. مرقون به صرفه است که شخصی 
از داخل قطعه بخرد و خارج از کشور حتی آن 
را منهدم کند و در قبال آن خودرو وارد کرده 
و با حاشیه بازاری که وجود دارد آن خودرو را 
به فروش برساند. یعنی صادرات قطعه افزایش 

می یابد اما این صادرات واقعی نیست.
دبیر انجمن قطعه ســازان خودروی ایران 
گفت: به نظر اشــکالات فنــی زیادی به این 
طرح وارد است. عنوان کردند که همه اشخاص 
حقیقی و حقوقی می توانند واردکننده خودرو 

باشند، حتی در رسانه ها اعلام کردند که شرط 
خدمات پس از فروش هم حذف می شود. این 
فاجعه اســت؛ یعنی خودرویی می تواند وارد 
شــود که خدمات پس از فروش آن بر عهده 

کسی نیست.
وی افــزود: بــا میزان صــادرات خودرو و 
قطعاتی که داریم شاید در سال نتوانیم بیش 
از ۱۰۰۰ یــا ۲۰۰۰ خودرو وارد کنیم که این 
رقم تاثیری در تنظیم بازار نخواهد داشــت. 
علاوه بر این همان میزان ۰,۵ میلیارد دلاری 
که صادرات قطعه انجام می شد تا قبل از این 
در اختیار بانک مرکزی بود و بانک مرکزی از 
آن برای واردات دارو یا کالاهای اساسی استفاده 
می کرد، با این شــرایط عملا ما نیم میلیارد 

دلار را از اختیار بانک مرکزی خارج کرده ایم. 
با کمبود ارزی که وجود دارد همین رقم هم 
می تواند تاثیرگذار باشد.بیگلو با انتقاد از عدم 
آزادسازی قیمت خودرو بیان کرد: کاش این 
طرح همزمان با طرح آزادسازی قیمت خودرو 
انجام می شــد که در ازای آن بتوانیم هم بازار 
داخل را مدیریت کنیم تا قشــر کم درآمدتر 
بتوانند از خودروهای داخلی اســتفاده کند و 
هم خریدار خودروی خارجی منتفع شوند.وی 
تصریح کرد: ما قطعه سازانی داریم که خود کار 
صادرات را انجام می دهند، فرض کنیم که یک 
قطعه ساز به عنوان یک شخص حقیقی خودرو 
وارد کرد، ولی نمی تواند تضمین خدمات پس 
از فروش و تامین قطعات را دهد. ممکن است 
برخی از قطعه ســازان در واردات خودرو ورود 
کنند اما ســوال این است که چه اتفاقی برای 
خودرویی می افتد که خدمات پس از فروش 
ندارد و تامین قطعات برای آن انجام نمی شود.

دبیر انجمن قطعه سازان خودرو ادامه داد: نیت 
ایــن طرح خیر بوده اما در عمل هیچ تاثیری 
روی حل مشکلات قطعه سازان نخواهد داشت. 
صادرات رشد پیدا می کند اما صادرات کاذب 
است. یعنی عملا قطعه سازان همان کاری که 
قبلا انجــام می دادند را باز انجام خواهند داد، 
مشکلات نقدینگی و مواد اولیه آنها حل نخواهد 
شد و کماکان قیمت گذاری دستوری خودرو 
گریبان قطعه سازان را خواهد گرفت. لذا تاثیر 
آنچنانی بر روند قطعه ســازی نخواهد داشت. 
اگر هم قطعه سازی خودرو وارد کند عملا یک 
سود غیرعملیاتی و خارج از حوزه کسب و کار 
اصلی است. بنابراین قطعا مشکلات قطعه سازان 

را حل نخواهد کرد.

وارداتخودروباعثصادراتتقلبیقطعهمیشود

مدیرکل دفتر ترانزیت و حمل و نقل بین الملل از سفر 
مقــام اماراتی به تهران در هفته آینده برای آغاز فعالیت 

رسمی کریدور امارات-ایران-ترکیه خبر داد.
برخی خبرها از کاهش تنش سیاســی میان ایران و 
امارات از یک سو و همچنین ترکیه و امارات از سوی دیگر 
پس از یک دهه تنش در روابط این دو کشور حکایت دارد.

این تنش زدایی ســبب شده تا تجارت میان امارات و 
ترکیه برای ارسال کالاهای اماراتی به اروپا که پیش تر از 
مسیر دریایی تنگه باب المندب -دریای سرخ-کانال سوئز 
از بندر شارجه تا بندر مرسین ترکیه انجام می شد، در پی 
افزایش کرایه حمل دریایی کالا، به حمل زمینی از مسیر 
ترانزیتی ایران به ترکیه انجام شود.این در حالی است که 
مسیر پیشــین ۲۰ روز و مسیر جدید )عبور ترانزیتی از 

خاک ایران( ۱۲ روز به طول می انجامد.

 کرایه حمل دریایی کالا در خاورمیانه ۳ برابر 
شده است

مســعود پل مه، دبیر انجمن کشــتیرانی نیز چندی 
پیش دربــاره افزایش جهانی کرایــه حمل دریایی کالا 
گفته بود: کرایه حمل و هزینه تردد کشتی ها میان بنادر 
ایران با بنادر چین، هند و امارات ۳ برابر شــده است که 
علت آن کاهش تعداد شناورهای کانتینری و همچنین 
تعداد کانتینرها اســت که در ایام کرونا سفارش ساخت 
 کشتی و تولید کانتینر به شدت کاهش یافت اما پس از

 افزایــش تقاضا، از آنجایی که عرضه کم بود کرایه حمل 
چند برابر شد.

او خاطرنشان کرد: در ۹ ماه گذشته کرایه حمل دریایی 
کالا در مسیرهای اروپایی ۲۰ برابر شده و پیش بینی ها 
این است که احتمالاً کرایه حمل کالاها در منطقه ما به 

۵ برابر برسد.

 عبور از خاک ایران به صرفه تر می شود
دریادار سامه رابعه، رئیس اداره کانال سوئز در مصر نیز با 
اشاره به اینکه پس از انسداد کانال توسط یک کشتی بزرگ 
کانتینری، ترانزیت در این کانال به رکورد جدیدی دست 
یافته اســت اعلام کرد: با در نظر گرفتن همه متغیرهای 
مربوط به صنعت کشتیرانی، شاخص های تجارت دریایی 
همچنین استراتژی بازاریابی، قیمت گذاری متعادلی را 
برای ســال ۲۰۲۲ در مسیرهای مربوط به این کانال در 
نظر گرفتیم.وی یادآور شــد: کشــتی های کروز در سال 
۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ بیشترین آسیب را از محل کرونا دیده اند 
و همچنین کشتی های حامل گاز LNG نیز از افزایش نرخ 

تعرفه ها برای سال ۲۰۲۲ معاف هستند.
به گفتۀ رئیس اداره کانال سوئز تصمیم برای افزایش 
تعرفه ها پس از آن اتخاذ شد که کانال سوئز رکورد جدیدی 
را به منظور ترانزیت کشــتی در ماه اکتبر به ثبت رساند. 
به گونه ای که تعداد کشتی های ترانزیتی از این کانال در 
این ماه به ۱۸۴۷ ترانزیت رسید که نسبت به مدت مشابه 

سال قبل آن ۱۴ درصد افزایش نشان می دهد.
برخی کارشناســان صنعت ترانزیت معتقدند یکی از 
دلایل تمایل اماراتی ها به استفاده ترانزیتی از خاک ایران 
برای انتقال کالاهای خود به ترکیه و سپس اروپا، افزایش 

عوارض عبور از کانال سوئز از سوی دولت قاهره است.

 مقامات ارشد اماراتی هفته آینده در تهران 
و آنکارا

شنیده ها حاکی است قرار است در هفته آینده مشاور 
امنیت ملی امارات برای بررسی موضوع ترانزیت کالاهای 
اماراتی به اروپا از خاک ایران به تهران بیاید و با مقامات 

ارشد سیاسی و اقتصادی ایران دیدار و گفت وگو کند.
شیخ محمد بن زائد حاکم دوبی، نخست وزیر امارات و 
نایب رئیس امارات متحده عربی نیز طی هفته آتی پس از 
یک دهه، سفری به ترکیه درباره ترانزیت کالاهای اماراتی 

از مسیر ایران و ترکیه به اروپا خواهد داشت.

 مصر مخالف تقویت کریدور ترانزیتی ایران اما  
امارات و قطر مشتاق

گفته می شود مصر به دلیل کاهش عبور کشتی های 
اماراتی از کانال ســوئز، از اصلی ترین مخالفان راه اندازی 
کریدور ترانزیتی امارات-ایران-ترکیه است.قطری ها نیز 
که روابط تجاری خوبی با ترکیه دارند، از دیگر مشتریان 
عبور ترانزیتی کالاهــای وارداتی خود از ترکیه از خاک 

ایران هستند.

 نقطه ضعف کجاست؟
بــا این حال با توجه به اینکه بیشــتر تجارت منطقه 
به ســمت حمــل کانتینری متمایل شــده، با توجه به 
نبود کشــتی های رو-رو و همچنین نبود زیرساخت های 
پهلوگیری کشتی های رو-رو در اسکله های بنادر جنوبی 
کشور، امکان جذب بیشتر کالا از بنادر جنوبی خلیج فارس 

به بنادر ایران وجود ندارد.

 عبور آزمایشی 2 کامیون اماراتی از ایران به 
ترکیه موفقیت آمیز بود

محمد جواد هدایتی، مدیرکل دفتر ترانزیت و حمل 
و نقل کالای ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با 
تأیید راه اندازی کریدور ترانزیتی جدید از خاک ایران بین 
امارات و ترکیه اظهار کرد: اماراتی ها سفری به تهران در 
دستور کار دارند و قرار است یک مقام ارشد اماراتی به ایران 
بیاید که پیرو مذاکرات اماراتی ها با طرف ترکیه ای است.

وی افزود: حدود یک ماه پیش عبور آزمایشی از امارات 
به ترکیه داشــتیم و کامیونی از امارات با کشــتی رو-رو 
بــه ایران آمد و از مــرز بازرگان به ترکیه رفت؛ این عبور 
آزمایشی با ۲ کامیون انجام شد.این مقام مسئول یادآور 
شــد: اماراتی ها این عبور آزمایشی از خاک ایران را برای 
بررسی اینکه آیا ترانزیت از خاک ایران به صرفه هست یا 
نه، انجام دادند؛ به خصوص که حمل دریایی افزایش ۲ تا 
۳ برابری داشته است؛ لذا تجارت دوبی و امارات به ترکیه 
که قبل از مســیر دریایی انجام می شد، این بار از مسیر 
خشــکی صورت گیرد.هدایتی تأکید کرد: زمان عبور از 
خشکی بسیار کمتر از عبور دریایی بود و صرفه اقتصادی 
آن نیز تأیید شد؛ ضمن اینکه هزینه ها و توقف های عبور 
از کانال ســوئز را ندارد. در حال حاضر کریدور جنوب به 
شــمال ایران بسیار مورد استقبال کشورها قرار گرفته و 
باید با توجه به شرایطی که ایجاد شده، به دنبال تسهیل 
این عبور ترانزیتی و همچنین کاهش فرآیندهای ترانزیت 
از مسیر ایران باشــیم. همچنین باید امنیت موجود در 
کشــورمان و زیرساخت های حمل و نقلی آن را به دیگر 

کشورها بشناسانیم.

 فرصــت ترانزیتــی امارات-ترکیه مانند 
پاکستان-ترکیه است

وی خاطرنشــان کرد: فرصت ترانزیتی امارات-ایران-
ترکیه مشــابه فرصتی اســت که با پاکستان ایجاد شده 
و قرار اســت کریدور )اسلام آباد-تهران-استانبول( فعال 

شود تا عبور از قلمروی ایران از سوی کشورهای همسایه 
گسترش یابد.

مدیرکل ترانزیت سازمان راهداری نزدیک ترین بندر 
ایرانی به بنادر اماراتی را بنادر شــهیدان رجایی و باهنر 
عنوان و بیان کرد: این دو بندر مورد اســتقبال اماراتی ها 

قرار گرفته است.

 ترانزیت کالاهای صادراتی ترکیه به قطر از 
خاک ایران

وی در خصوص انتقــال کالاهای صادراتی ترکیه به 
قطر از خاک ایران گفت: مســیر ترکیــه به قطر بعد از 
اتفاقاتی که میان کشورهای عربی حاشیه جنوبی خلیج 
فارس رخ داد و برخی کشــورهای عضو شورای همکاری 
خلیج فارس، قطر را تحریم کردند، مورد اســتفاده قرار 
گرفت و هنوز هم کامیون های ترکیه ای وارد ایران شــده 
و به بنادر اســتان بوشــهر به دلیل نزدیک بودن به قطر 
 می روند که شــامل بنادر گناوه و دیر می شود؛ سپس از

 آنجا به دوحه می روند.

 به جای کشتی رو-رو، کامیون ها با لندینگ 
کرافت حمل می شوند

هدایتی با بیان اینکه مشکل عمده ما در بنادر جنوبی در 
شرایط فعلی، نداشتن کشتی های رو-رو است اظهار کرد: 
در حال حاضر کامیون های ترانزیتی عمدتاً با شناورهای 
لندینگ کرافت جابه جا می شوند که مشکلات خاص خود 
را دارد که شامل ایمنی کمتر این شناورها نسبت به رو-رو، 
حجم کمتر، زمان طولانی تر سفر با لندینگ کرافت و نهایتاً 
جدا شدن یدک کش )تریلی( از یدک و صرفاً انتقال یدک 

با این شناورها می شود.
وی بیان کرد: اگر کشــتی رو-رو داشته باشیم بسیار 

بهتر می توانیم از فرصت های ترانزیتی ایران بهره ببریم.

 ماجرای عوارض گرفتن آذری ها از کامیون های 
ایرانی و پادرمیانی روس ها چه بود

وی درباره مذاکرات اخیر خود با مقامات سازمان حمل 
و نقل آذربایجان در سفری که به باکو داشت، گفت: بخشی 
از مسیر گوریس-کاپان که در تفاهم نامه آتش بس میان 
آذربایجان و ارمنســتان در نوامبر ۲۰۲۰ پس از مناقشه 
قره باغ به امضا رسید، به خاک آذربایجان منتقل شد؛ این 
مسیر برای دسترسی کامیون های ایرانی به ارمنستان مورد 

استفاده قرار می گیرد.
هدایتی اظهار کرد: آذری ها ابتدا این مسیر را بستند 
و اعلام کردند این قطعه جزو خاک ماســت و اجازه عبور 
نمی دهیم امــا روس ها به موضوع ورود کردند در نتیجه 
دولت باکو انسداد مسیر را برداشت و دوباره چند روز بعد 
آذری ها اعلام کردند ما منع تردد ایجاد نمی کنیم اما چون 
قلمروی خاک آذربایجان است، مقررات ملی خود را اعمال 

می کنیم که همان وضع عوارض بود.

رییس انجمن کشــت فراسرزمینی گفت:  با تیره شدن روابط سیاسی ایران 
و تاجیکستان، این کشور سرمایه گذاران ایرانی را از تاجیکستان اخراج و اجازه 

سرمایه گذاری برای ایرانیان را دشوار کرد.
رییس انجمن کشت فراسرزمینی خاطر نشان کرد: با تیره شدن روابط سیاسی 
ایران و تاجیکستان، این کشور سرمایه گذاران ایرانی را از کشور خود اخراج کرد 
و اجازه ســرمایه گذاری برای ایرانیان را دشــوار کرد. باید بگویم این خاطره بد 
همچنان در ذهن ما باقی مانده و باعث شد کمتر ایرانی رغبتی برای ورود به این 

اقتصاد از خود نشان دهد. 
علی رضوانی زاده در پاسخ به این پرسش که ما با کشور تاجیکستان اشتراکات 
فرهنگی و زبانی داریم آیا می توان از این ظرفیت برای توسعه کشت فراسرزمینی 
بهره بگیریم؟ گفت: امروز ما با تنش های جدی آبی مواجه هستیم که این مسئله 

باعث شده است در ایجاد امنیت غذایی در کشور با چالش هایی مواجه شویم.
وی با بیان اینکه برای پیشبرد فعالیت اقتصادی باید به مولفه های زیادی توجه 
کرد، افزود: با توجه به شاخص های مشخص کشورها برای کشت فراسرزمینی 
از سوی انجمن انتخاب می شوند. باید بگویم با توجه به مولفه های تعیین شده، 
کشاورزی در تاجیکستان توجیه اقتصادی ندارد از این رو جزو اولویت های سوم ما 
در نظر گرفته می شود.این فعال اقتصادی تصریح کرد: امنیت در سرمایه گذاری، 
روابط دیپلماتیک و رتبه  کشورها در تسهیل محیط کسب و کار جزو شاخص های 

مهم در انتخاب کشورها برای کشت فراسرزمینی محسوب می شوند. تنها ملاک 
انتخاب داشتن منابع آبی مناسب و زمین های مرغوب نیست؛ به عنوان مثال کشور 
لهستان منابع آبی ارزشمندی دارد اما از آنجایی که پیشینه اقتصادی ایرانیان 
در این کشور قوی نیست از این رو این کشور جزو اولویت های دوم ما در زمینه 
کشت فراسرزمینی شده است.رضوانی زاده با اشاره به تجربه تلخ سرمایه گذاری 
ایرانیان در تاجیکســتان، خاطر نشان کرد: با تیره شدن روابط سیاسی ایران و 
تاجیکستان، این کشور سرمایه گذاران ایرانی را از کشور خود اخراج کرد و اجازه 
سرمایه گذاری برای ایرانیان را دشوار کرد. باید بگویم این خاطره بد همچنان در 
ذهن ما باقی مانده و باعث شد کمتر ایرانی رغبتی برای ورود به این اقتصاد از 
خود نشان دهد.این فعال اقتصادی بابیان اینکه نمی توان در تاجیکستان کار بزرگ 
انجام داد، گفت: به سختی می توان در این کشور یک مزرعه ۱۰ هزار هکتاری 
پیدا کنیم وقتی نتوانیم درکشوری کار بزرگ انجام دهیم در واقع در آن کشور 
کشاورزی معیشتی کرده ایم این در حالیست که می توان با هزینه کم بیش از 
۱۰۰ هزار هکتار زمین در روسیه، قزاقستان، برزیل، اوکراین، ونزوئلا و اجاره کنیم.

بنا به اظهارات وی، اولویت کشــت فراســرزمینی تولید محصولات آب بر و 
گوشت اســت.وی در ادامه بیان کرد: زمینه های اقتصادی برای پرورش آبزیان 
در این کشور محیا است. سالیانه انواع آبزیان به ارزش ۲ میلیارد دلار وارد این 
کشــور می شود ما می توانیم با انتقال دانش فنی و نیروی انسانی از این قابلیت 

استفاده کنیم و ســرمایه گذاری مشترکی در این زمینه انجام دهیم و اینگونه 
علاوه بر خلق ثروت به حضور ایرانیان در این کشور کمک کنیم. و زمینه را برای 
توسعه روابط اقتصادی و کشاورزی فراسرزمینی فراهم کنیم.به گفته این فعال 
اقتصادی، از منظر دیپلماسی اقتصادی سرمایه گذاری در تاجیکستان سودآور است 
مشــروط به اینکه تعهدهای لازم به سرمایه گذاری در این کشور به طرف های 
ایرانی داده شود و امنیت سرمایه گذاری در این کشور برای ایرانیان فراهم شود. 
اما در شرایط کنونی اگر سطح زیر کشت ما در دیگر کشورها به ۶ میلیون هکتار 
رسید آن زمان می توانیم برای ورود به تاجیکستان هم فکر کنیم.رضوانی زاده با 
اشاره به ظرفیت های تاجیکستان در بخش های دام و صنایع تبدیلی کشاورزی، 
خاطر نشان کرد: یکی از کارویژه های کشت فراسرزمینی برای بخش خصوصی 
خلق ثروت است. و از آنجایی که این کشور به بازار اوراسیا و چین نزدیک است 
می توان زمینه های تولید و صادرات را در این کشور فراهم کرد.وی در پاسخ به 
این پرسش که یکی از اهداف کشت فراسرزمینی کشت محصولات آب بر در دیگر 
کشورها و واردات آن به ایران است اما شما سخن از کشت در دیگر کشورها و 
صادرات آن به کشورهای چون چین و... مطرح کردید در این باره بیشتر توضیح 
بدهید؟ گفت: همانگونه که اشاره کردم بخش خصوصی با هدف خلق ثروت در 
این زمینه ورود کرده است از این رو به کشت در کشورهای دیگر و صادرات آن 

به غیر ایران فکر و در این زمینه نیز ورود کرده است.

مسیرترانزیتیامارات-ایران-ترکیهفعالمیشود

تاجیکستانسرمایهگذاریبرایایرانیانرادشوارکرد

  خبرخبر

هاله حامدی فر
نایب رئیس سندیکای صنایع دارویی کشور

ارز ترجیحی دارو در دورترین نقطه از 
مصرف کننده قرار دارد و فسادزاست

 ارزان فروشی دارو با تخصیص یارانه به تولید یا واردات میسر نیست و این فقط به ضرر 
مصرف کننده و تولیدکنندگان دارو خواهد بود.

نه دولت و نه بخش خصوصی هیچ کدام با حذف یارانه دارو و اینکه دارو به ارزان ترین 
قیمت به دست مصرف کننده برســد مخالف نیستند. اما طرفداران حذف ارز ۴۲۰۰ 
می خواهند تخصیص این ارز به گونه ای باشد که به دست مصرف کننده واقعی برسد و 

نه کسانی که در این میان از آن سوءاستفاده می کنند.
 یارانه در ذات خودش عامل فســاد اســت. برای اینکه این فســاد به کمترین میزان 
خود برســد دولت باید در طول زنجیــره، آن را در نزدیک ترین جایی که به دســت 
مصرف کننده می رســد تزریق کند و نه دورترین نقطه. هرچقدر نقطه تزریق یارانه از 
مصرف کننده نهایی دورتر باشد میزان هدررفت آن بیشتر و در نتیجه میزان یارانه ای 
که به دست مصرف کننده واقعی می رســد کمتر خواهد بود. این همان اتفاقی است 

که الآن رخ می دهد.
 اینکه یارانه دارو را به تولیدکننده و یا واردکننده بدهیم و توقع داشته باشیم که دارو 
را به قیمت پایین عرضه کنند روش درســتی نیست. این فقط به ضرر مصرف کننده، 

صنعت و دست اندرکاران تولید دارو خواهد بود.
کسانی که معتقدند این یارانه مخرب اســت با نحوه تخصیص این کمک مالی برای 
دارو مخالف هســتند و نه خود آن. ما معتقدیم آن بودجه حمایتی باید وجود داشته 
باشــد اما از متخصصین اقتصاد دارو و بودجه ریزی برای بهترین شیوه تخصیص آن 
استفاده کنند. حرف ما این است که یارانه ای که از بیت المال در حال پرداخت است به 
آن اندازه که باید مؤثر واقع نمی شــود و اتفاقاً با این شیوه فعلی به صنعت و به سلامت 

مردم ضربه می زند.
 ما به عنوان نمایندگان سندیکای دارو حتی با وجود تحمیل مشکل بزرگ نقدینگی، 
بــا حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی موافقیم. به این دلیل که اگرچه تنها ۲۰ درصد نهاده های 
تولیدی مان را با ارز ۴۲۰۰ تأمین می کنیــم ولی اگر مبنای همین ارز هم دلار ۲۶ یا 
۲۸ هزار تومانی شود یعنی نیاز به دســت کم ۶ یا ۷ برابر نقدینگی بیشتر. بااین حال 
صنعت دارو حاضر شده است این مشکل را بپذیرد که در مقطعی برای ۲۰ درصد نهاده 
تولید خود نقدینگی را تأمین کند اما این سیستم بیمار و فسادانگیز به شکل درست 

اصلاح شود.

 مهلت رفع تعهد ارزی فرش یک ساله و صنایع دستی ۶ ماهه شد
طبق اعلام رسمی بانک مرکزی، مهلت رفع تعهد ارزی صادرکنندگان فرش 

دستباف یک ساله و صنایع دستی شش ماهه اعلام شد.
بانــک مرکزی در بخشــنامه ای که به امضای حســین چرخ انــداز، رئیس 
اداره صادرات بانک مرکزی رســیده اســت، مهلت زمان ایفای تعهدات ارزی 
صادرکنندگان فرش دستباف را یک سال از زمان صدور و صادرکنندگان صنایع 

دستی را شش ماه از زمان صدور اعلام کرد.
در این بخشنامه آمده است: وفق مفاد صورتجلسه بیست و یکمین نشست 
کمیته اقدام ارزی مســتقر در سازمان توســعه تجارت ایران ابلاغی طی نامه 
شــماره ۹۹/۱۰۰/۳۹۲۳۷ مورخ ۱۳۹۹.۱۱.۱۵ با افزایش مهلت ایفای تعهدات 
ارزی صادرکنندگان فرش دستباف به یک سال از زمان صدور و صادرکنندگان 

صنایع دستی به شش ماه از زمان صدور موافقت به عمل آمد.
در این راستا متعاقب ارسال فهرست صادرکنندگان و کد تعرفه های مشمول 
این بند از ســوی سازمان توسعه تجارت ایران به این بانک، اقدامات لازم برای 

بهره مندی از تسهیل و مهلت مذکور توسط این بانک انجام شده است.
بنابراین با توجه به واگذاری مسئولیت پیگیری برگشت ارز حاصل از صادرات 
به وزارت صنعت، معدن و تجارت در صورت لزوم می توان مراتب را از وزارتخانه 

مذکور پیگیری کرد.
بانــک مرکزی همزمان با آغاز تحریم دولت آمریکا، رویه رفع تعهد ارزی را 
در پیش گرفت و این مســئله موجب شــد عده زیادی از تجار فرش در برابر 
صادراتی که انجام داده بودند و بازگرداندن ارز صادراتی درگیر باشند و صادرات 

فرش به شدت کاهش یابد.
در ایــن رابطه عبــدالله بهرامی، مدیرعامل اتحادیه سراســری تعاونی های 
تولیدکنندگان فرش دســتباف می گوید: صادرکننده ای که فرش را به صورت 
امانی و نه فروش قطعی، در اختیار فروشــنده خارجی قرار داده، طبیعی است 
کــه ارز دریافت نکرده که بتواند در زمانبندی مدنظر بانک مرکزی، رفع تعهد 
ارزی کند. این صادرکننده باید صبر کند تا فروشنده خارجی فرش را بفروشد 
و بتواند با او تسویه کند. ولی وقتی بانک مرکزی بی توجه به این رویه معمول 
در صــادرات فرش، اصرار به رفع تعهد ارزی در زمانبندی مدنظر خودش دارد، 

صادرکننده از ترس آبرویش عطای صادرات فرش را به لقایش می بخشد.
به گفته وی این موارد در شرکت مورد بررسی قرار می گیرد و اقدامات لازم 
انجام می شــود اما در کل باید گفت که میزان ایجاد آلودگی پالایشگاه تهران 
در محدوده استاندارد اســت و دائما توسط آزمایشگاه معتمد محیط زیست و 

کارشناسان سازمان محیط زیست تهران پایش می شود.

 حمایت از تولید داخل با مصوبه خودرویی مجلس
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس با بیــان اینکه مصوبه خودرویی 
مجلس برای حمایت از تولید داخلی است، گفت: با مصوبه مجلس هر شرکتی 
اگر بتواند قطعه ای بسازد که قابلیت صادرات داشته باشد، به  آن شرکت اجازه 

واردات خودرو داده خواهد شد.
 سید محسن دهنوی  درباره مصوبه مجلس شورای اسلامی برای اجازه واردات 
خــودرو در ازای صادرات قطعه اظهار کرد: در حال حاضر قیمت خودرو رو به 
افزایش اســت و به نظر می رسد بخشی از افزایش قیمت به شرایط روانی بازار 
مربوط اســت. عضو هیات رئیس مجلس شــورای اسلامی افزود: یکی از دلایل 
افزایــش قیمت خودرو عدم ثبات در سیاســت های اعلامی اســت که در این 
موضوع وزارت صنعت، معدن و تجارت متولی اســت و باید سیاســت مشخص 
و ثابتی وجود داشــته باشــد. نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
درباره واردات خودرو اظهار کرد: درباره موضوع واردات خودرو دو اشکال وجود 
داشــت؛ نخســت اینکه ارز لازم برای این موضوع وجود ندارد و دوم اینکه این 
اقدام ســبب تضعیف بازار داخلی در ســاخت خودرو می شود. عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه مصوبه مجلس برای حمایت از تولید داخلی 
است، گفت: بر اساس این مصوبه اگر تولیدکنندگان داخلی قطعه  یا خودرویی 
تولیــد کننــد که می توان آن را صادر کرد و مشــتری خارجی برای آن وجود 
دارد، در ازای ارز ناشــی از صــادرات، تولیدکننده اجازه واردات خودرو خواهد 
داشــت.  وی ادامه داد: بر اســاس این مصوبه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
باید دســتورالعمل آن را تدوین و اجرایی کرده و از این مدل نیز حمایت کند. 
دهنوی با اشاره به چالش های پیش روی صنعت قطعه  در کشور و عدم انگیزه 
برای ساخت قطعه در تولید کنندگان داخلی گفت: در کشور نیروی کار، انرژی، 
قیمت فولاد و مواد اولیه برای ســاخت قطعات نســبت به قیمت جهانی ارزان 
اســت. در چنین شــرایطی اگر تولیدکنندگان به ساخت و تولید قطعه خودرو 
 ورود پیدا کنند و اجازه صادرات داشته باشند، قطعا سبب رشد قطعه سازی در

 کشور خواهد شد. 
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به صف فروش سنگین برای سهام شرکت های 
سرمایه گذاری استان اشاره شده بود. این صف 
فروش در حالی به معاملات امروز کشیده شده 
است که دلار به ۲۹ هزار تومان رسیده است. 
طبیعی است که سهامداران عدالت و بسیاری 
از معامله گران بازار ســهام که عمر کوتاهی از 
حضور آن ها در بازار سهام می گذرد از روندی 
که سهام طی روزها و هفته های گذشته دارد، 
ناامید شــده باشــند و حتی با هر تلاشی به 
دنبال نقد کردن سهام خود باشند. با این حال 
نکات جالب توجهی وجود دارد که لازم است 

سهام داران آن را در نظر بگیرند.
بورســان : در پرتفوی سهام عدالت سهام 
شــرکت های زیادی از صنایــع مختلف اعم 
از پالایشــی، فلزات اساســی، ســنگ آهنی 
و همچنیــن بانکــی، خودرویــی و بیمه ای 
مشاهده می شود. بورس تهران در هفته های 
اخیــر با وجــود ادامه کاهــش ارزش ریال و 
ســیگنال های مثبت بازار جهانی همچنان به 
مسیر کم نوسان خود ادامه می دهد و به زعم 
برخی از کارشناســان حالت رکودی به خود 
گرفته است. با همه این ها باید گفت که رشد 
نرخ دلار و همچنین وضیت مناسب متغیرهای 
سودآوری شرکت ها چشم انداز روشنی را پیش 
روی بازار سهام قرار داده است. همین موضوع 
احتمال جبران عقب ماندگی بورس نسبت به 
سایر بازارها را پررنگ کرده است. سهام عدالت 
نیز به واســطه انتظار برای رشد قیمت سهام 

می تواند مسیر صعودی را در پیش بگیرد.

 جذابیت سهام همراه با صعود دلار
اهمیت کاهــش ارزش ریال را چه از نظر 
تاریخی و همچنیــن از نظر بنیادی می توان 
برای سهام شرح داد. با رشد نرخ دلار در اقتصاد 
کشــور )یا کاهش ارزش ریال در برابر ســایر 
ارزهــا( و به دنبال آن جهش نرخ تورم ارزش 
دارایی ها نیز رشــد می کند. بر این اساس در 
مقاطعی که شاهد جهش نرخ دلار و نرخ تورم 
در اقتصاد کشور هستیم قیمت مسکن، طلا 
و ســایر دارایی ها یا کالاها نیز پرواز می کنند. 

اثرات چنین موضوعی را در سال های گذشته 
در اقتصاد کشــور شاهد بوده ایم. سهام نیز از 
این قاعده مستثنی نیست. سهام نیز در دسته 
دارایی ها قرار می گیرد که اتفاقا از جنبه های 
مختلف می تواند جذابیت بیشتری نسبت به 
سایر رقبا داشته باشد. منظور این است تجربه 
ده سال اخیر نشان داده در موج تورمی، سهام 
بیشــترین بازدهی را در میان سایر بازارها به 
ثبت رســانده اســت. طی ده سال اخیر دلار 
تقریبا ۲۵ برابر و شــاخص کل بورس تهران 
تقریبا ۵۰ برابر شــده اســت و نشان از بازده 

دلاری ۱۰۰ درصدی شاخص سهام دارد.
این موضوع برای ســهام عدالت نیز صادق 
است. سهام عدالت با ارزش ۵۳۲ هزار تومانی 
در شرایط کنونی به حدود ۱۲ میلیون تومان 
رســیده است. این موضوع نیز به همان دلیل 
کاهش ارزش ریــال و در عین حال وضعیت 
بهتر ســهام نسبت به دیگر بازارها بوده است. 
در شــرایط کنونی نیز گرچــه بورس تهران 
به رشــد نرخ دلار در اقتصــاد ایران بی توجه 

اســت اما در آینده ای نه چنــدان دور باید در 
انتظار رشد عمومی قیمت سهام برای جبران 
عقب ماندگی نسبت به دلار و سایر بازارها بود. 
زمان این رخداد دقیق مشخص نیست اما رشد 
سهام حتمی به نظر می رسد. حتی اگر دولت 
قصد داشته باشد تمام کسری بودجه خود را 
از بازار ســرمایه تامین کند و از این طریق با 
افزایش نرخ ســود بر سهام فشار وارد شود در 
آینده ای نه چندان دور، این انتشار بی حساب 
و کتاب اوراق دولت ضربات ســنگین تری را 
با ابزار تــورم و کاهش ارزش ریال به اقتصاد 
ایــران وارد خواهد کــرد. حتی با ســناریو 
کاهش و پایداری تورم در ســطوح پایین نیز 
 ســهام به مراتب جذاب تر از بازارهای رقیب

 خواهد بود.

 سهام عدالت ارزنده است
بر این اســاس باید گفت که سهام عدالت 
ارزنده اســت. سهام عدالت نیز همگام با رشد 
بورس رشد خواهد کرد. بر این اساس اگر نیاز 

قطعی به نقدینگی خود ندارید یا شرایط بهتری 
برای سرمایه گذاری در دسترس ندارید توصیه 
می شود که همچنان سهامدار عدالت بمانید. 
ابزارهایی مانند وام در ازای ســهام عدالت نیز 
مطرح شــده اســت که می توانید در صورت 
نیاز به جای فروش ســهام عدالت از این ابزار 
اســتفاده کنید. داشتن وام در موج تورمی به 
مراتب استراتژی بهتری نسبت به فروش سهام 

و دارایی خواهد بود.
حتی ارزندگی ســهام عدالت غیرمستقیم 
به مراتب بیشتر اســت. سال گذشته عده ای 
روش مســتقیم را برای کنترل پرتفوی سهام 
عدالــت خود انتخاب کردنــد و از این طریق 
تعداد مشخصی سهام از شرکت های مختلف 
به افراد تعلق گرفت که می توانستند بر اساس 
سهمیه مشخص شده نســبت به فروش آن 
اقدام کنند. اما حدود ۶۰ درصد از سهامداران 
عدالت روش غیرمســتقیم را انتخاب کردند 
و حالا سهامدار شــرکت های سرمایه گذاری 
استانی هستند. مجموع سهام خرد سهامداران 

عدالت در در پرتفو شرکت های سرمایه گذاری 
استانی تجمیع شده است. در شرایط کنونی 
مشــاهده می شود سهام برخی از شرکت های 
سرمایه گذاری با اختلاف فاحشی کمتر از ارزش 
واقعی معامله می شوند. برای مثال در حالی که 
خالص ارزش دارایی وسخوز )سرمایه گذاری 
اســتان خوزستان( بیش از ۱۰۰ تومان است 

این سهم در ۶۰ تومان صف فروش دارد.
به هر دلیلی ســهام این شــرکت یا سایر 
شرکت های همتراز با صف فروش فروشندگان 
مواجه هستند اما باید به افزایش جذابیت سهام 
در مسیر صعودی نرخ دلار و وضعیت مناسب 
بنیادی بورس تهران از منظر نسبت قیمت به 

درآمد انتظاری توجه داشت.

 سهام عدالت غیرمستقیم جذاب تر 
است

یکی از نکات جالب توجه در سهام عدالت 
غیرمســتقیم جذابیــت بالاتر آن اســت. در 
این خصوص تجمیع ســهام خرد باعث شده 
که پرتفوی جذابی ایجاد شــود و تجمیع آرا 
جهت گرفتن کرســی هیئــت مدیره میان 
خریداران رقابت ایجاد شــود. به این ترتیب 
برای بــه دســت آوردن کنتــرل مدیریتی 
شــرکت های ســرمایه گذاری استانی ممکن 
اســت رقابــت مثبتی ایجاد شــود که حتی 
قیمت ســهام را بــه بالاتــر از خالص ارزش 
 دارایــی آن ها افزایش دهد. داشــتن کنترل 
مدیریتی سهام شــرکت های سرمایه گذاری 
اســتانی در نهایت می تواند به گرفتن کرسی 
هیئت مدیره در شــرکت های بزرگ کشــور 
ختم شود. تنها شرایط کافی و لازم برای چنین 
رخدادی عدم دخالت دولت در اقتصاد است. به 
این معنی که دولت طمع مدیریت شرکت های 
بزرگ را از سر خود بیرون کند و اجازه رقابت 
به بخش خصوصی برای کســب مدیریت این 

شرکت ها را بدهد.
اگر این شــرایط ایجاد شود در مدت زمان 
اندکی اگر مشابه وسرضوی شاهد معامله سهام 
شرکت های ســرمایه گذاری استانی بالاتر از 
خالص ارزش دارایی باشیم جای تعجب نیست.

معاون سیاســتگذاری وزارت امور اقتصادی و دارایی به 
بیان نکاتی درباره افزایش حقوق و دستمزد کارمندان دولت 

در سال ۱۴۰۱ پرداخت.
هادی ســبحانیان معاون سیاســتگذاری وزارت امور 
اقتصادی و دارایی امروز در نشست خبری این وزارتخانه با 
تبیین ابعاد نقشه راه تورمی وزارت اقتصاد، درباره افزایش 
حقوق و دستمزد کارمندان دولت توضیح داد: یکی از مسائل 
جدی ما افزایش دومینووار حقوق کارمندان دولت است چرا 
که ما از یکسو حقوق کارمندان را افزایش می دهیم و از سوی 
دیگر، تورم ناشی از این افزایش حقوق به تمام مردم کشور 
وارد می شود. ما به این قائل هستیم که این موضوع باید هر 
چه سریع تر کنترل شود، البته طرح های جایگزینی در این 
رابطه ارائه شده است. برای مثال وزارت اقتصاد پیشنهاد کرده 
که مازاد افزایش حقوق کارمندان صرف خرید زمین به اسم 
همان کارمندان شود چرا که در چنین شرایطی منابع ریالی 
دولت با کیفیت بهتری کنترل می شود البته سازمان برنامه و 
بودجه و سازمان اداری استخدامی به عنوان متولیان اصلی 

این موضوع در حال پیگیری آن هستند.

 رشد اقتصادی در سال های گذشته صفر بود
وی گفت: دولت در شــرایطی کار خود را آغاز کرد که 
در شاخص های اقتصادی وضعیت مناسبی نداشتیم. برای 
مثال شاخص رشد اقتصادی در سال های گذشته در نرخ 

صفر قرار داشــته و نرخ تورم نیز در بالاترین نرخ خود بود. 
همچنین نرخ تشکیل سرمایه نیز متأسفانه گاهاً به نرخ های 
منفی رســیده و بخش قابل توجهی از ارز ترجیحی کشور 
در ۶ ماه نخست سال به مصرف رسیده بود. در کنار همه 
اینها، هزینه های دولت نیز روندی رو به رشد داشت و تقریباً 
تمام تنخواه سال ۱۴۰۰ مصرف شده بود. در چنین شرایطی 
دولت جدید با انبوهی از مشکلات اقتصادی روی کار آمد که 
برای ساماندهی این وضع حتماً باید راهکارهایی مبتنی بر 
شناخت دقیق از ریشه ها می داد اما متأسفانه تاکنون اغلب 
اقدامات اقتضایی بوده اند و به مثابه یک آتش نشان صرفاً در 
حد خاموش کردن آتش عمل کرده ایم. اگر ما نتوانیم یک 
رسته از راهکارها و اقدامات اجرایی آن تدوین کنیم، عملًا 

اقداماتمان اقتضائی خواهند بود.
سبحانیان ادامه داد: ما معتقدیم که هم اکنون نیازمند 
اصلاح رابطه میان ملت، حاکمیت و قوای سه گانه از منظر 
اقتصادی هســتیم چرا که این بازیگــران هر یک وظایف 
و تکالیفی در مقابــل یکدیگر دارند. اگر نتوانیم اقتصاد را 
پیش بینی پذیر کنیم، ســرمایه گذاری کشور تحت تأثیر 
قرار گرفته و فعالیت ســرمایه گذاران متوقف خواهد شد 
بنابراین حقی که ملت بر گــردن حاکمیت دارد، مطالبه 
پیش بینی پذیری اقتصاد است. در سال های گذشته ذائقه 
سیاستگذاران اقتصادی و مردم به سمت برنامه های کوتاه 
مدت سوق پیدا کرده و می خواهند تمام مشکلات ریشه ای 

اقتصــاد را در کوتاه مدت حل کنند به همین دلیل برای 
سیاســتگذاران نیز این طور تلقی می شــود که با اقدامات 
ســطحی می توانند مشکلات ریشــه ای را حل کنند اما 
واقعیت آن اســت که شــاید بتوان با تزریق یک مُسکن، 
علائم یک بیمــاری را قطع کرد درحالی که ریشــه های 
 آن قطعــاً باقی خواهد ماند و دوباره با شــدت بیشــتری 

ظهور خواهد کرد.
معاون سیاستگذاری وزارت اقتصاد افزود: اکنون نیازمند 
آن هستیم که در عرصه اقتصاد یک مدیریت واحد وجود 
داشته باشد چرا که اقتصاد مانند خودرویی است که باید 
یک راننده داشــته باشــد. ما به عنوان وزارت اقتصاد که 
متولی سیاستگذاری اقتصادی در کشور است، برای پاسخ 
به مطالبات مردم در خصوص سیاســت های دولت، یک 
برنامه راه تنظیم کرده ایم که باید برای عملیاتی شدن آن، 

ارگان های مختلف دولت همراهمان شوند.

 مسائل مهم اقتصاد امروز ایران
سبحانیان دو مسئله تورم و رکود را از جمله مسائل مهم 
اقتصاد امروز کشــور دانست و گفت: در نخستین اقدامات 
دولت باید این دو شــاخص مورد بررســی و مدیریت قرار 
گیرد. اگر ما به دنبال کاهش تورم هســتیم، نباید از ایجاد 
رکود در کشور هراســان باشیم چرا که تجربه بسیاری از 
کشــورها در دهه های گذشته نشــان می دهد زمانی یک 

کشــور می تواند به رشد اقتصادی برسد که تورم بالای آن 
کنترل شــود. به عقیده ما با طراحی این نقشه، ارائه آن و 
وحدت سازمان های اقتصادی دولتی می توان به اهداف خود 

در این دو شاخص رسید.
وی با بیان اهمیت سازگاری ارگان های مختلف اقتصادی 
افزود: ما نمی توانیم یک مسیری را در پیش بگیریم که در 
تضاد با سیاســت های کلان اقتصاد کشور باشد بنابراین 
سازگاری دستگاه های مختلف اقتصادی، مهم ترین نکته در 
اجرای این برنامه است چرا که در چنین شرایطی می توان 

چشم انداز مناسبی متناسب با این برنامه متصور شد.
سبحانیان راهکارهای مهار تورم را در دو حوزه کوتاه مدت 
و بلندمدت برشمرد و گفت: اقدامات وزارت اقتصاد در این باره 
باید از روز اول آغاز شود اما اثرات آن اقدامات ممکن است در 
میان مدت یا بلندمدت ایجاد شود. اقداماتی که ما امیدواریم 
در کوتاه مدت بتوان نتایج آن را شاهد بود، مواردی همچون 
کاهش فشــار و تراز ارزی و کاهش انتظارات تورمی است 
و اقدامات بلندمدت ما نیــز در دو حوزه ناترازی بودجه و 

انضباط بخشی به خلق پول بانکی مشاهده می شود.
معاون سیاستگذاری وزارت اقتصاد در خصوص کاهش 
فشار در تراز ارزی اظهار کرد: دیپلماسی اقتصادی فعالانه تر 
جهل وصول منابع ارزی بلوکه شده، کاهش ممنوعیت های 
صادراتی، تهاتر نفت و حذف ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی از 

جمله راهکارهای مهم ما در این حوزه است.

با توجه به مسائل سیاسی، اقتصادی و اجتماعی که کشور در سال های 
اخیر با آن مواجه بوده است، مهاجرت نخبگان از کشور اتفاق تازه و جدیدی 

نیست اما شیب صعودی آن نگران کننده است.
جبار کوچکی نژاد، نماینده مجلس دیروز گفته است که استادان و هیات 
علمی دانشــگاه که از امکانات این کشور استفاده و نخبگان را تحریک به 
رفتن از ایران می کنند، بلاشــک افراد خائنی هستند و باید با آنها برخورد 
لازم صورت گیرد. احسان قاضی زاده هاشمی، نماینده فریمان هم از مهاجرت 
حدود چهارهزار نفر پزشــک و حدود ۳۰۰ هزار نفر از جمعیت دانشگاهی 
که مدارک آنها فوق لیسانس و دکترا بوده، خبر داده و گفته وقتی جمعیت 
وســیع نخبگانی میل به مهاجرت پیدا کرده  یا شــرایط آن را پیدا کرده، 
نشان دهنده آن است که در کشور نیازمند مؤلفه های امیدآفرینی هستیم.

 اخذ مالیات از متقاضیان مهاجرت؟
جالب آنکه روزنامه »ایران« که رســانه رسمی دولت محسوب می شود، 
در یادداشــتی که روز گذشته منتشر کرده پیشنهاد عجیب »اخذ مالیات 
از متقاضیان مهاجرت« را مطرح کرده است. این روزنامه نوشته: »اعضای 
هیات علمی مراکزی که ارتباط وثیقی با نخبگان دارند، باید در ازای معرفی 
نخبــگان به مراکــز کاری داخلی و همکاری در تثبیت جایگاه متناســب 
نخبگان، از مشــوق های جــدی برخوردار باشــند و بر عکس، در صورت 
»بی تفاوتی محسوس و معنادار« دراین باره، چه رسد به »همکاری نامتعارف« 

برای انتقال نخبگان به خارج از کشور، هزینه هایی پرداخت کنند«.
در ادامه این یادداشــت آمده اســت: »همچنین نخبگان غیر جوان یا 
نخبگانی که قبلا از ســهم مناســبی در کشــور برخوردار شده اند، مانند 
پزشکان متخصص معتبر، در صورتی که تمایل جدی برای مهاجرت دارند، 
باید مالیات ســنگینی بابت اســتفاده از امکانات کشور در طی سال های 
رشد و اعتبار یابی خود پرداخت کنند و این مالیات باید به صورت مستقیم 
صرف توسعه آموزش و پژوهش مراکز خوش سابقه در تربیت نخبگان شود.

البته بدیهی است که هیچ مقرراتی در هنگام اجرا، شکل ایدئالی نخواهد 
داشــت و همواره امکان افراط و تفریط هست  ولی به  نظر می رسد توجه به  
همین چند اصل ســاده، می تواند اصلی ترین دغدغه نخبگان یعنی وجود 
جایگاه تضمین شده شغلی، متناسب با تخصص و شأن آنها را تأمین کند«. 
البته این روزنامه مشخص نکرده »گرفتن مالیات از مهاجرین« و »همکاری 
نا متعــارف درخصوص مهاجرت نخبگان« بر اســاس کدام قانون یا تبصره 
صورت خواهد گرفت و مرجع تشــخیص آن چگونه خواهد بود و آیا اصولا 

چنین قوانینی وجود دارد؟

 سخنان مقام معظم رهبری درباره مهاجرت نخبگان
با توجه به مسائل سیاسی، اقتصادی و اجتماعی که کشور در سال های 
اخیــر با آن مواجه بوده اســت، مهاجرت نخبگان از کشــور اتفاق تازه و 
جدیدی نیســت اما شیب صعودی آن نگران کننده است. اواخر آبان مقام 
معظم رهبری در دیدار با دست اندرکاران و نخبگان علمی کشور جملاتی 

را درباره مهاجرت این قشر بیان کردند که بازتاب زیادی داشت.
چندی بعد سایت مقام معظم رهبری، از تحریف این سخنان گله کرد و 
نوشت: »لکن آن چیزی که اشکال دارد، مهاجرفرستی است«. ۱۴۰۰/۸/۲۶ 
ایــن جمله را می توان محور اصلــی بحث اخیر مقام معظم رهبری درباره  
موضوع مهاجرت نخبگان از کشــور دانست. محوری که در جوسازی های 
انگلیسی، آمریکایی و سعودی رسانه ای اخیر کاملا به حاشیه رانده و تبدیل 
به یک موضوع فرعی شــد. دال مرکزی تقبیح اخیر، نه ترجیح شخصی و 
فردی افراد برای انتخاب محل زندگی یا تحصیل، بلکه نیت های سازمان یافته 
و شِبه سازمان یافته ای است که در قالب یک دستگاه عظیم تبلیغاتی، سعی بر 
بستن روزنه امید و فعالیت در کشور و در نهایت هم هدایت و بدرقه نخبگان 
برای زندگی و فعالیت حرفه ای و شــغلی در خارج از کشور و خالی کردن 

دست جامعه ایرانی از استعداد ایرانی را دارند«
یشان در سخنان خود گفته بودند: »یک وقت هست که یک دانشجویی 
بر اســاس نیازهایش، بر اســاس نیازهای فکری اش یا بحث خانوادگی اش 
مایل اســت برود در یک کشــوری تحصیل کند. این اشکالی ندارد؛ یعنی 
بنده بارها گفته ام که این مانعی ندارد...عمده این اســت که فراموش نکند 

که بدهکار کشورش است و درس بخوانند و برگردند بیایند...«.

 راه حل  جلوگیری از مهاجرت نخبگان
کامبیز نوروزی، حقوق دان با اشاره به اینکه مهاجرت نه امری غیراخلاقی 
است و نه غیرقانونی و تصمیمی کاملا مشروع است، پس قانون نمی تواند 
از آن جلوگیری کند، گفت: مثالی می زنم؛ قاچاق انسان غیرقانونی و مغایر 
شأن انسان هاست؛ بنابراین هر قانونی برای مبارزه با قاچاق انسان تصویب 
شــود، قابلیت اجرایی دارد اما اگر بخواهند بــرای جلوگیری از مهاجرت 
قانونی، مقرراتی را وضع و یا آن را ســخت کنند، بی شک شکست خواهند 

خورد و نمی توانند مانع از مهاجرت افراد شوند.
او افزود: ممانعت از حق شــخصی افراد اساسا با مبانی حقوق ناسازگار 
اســت. علاوه بر این، حداقل به تجربه می شــود دید، کسانی که مهاجرت 
می کننــد، ناگزیر از آن بوده اند و اگر زندگی آنها در داخل کشــور تأمین 
باشد و امنیت اقتصادی داشته باشند و مجبور نباشند انواع و اقسام تنش ها 

را تحمل کنند، بی شک تن به مهاجرت نخواهند داد.
این حقوق دان گفت: مهاجرت کار ســاده ای نیست. فردی که تصمیم 
به مهاجرت می گیرد، بی شــک آثار و تبعــات آن را هم خواهد پذیرفت؛ 
اینکه ســال ها باید در یک جامعه بیگانه ســختی ها را تحمل کند و حتی 
ریســک های اقتصادی را بپذیرد. در چنین شــرایطی قوانین نمی تواند از 
مهاجرت ممانعت کند؛ حتی اگر پیشنهاد سستی داده شود که از آنها مالیات 
دریافت شــود. غیر از اینکه معلوم نیست چه کسی نخبه و مهاجر است  یا 
 به صورت موقت سفر کرده اســت، مسئله این است که چقدر می خواهند

 از او مالیات اخذ کنند.
او بیــان کرد: آن فردی کــه هزینه های مادی و معنــوی مهاجرت را 
می پذیرد، قطعا این مبلغ مالیات را هم تحمل خواهد کرد و مگر چه عدد 
و رقمی را می توان به عنوان مالیات گذاشــت؟ و اصولا چگونه قابل وصول 
اســت و هزاران پیچیدگی دیگر. متأسفانه در ایران، در مقابل بحران های 
پیچیده اجتماعی بســیار سطحی برخورد می شود و راه حل هایی پیشنهاد 

می شود که خود آن راه حل، بحران زا و غیرقابل اجرا ست.
نوروزی با اشاره به اینکه من با کسانی که نگران سیل مهاجرت هستند، 
همراه هســتم گفت: متأسفانه جامعه ایران به سرعت در حال ازدست دادن 
سرمایه انسانی خود به شکل های مختلف از جمله مهاجرت است و باید برای 
توقف آن برنامه ریزی شود اما راه حل ها باید بر اساس واقعیت های موجود 
طراحی شود، نه بر اساس تخیلات. باید در قانون گذاری به این نکته توجه 
شــود که واقعیت ها چیست و مقررات را متناسب با آن وضع کنند، وگرنه 
همان اتفاقی خواهد افتاد که می بینیم هر روز بحران ها پیچیده تر می شود.

راهکار عجیب مجلس برای جلوگیری از مهاجرت نخبگان

شیوه افزایش حقوق کارمندان در سال ۱۴۰۱ تغییر می کند؟

سهام عدالت را بفروشیم یا نگهداریم؟

 سود ۴ میلیون تومانی دلالی دلار با کارت ملی
دلار بار دیگر افسار پاره کرده است و امروز در ادامه رشد روز گذشته وارد کانال 
۲۹ هزار تومانی شد. کارشناسان هشدار می دهند که مسیر برای رشد بیشتر دلار 
فراهم است و چشم ها به مذاکرات وین دوخته شده است. در این شرایط بازارساز 
برخلاف هفته های گذشته در کنترل نرخ دلار موفق نبوده است. عدم همراهی بازارساز 
با نرخ های بازار آزاد، آربیتراژ سنگینی را برای کسب سودهای دلالی باز کرده است.

بورسان: در حالی که طی روزهای گذشته بار دیگر شاهد صف های طولانی مردم 
پشت در صرافی ها برای خرید ارز بودیم، اطلاعات اولیه بورسان از برخی صرافی های 
پایتخت حاکی از عدم عرضه دلار است. موضوعی که می تواند از یک سو گمانه زنی 
در خصوص کمبود عرضه در بازار را تشــدید کند و از سوی دیگر، ممکن است به 
معنای دست نگه داشتن صرافی ها از فروش دلار باشد. سناریوی دوم به معنای آن 
است که این بازیگران بازار ارز، چشم انداز دلار را صعودی ارزیابی می کنند. در گذشته 
نیز با اوج گیری هیجان بازار ارز صراف ها بعضا از هر گونه فعالیت خرید یا فروش ارز 

خودداری می کردند تا از نوسانات سنگین آسیب کمتری بببینند.

 دلالان به دنبال کارت ملی
با صعود امروز دلار آزاد به ۲۹ هزار تومان )بیشترین قیمت حدود ۱۳ ماه اخیر( 
و عدم رشــد متناســب نرخ دلار صرافی های دولتی، بار دیگر فرصتی برای کسب 
ســودهای میلیونی ایجاد شده است. امروز صرافی ملی نرخ فروش دلار خود را با 
افرایش ۵۰۰ تومانی به ۲۷۳۵۰ تومان رساند که ۱۷۵۰ تومان پایین تر از نرخ بازار 
آزاد است. به سبب چنین اختلافی، هر فرد اگر از سهمیه خرید نزدیک به ۲۳۰۰ 
دلار در سال با ارائه کارت ملی خود استفاده کند و سپس دلار خریداری شده را در 

بازار آزاد بفروشد، بالغ بر ۴ میلیون تومان سود خواهد کرد.
وجود این رانت حتی موجب اجاره کارت ملی در بازار ارز شده است. طبق برخی 

مشاهدات، نرخ اجاره هر کارت ملی رقمی بالغ بر ۴۰۰ هزار تومان است.
اختلاف نرخ های صرافی ملی و آزاد در شــهریور ۹۹ که دلار برای اولین بار به 
بالای مرز ۲۶ هزار تومان رســیده بود، حتی تا ۳۴۰۰ تومان افزایش یافته بود که 
سودهای تقریبا ۸ میلیون تومانی برای خریداران ارز سهمیه ای به همراه می آورد. 
در آن زمان بانک مرکزی با ۳۳۰۰ تومان افزایش یکباره نرخ صرافی ملی، افزایش 
سقف خرید در بازار متشکل ارزی و عرضه روزانه ۵۰ میلیون دلار اسکناس در این 

بازار، توانست این رانت را حذف کند.
هم اکنون عرضه در بازار متشکل ارزی نیز در سطوحی بالایی قرار دارد و دیروز 
حجم معاملات متشکل رکورد ۱۵.۶ میلیون دلاری را ثبت کرد. امروز هم تا لحظه 
تنظیم این گزارش )ســاعت ۱۳( بیش از ۸ میلیون دلار در این بازار معامله شده 
است. صرافی هایی که در بازار متشکل ارز می خرند فرصتی ۳ روزه برای عرضه آن 

در بازار آزاد دارند.

 قیمت دلار در محدوده ترامپ
بورســان: قیمت دلار به مرز ۲۹ هزار تومان رســیده و در سطوحی به سر 
می برد که از زمان ترامپ به این سمت تجربه نشده بود. این در حالی است که 
قرار اســت ۵ روز دیگر مذاکرات ایران با طرف های برجامی از سر گرفته شود. 
امــا این خبر نه تنها آرامش را به بازار ارز برنگردانده، بلکه تقاضا در بازار ارز را 

تقویت کرده است.
با یک محاســبه سرانگشتی می توان علت تقاضای ایجاد شده را درک کرد. 
به نظر می رســد رسیدن به توافق زودرســی که مورد قبول طرف ایرانی باشد 
بعید اســت. چرا که طرف های غربی تاکید دارند مذاکرات پیش رو را در ادامه 
دورهای پیشین می بینند و ایران از آن جا که شرایط قبلی را قانع کننده ندیده 

فرمان گفتگوها را به دست دولت جدید سپرده است.
      پارادوکس توافق

دولت سیزدهم از یک طرف به سوگیری های سخت گیرانه تر سیاسی شهره 
است و از طرف دیگر حمایت دیگر ارکان قدرت در کشور را داراست. به همین 
دلیل اگر مذاکره کننده گان فعلی با شــرایط قبلی به توافق دست یابند احتمالا 
این نتیجه به سرعت مورد تایید مجلس قرار خواهد گرفت؛  اما در سوی مقابل 
وجهه ضدغربی و همچنین نقد دولت دوازدهم و حتی رای مجلس به استنکاف 
مسئولان قبلی از اجرای قانون سبب می شود تا چنین رویکردی از دولت جدید 
غیرقابل قبول به نظر برسد. بنابراین انتظار می رود که دولت رئیسی در مذاکرات 
دستاورد بیشتری نسبت به تیم ظریف-عراقچی داشته باشد. به این ترتیب است 

که احتمالا مذاکرات فرسایشی بیش از هر چیز محتمل است.
     گزینه عدم توافق روی میز نیست

طــی ماه های اخیر دولت شــرایط بهتری را از لحــاظ صادرات و همچنین 
دسترســی به منابع ارزی داشته است. در حالی که افراد نزدیک به دولت، این 
موضوع را به توانایی های دولت سیزدهم در همکاری با شرکای خارجی نسبت 
داده اند، اکثر کارشناســان داخلی و خارجی بــر این عقیده اند که دولت بایدن 
ســخت گیری های به مراتب کمتری را نســبت به ایران اعمال کرده تا تمایل 
ایران به انجام مذاکرات را بیشتر کرده و همچنین گذر ایران از خط قرمزهای 
هســته ای را به تعویق بیندازد. با این حال در صورتی که گزینه عدم توافق به 
عنوان خروجی مذاکرات وین عنوان شــود این آســان گیری ها به پایان خواهد 
رســید و شرایط ســخت و بحران زده اقتصاد کشور به مراتب پیچیده تر خواهد 
شــد. از سوی دیگر با این اتفاق آمریکا و شــرکای غربی اش ایران را به سمت 
تقابل نظامی در منطقه هدایت خواهند کرد که آخرین ســناریوی مورد انتظار 
طرفین است. بنابراین انتظار می رود حتی در صورتی که فاصله دو طرف بسیار 

زیاد باشد به این آسانی صحبت از عدم توافق به میان نیاید.
     مذاکرات فرسایشی، حرکت بر لبه تیغ

بنابراین ســناریوی محتمل مذاکرات طولانی اســت. با این حال مذاکرات 
طولانی می تواند تبعات سنگینی داشته باشد. در وهله اول اقتصاد کشور محتاج 
راه های فوری برای جبران کسری بودجه است و درآمدهای فعلی توان به آرامش 
رســاندن اقتصاد را ندارد. بنابراین دور از انتظار نیست که در این سناریو دلار 
با کمی درنگ و تانی به ســمت ســقف تاریخی خود برود. چنین موضوعی به 
معنای آن اســت که دولت نخواهد توانســت بر آرامش داخلی حساب باز کند 
و باید به ســمت استفاده از اهرم های فشــار خود برود. در این صورت احتمالا 
اولین واکنش غرب نیز پایان دادن به آسان گیری های خود در قبال ایران است 
و این موضوع می تواند چرخه ای از تورم و انتظارات تورمی بیشتر را فعال کند.

بنابراین دولت باید بتواند نه تنها راه گفتگوهای خارجی را باز بگذارد، ضمنا 
در داخل نیز با آرامش و صبر به حل مشــکلات بپردازد. ناگفته پیداســت که 
سرمایه اعتماد عمومی جامعه برای دولت چه میزان غیرقابل اتکاست. بنابراین 
دولت لازم دارد تا قابلیت اعتماد خود را جامعه اثبات کند. این مســاله ســاده 
نخواهــد بود، چرا که می تواند به معنای مقابله با جبهه عظیمی از رانت خواری 
و فســاد در کشور باشد. اگر دولت توان پیشروی در این مسیر را نداشته باشد 

باید بین توافق ناقص و تعمیق بحران به جستجوی نتیجه نشست.

 قیمت دلار به 3۲ هزار تومان می رسد؟
دلار هرات که معاملات روز گذشــته را در ســطح ۲۸۶۰۰ تومان به پایان 
برده بود،  امروز را با نرخ ۲۸۷۵۰ تومان آغاز کرده و این خبر خوبی برای دلار 
تهران نیست.بورسان: سفر روز گذشته گروسی به ایران، بی آن که نتیجه مثبت 
ملموســی داشته باشــد به پایان رسید و قرار است رئیس آژانس امروز در یک 
کنفرانس خبری شــرکت کند.روز گذشــته دو طرف به ایراد جملاتی مبهم و 
خواســته های خود اکتفا کردند و به نظر می رسد پیشرفت عملی در این دیدار 

حادث نشده است.
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شماره : 1246
 مشکلی در تأمین مرغ استان مرکزی نداریم

معاون بهبود تولیدات دامی جهادکشــاورزی اســتان مرکزی گفت: با توجه به 
تمهیدات وزارت جهاد کشــاورزی تا پایان ســال مشــکلی در تأمین مرغ استان 

مرکزی وجود ندارد.
حمیدرضا اخوان  اظهار کرد: از ابتدای هفته جاری به طور متوسط روزانه ۱۴۰ تن 
مرغ در استان مرکزی توزیع شده این میزان مازاد بر نیاز استان است و با هماهنگی 

استانداری مقداری از آن به استان تهران و استان های همجوار ارسال می شود.
وی افزود: در شهرستان ساوه هم کمبودی در توزیع گوشت مرغ نداریم متأسفانه 
فرمانداری شهرستان ساوه بر اساس مصوبه ستاد تنظیم بازارعمل نمی کند و در چند 

روز اخیر تعدادی از گله های شهرستان ساوه به دلیل بیماری تلف شدند.
معاون بهبود تولیدات دامی جهادکشاورزی استان مرکزی ادامه داد: جوجه ریزی 
مناسبی در ساوه انجام شده است که می تواند نیاز مرغ شهرستان را تأمین کنند 

ظرف چند روز آینده مشکل برطرف می شود.
اخوان گفت: در حال حاضر زرندیه نیاز مرغ ساوه را تأمین می کند و مشکلی در 

این خصوص وجود ندارد.
بــه منظور رفاه حال مردم مرغ منجمــد وارداتی با کیلویی ۲۰ هزار تومان در 
استان مرکزی در حال توزیع است و با توجه به اینکه از لحاظ قیمت امکان تخلف 
وجود دارد به منظور نظارت دقیق تر اداره صمت توزیع مرغ منجمد صرفاً از طریق 
فروشــگاه ها انجام می شود و مرغ گرم نیز با قیمت مصوب ۳۱ هزار تومان در مرغ 

فروشی های استان عرضه می شود.
اخوان گفت: هم اکنون ۵۹۹ واحد مرغداری در استان مرکزی داریم و ظرفیت 
آنها در هر دوره ۱۲ میلیون قطعه جوجه ریزی است. در آبانماه ۳ میلیون و ۱۵۰ 
هزار قطعه ریزی جوجه داشتیم که در نیمه دوم دیماه مرغ آنها روانه بازار می شود 
بنابراین مشکلی در تأمین مرغ در استان مرکزی نداریم و با توجه به جوجه ریزی 

که در آبانماه داشتیم روزانه به طور متوسط ۱۴۷ تن تولید مرغ داریم.
وی تصریح کرد: با توجه به تمهیدات وزارت جهاد کشاورزی تخم نطفه دار وارد 
شده و جوجه آرین نیز در حال ترویج است بنابراین تا پایان سال مشکلی در تأمین 
مرغ استان نداریم. در چند روز اخیر کاهش قیمت مرغ زنده گرم تا سقف ۱۹ هزار 
و ۵۰۰ تومان داشــتیم در صورتی که این روش کاهشی ادامه داشته باشد کاهش 

قیمت خواهیم داشت اما مرغداری های ما متضرر خواهند شد.
اخوان گفت: تأمین نهاده ای که با تأخیر ارسال می شود و همچنین گرانی جوجه 
مشکل عمده مرغداری ها اســت اما در صورت تأمین ارز مشکلات مرغداری های 
مرتفع خواهد شد و وزارتخانه نیز در حال پیگیری راه حل هایی برای کاهش زیان 

مراغداری ها است.

 لزوم کاهش 30 میلیارد مترمکعب آب در بخش کشاورزی
معاون پژوهشی مرکز ملی مطالعات راهبردی کشاورزی و آب با تاکید بر اینکه 
آب و اشتغال دو بحران بزرگ کشور است، گفت: باید مصرف آب در بخش کشاورزی 

را ۳۰ میلیارد مترمکعب کاهش داد.
عباس کشاورز در پیش نشست پنجم اولین کنفرانس ملی دیپلماسی اقتصادی با 
عنوان دیپلماسی آب، با تاکید بر تجارت آب مجازی گفت: آب مجازی یک سیاست 
چند بعدی اقتصادی، سیاسی، تجاری است و همین چند بعدی بودن آن تضادهای 

درونی ایجاد می کند. 
معاون پژوهشی مرکز ملی مطالعات راهبردی کشاورزی و آب با اشاره به تامین 
معیشت برخی خانوارهای روستایی از طریق کشت برخی محصولات کشاورزی آب 
بر مانند برنج اظهار داشت: به همین دلیل به سیاسیون فشار می آوردند که جلوی 
واردات برنج گرفته شود و لذا وزا و دولت از این مساله تمکین می کنند و با این شرایط 
نه مصرف کننده می تواند برنج بخورد و نه آب مجازی برنج در کشور جاری می شود 
و نه می توان سیاست حذف برنج را در کشور جاری کرد بنابراین این وضعیت یک 
مجموعه ای است که از معیشت آغاز و تبدیل به یک پروسه سیاسی می شود و در 

نهایت نیز تبدیل به یک نهاد قانونمند می شود. 
کشاورز با اشاره به لزوم تغییر در برنامه های غذایی گفت: در کشورهای کم آب 
باید نوع مصرف تغییر کند و به جای مصرف غلات به ســمت مصرف محصولاتی 

مثل سیب زمینی حرکت کرد.
وی با بیان اینکه از یک و نیم سال قبل وارد مقوله تجدید نظر اندازه کشاورزی 
پایدار شده ایم، گفت: برای حفظ سرزمین باید ۳۰ میلیارد مترمکعب مصرف آب 

را کاهش داد. 
کشاورز با تاکید بر اینکه در کشور کم آب ایران باید تغییر در الگوی مصرف غذایی 
ایجاد شود، گفت: برای تولید هر کیلو گوشت قرمز ۱۴ تن آب مصرف می شود، بنابر 

این در یک کشور کم آب ما نباید اقدام به تولید گوشت قرمز کنیم. 
وی افزود: این در حالی است که وزارت بهداشت تاکید بر مصرف ۱۲ کیلوگرم 
گوشــت قرمز دارد و وقتی که مســاله کم شدن تولید یا کم شدن مصرف چنین 

محصولاتی مطرح می شود، وزارت بهداشت کاهش مصرف را نمی پذیرد. 
کشاورز اظهار داشت: بنابراین اگر قرار است در کشور کم آبی مثل ایران محصولات 
آب بر مانند گوشت قرمز مصرف شود باید به سراغ وزارت خارجه و فعالان اقتصادی 
و تعاملات تجاری رفت تا گوشت قرمز را در خارج از کشور تولید کنیم و با انعقاد 

قرارداد این کالای مصرفی در خارج کشور برای مصارف ما تولید و تامین شود. 
وی با بیان اینکه مشکل آب مشکل جهانی است، اظهار داشت: در دنیا علیرغم 
صرفه جهانی آب بر روی آب مجازی تعامل نمی کنند در حالی که در بخش سیاست 
برای تفاهم سازمان ملل وجود دارد و در بخش اقتصاد نیز سازمان تجارت جهانی 

اما در مورد آب مجازی سازمانی وجود ندارد. 
معاون پژوهشی مرکز ملی مطالعات راهبردی کشاورزی و آب گفت: آب و اشتغال 

دو بحران بزرگ کشور است و با هیچ چیز دیگری قابل مقایسه نیست. 
وی افزود: تا دهه هفتاد بین بارندگی و آبی که حاصل می شد، رابطه نزدیک و 
تنگاتنگی وجود داشت، اما از دهه ۷۰ این فاصله مرتبا افزایش پیدا کرد و به عبارت 

دیگر حتی در سال های پرباران هم مثل گذشته آب نخواهیم داشت. 
 کشــاورز اظهار داشت: در دهه ۵۰ میزان آب موجود در رودخانه ها حدود ۹۰ 
میلیارد مترمکعب بوده است، اما در شرایط فعلی حتی اگر میزان بارندگی نیز نرمال 
باشد، بیش از ۴۵ میلیارد مترمکعب آب در رودخانه های کشور وجود نخواهد داشت 

و این واقعیتی است که باید آن را پذیرفت . 
وی اظهار داشــت: باید جامعه را آگاه کرد که کم آبی بر اثر تغییر اقلیم نیست 
بلکه علت اصلی افزای مصرف است و باید بدانیم که منابع طبیعی نامحدود نیست 
و همه آنچه که خداوند خلق کرده اســت برای ما نیست و فقط اجاره مصرف ۴۰ 
درصــد آن را داریم و لــذا اگر از حد مجاز مصرف عبور کنیم طبیعت با ما درگیر 

می شود که این درگیری نیز پرهزینه است. 
وی با تاکید بر اینکه در افق ۱۰ ساله کشاورزی ظرفیت توسعه افقی ندارد، گفت:  
لذا باید تولید کم شود و همچنین باید در بخش کشاورزی تکیه بر بهره وری یا ردپای 

آب باشد و باید الگوی مصرف را اصلاح کرد. 
کشاورز افزود: برای اینکه ۳۰ میلیارد مترمکعب مصرف آب از بخش کشاورزی 
کم شود، گفت: باید کشت برخی محصولات کشاورزی مثل ذرت، چغندر و یونجه 
در کشور کاهش یابد و لذا با در نظر گرفتن این موضوع در الگو کشت های تابستان 
را به حداقل ممکن رساندیم و بعد هم ظرفیت های جایگزین برای آن تعریف شود. 
وی اظهار داشــت: با این رویکرد برآوردی از واردات محصولات کشاورزی را به 

دست آوردیم. 
کشــاورز با بیان اینکه ۱۰ سال پیش رو ۱۰ سال ریاضت آب کشاورزی کشور 
است، افزود: همه سیاستمداران، مدیران و کارشناسان باید رویکردهای گذشته را 
فراموش کنند و بدانند که با نسخه های قبلی مشکلات ما قابل حل نخواهد بود، لذا 
نسخه جدیدی برای تولید و واردات محصولات کشاورزی  و ظرفیت های جایگزین 

ارائه شده است.

فاطمه صغری حجازی امیری  -   ایده روز  | 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان 
غربی بر ضرورت تسریع در فراهم کردن زمینه 
صادرات بیش از ۷۰۰ هزار تن سیب درختی 
ذخیره ســازی شده در سردخانه های استان 

تاکید کرد.
 اکبر کرامتی  در جلسه شورای راهبردی 
بخش کشــاورزی اســتان با موضوع بررسی 
رفع موانع صادرات محصولات کشــاورزی به 
خصوص ســیب درختی که با حضور جلال 
محمود زاده نماینده مردم مهاباد در مجلس 
شورای اسلامی و عضو کمیسیون کشاورزی 
مجلس که در ســالن همایش مرکز آموزش 
شهید باکری سازمان جهاد کشاورزی استان 
برگزار شد، اظهار کرد: در حال حاضر نزدیک 
به ۷۳۰ هزار تن ســیب درختی در سردخانه 
های استان منتظر رفع موانع صادراتی هستند 

که باید زمینه صادرات آنها تسریع یابد.
وی ادامه داد: باید دیپلماســی اقتصادی 
در زمینه صادرات محصولات کشــاورزی به 
خصوص سیب در کشور و استان تقویت شود 
و رایزانان بازرگانی تلاش خود را در این زمینه 

افزایش دهند.
کرامتی با اشاره به مشکلات حمل و نقل، 
نبود کامیون های یخچالدار، قوانین دست و 
پاگیر گمرکی و نیز قوانین وضع شده پرپیچ 
و خم در زمینه صادرات سیب را از مهمترین 
موانع صادراتی در این بخش عنوان کرد و افزود: 

سیب مزیت نسبی استان و عمده تولید بخش 
کشاورزی آذربایجان غربی به شمار می رود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی با بیان اینکه 
هم اکنون اشــتغال غالب استان نزدیک 6۰ 
درصد هم به طور مستقیم و هم غیر مستقیم 
مرتبط با بخش کشــاورزی است، اضافه کرد:  
گردش مالی بخش کشاورزی استان در حدود 
۹۰ هزار میلیارد تومان برآورد می شود که این 
امر نشان دهنده ضرورت توجه بیش از پیش 

به این بخش است.
کرامتی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر 

۲۰۵ هزار خانوار طبق امار رسمی، به صورت 
مستقیم از طریق کشاورزی در آذربایجان غربی 

امرار معاش می کنند.
وی میزان تولیدات کشــاورزی اســتان 
را 6.8 میلیون تن برشــمرد و گفت: اســتان 
در زمینه تولید ســیب، چغندرقند، عسل و 
پــرورش گاومیش رتبــه اول، تولید آبزیان، 
حبوبات رتبه دوم و در زمینه تولید گوشت و 
 محصولات لبنی در رتبه های ۵ تا 6 کشوری

 قرار دارد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان 

غربی بر انسجام بخشی فعالیت های کشاورزی 
در استان تاکید کرد و گفت: تشکل های بخش 
کشاورزی به عنوان بازوی توانمند می توانند در 

این زمینه نقش آفرینی کنند.
کرامتی همچنین در ادامه از صادرات ۱۵۰ 
هزار تنی سیب طی سالجاری به خارج از کشور 
تا کنون از آغاز فصل برداشت خبر داد که این 

روند ادامه دارد.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اسلامی نیز در این نشست با بیان اینکه زمینه 
رفع موانع صادرات بخش کشاورزی به خصوص 

سیب در کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اسلامی در دست بررسی است، گفت: در این 
زمینه سفرای برخی کشورها از جمله روسیه، 
عراق و کشورهای عربی به کمیسیون کشاورزی 

جهت رایزنی اقتصادی دعوت شده اند.
جــلال محموزاده با بیان اینکه آذربایجان 
غربی ۷۰ درصد سیب کشور را تأمین می کند 
کــه رقم قابل توجهی اســت، عنــوان کرد: 
کمبود سیستم سورتینگ و بسته بندی، نبود 
ناوگان مناســب حمل محصولات کشاورزی، 
سیاســت های نامناســب و عدم بهره مندی 
درســت از ظرفیت های مرزی استان از موانع 
مهم صادرات محصولات کشاورزی مخصوصا 

سیب در استان است.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اســلامی با بیان اینکه ســهم ایران با وجود 
ظرفیــت های بــالا به خصــوص در بخش 
کشاورزی در بازارهای جهانی کم است، گفت: 
در این زمینه باید دیپلماسی اقتصادی در کشور 
تقویت شــده و مشکلات گمرکی و نیز موانع 

ترانزیتی برطرف شود.
محمود زاده با انتقاد از عدم پرداخت به موقع 
مشــوق های صادراتی به خصوص در بخش 
کشاورزی عنوان کرد: در کشورهای همسایه 
به محض انجام صادرات مشوق های صادراتی 
به حساب صادر کنندگان واریز می شود اما در 
کشور ما زمان پرداخت مشوق های صادراتی 

خیلی زمانبر است .

زمینه صادرات سیب درختی آذربایجان غربی فراهم شود

درخواست واردکنندگان نهاده های دامی از مخبر
یــک فعال بخــش خصوصی گفــت: واردکنندگان 
نهاده های دامی از معاون اول رئیس جمهوری درخواست 
کردند که در آزادســازی کالاهای متروکه و رســوبی، 

تبعیض میان دولت و بخش خصوصی حذف شود.
محمد مهدی نهاوندی بــا بیان اینکه واردکنندگان 
نهاده های دامی از معاون اول رئیس جمهوری درخواست 
کردند که تبعیض شرایط از آزادسازی کالاهای متروکه و 
رسوبی میان دولت و بخش خصوصی حذف شود، اظهار 
کرد: کالاهای اساسی به ۵ دلیل عمده که خارج از حیطه 
اختیارات واردکنندگان است، رسوبی شده و در اختیار 

سازمان اموال تملیکی قرار می گیرد.
وی گفت: عدم تأمین به موقع ارز توسط بانک مرکزی، 
عدم عرضه به موقع کالای اساسی توسط سیستم بازارگاه، 
کمبود وســایل نقلیه برای حمــل کالا از جمله دلایلی 
هســتند که موجب رســوبی و در نهایت متروکه شدن 

کالاهای اساسی در بنادر و گمرکات می شود.
این مقام مســئول صنفی افــزود: عدم تمایل حواله 
داران بــرای خرید کالاهای اساســی به علل مختلف از 
جمله نداشتن ظرفیت انباری و یا نپرداختن کرایه حمل 
روز بندر و عدم تأمین به موقع نقدینگی برای خریداران 
کالاهای اساســی دو مؤلفه دیگری هستند که کالاهای 
اساسی را رســوبی کرده و در نهایت موجب می شود تا 

این اقلام پس از دو ماه توســط سازمان اموال تملیکی 
ضبط شود. دلایل رسوبی شدن کالاهای اساسی خارج از 
اختیار واردکنندگان است و تعمدی برای باقی ماندن کالا 
از سوی واردکنندگان وجود ندارد زیرا کالاهای اساسی 
با ارز ترجیحی وارد کشــور شده و با قیمت مصوب در 
سامانه ای که از سوی وزارت جهاد کشاورزی طراحی شده 
است، عرضه شود بنابراین رسوب کالا برای واردکنندگان 
مقرون به صرفه نیست تا این شائبه ایجاد شود که عامدانه 

این کالاها ترخیص نمی شود.
عضو هیأت مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام 

و طیور ایران تصریح کرد: با توجه به اینکه اگر کالاهای 
اساسی دو ماه پس از ترخیص در بنادر و گمرکات رسوب 
کنند توســط ســازمان اموال تملیکی ضبط و متروکه 
می شود بنابراین واردکنندگان تلاش می کنند تا سریع تر 

بارها را به شرط تأمین شرایط، ترخیص کنند.
نهاوندی با اشاره به اینکه شرایط تجارت برای فعالان 
اقتصادی بخش دولتی و خصوصی بر اساس قانون بهبود 
مستمر فضای کسب و کار یکسان نیست، تصریح کرد: 
سازمان اموال تملیکی برای ترخیص کالاهای اساسی ۲.۵ 
درصد هزینه عودت از واردکنندگان دریافت می کند و این 

در حالیست که طبق بند ۷ دستور دوم صد و بیست و 
یکمین مصوبه ستاد تنظیم بازار شرکتهای دولتی مشمول 

پرداخت چنین هزینه ای نیستند.
وی با بیان اینکه عوامل رسوبی شدن کالاهای اساسی 
برای شرکتهای دولتی و خصوصی یکسان بوده و خارج 
از اختیار آنهاســت، خاطرنشان کرد: با توجه به ضرورت 
اجرای قانون بهبود مستمر فضای کسب و کار و تحمیل 
تبعات رسوبی شدن کالاهای اساسی به واردکنندگان که 
خارج از حیطه اختیارات آنهاست، اتحادیه واردکنندگان 
نهاده های دام و طیــور ایران طی نامه ای به معاون اول 
ریاست جمهوری که ریاست کارگروه تنظیم بازار را نیز 
به عهده دارند، درخواســت کرد تا شرکتهای خصوصی 
نیز همانند شــرکتهای دولتــی از پرداخت هزینه ۲.۵ 
 درصدی عودت کالاهای اساسی به سازمان اموال تملیکی

 معاف شوند.
عضو هیأت مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام 
و طیور ایران متذکر شد: برخی از مصوبات، دستورالعمل ها 
و قوانین از جمله تعیین هزینه ۲.۵ درصدی عودت کالا 
برای فعــالان اقتصادی بخش خصوصــی مصداق بارز 
تبعیض میان شرکتهای دولتی و بخش خصوصی هستند 
که لازم است این تبعیض ها برطرف شده و شرایط فعالیت 

تجاری برای همگان یکسان شود.

ضرورت کاهش واردات محصولات کشاورزی
نایب رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس ضمن تشریح 
مفاد مختلــف طرح امنیت غذایی مجلــس بر ضرورت 
کاهش واردات محصولات کشــاورزی تاکید کرد و گفت: 
میزان تولید کننده  روســتایی کاهش و سن آنها افزایش 

پیدا کرده است.
علیرضا عباسی  اظهار کرد: هر جا نظام نیاز داشته است 
بســیج چاره ساز بوده است. امنیت غذایی مسئله مهمی 
اســت که خدشه دار شدن امنیت غذایی، امنیت ملی را 
خدشه دار می کند. ما باید نگاه عالمانه به محدودیت های 

حوزه کشاورزی داشته باشیم.
نایب رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس با بیان اینکه 
۱6۵ میلیون هکتار اراضی کشاورزی داریم، گفت: نسبت 
به ۳۰ ســال قبل اراضی قابل کشت ما کم شده است و 
بسیاری از اراضی ما دچار تغییر کاربری شده است. تنها 
در بازه چند سال اخیر ۱۰۷ میلیون هکتار از اراضی ما از 

دسترس خارج شده است.
وی با استناد به بیانات مقام معظم رهبری در خصوص 
ضرورت تغییر ندادن کاربری زمین های کشاورزی گفت: 
ما باید الگوی کشــت را اصلاح کنیم و به مسئله آمایش 
ســرزمینی توجه داشته باشــیم. مشکل دیگر ما مسئله 
محدودیت آب اســت. ما نیازمند افزایش بهره وری آب 
هستیم. درصد جامعه روستایی ما در ابتدای انقلاب ۷۰ 
تا ۷۵ درصد بود اما امروز آمار برعکس شده است و تعداد 
تولید کننده روستایی ما به زیر ۳۰ درصد رسیده است. از 
طرف دیگر میانگین سنی تولید کننده روستایی ما افزایش 
پیدا کرده و عددی بین ۵۰ تا ۵۵ سال را نشان می دهد.

 ۷0 درصد دانشجویان حوزه کشاورزی فعالیتی 
غیرمرتبط با کشاورزی دارند

نایــب رئیــس کمیســیون کشــاورزی در خصوص 

نیروی تحصیلکرده حوزه کشــاورزی نیــز تصریح کرد: 
۳۵ درصد از دانشــجویان حوزه کشــاورزی دنبال شغل 
 نمی رونــد و ۳۵ درصد دیگر در حوزه غیر از کشــاورزی

 فعالیت می کنند. یعنی برای ۷۰ درصد دانشجویان حوزه 
کشاورزی در کشور منابعی صرف می شود اما هیچ اتفاقی 
نمی افتــد. تنها هفت درصد از این جمعیت در این حوزه 
تاثیرگذار هســتند و ۱۰ درصد نیز در حوزه کشــاورزی 

فعالیت می کنند.
عباسی با بیان اینکه می توانیم صادر کننده محصولات 
کشــاورزی باشیم، گفت: اســتقلال که در شعار انقلاب 
اســلامی گنجانده شده اســت باید به تمام معنی باشد. 
واردات محصولات کشــاورزی می تواند به ما ضربه بزند. 
این درحالیست که می توان به کشورهای دنیا محصولات 
کشــاورزی صــادر کنیم و بگوییم که بــا یک حاکمیت 
دینی توانســتیم روی پای خود بایســتیم. تــوان ما به 
 اندازه امکانات و داشــته ها نیست، توان ما به اندازه اراده 

و ایمان ما است.
این عضو مجمع نمایندگان استان البرز در مجلس در 

خصوص طرح امنیت غذایی گفت: این طرح حاصل یک 
اقدام نظارتی در مجلس شــورای اسلامی و موارد مهمی 
مثل قانون انتزاع، مسئله کسب و کارهای نوین و ... است. 
در ۲۲ تیر ماه امسال انتزاع کامل شد، یعنی همه اختیارات 
بازرگانی محصولات کشاورزی به وزارت جهاد کشاورزی 
اختصاص پیدا کرد اما وزارت جهاد کشاورزی نیازمند چند 
ستاد است تا بتواند وظیفه اش را کامل کند. عمده طرح 

امنیت غذایی روی این موضوع استوار است.
عباسی در خصوص بیمه محصولات کشاورزی گفت: ما 
هم بیمه کشاورز داریم و هم بیمه محصولات کشاورزی، 
اما این بیمه به صورت کامل اجرا نمی شــود. پیش بینی 
بنده از قانون احتمالی امنیت غذایی، تکمیل شدن بیمه 
کشاورزان و محصولات است. از طرف دیگر مسئله سوخت 
ماشین های کشاورزی مهم است. ما در طرح امنیت غذایی 
پیــش بینی کرده ایم که وزارت جهاد کشــاورزی قدرت 
تعیین سوخت ماشین های کشــاورزی را داشته باشد و 

وزارت نفت فقط آن را اختصاص دهد.
وی با اشــاه به ضرورت ســنددار شــدن زمین های 

کشــاورزی گفت: امروز وقتی یک کشاورز می خواهد وام 
بگیــرد باید به دنبال یک کارمند بــرود، در حالیکه اگر 
زمین های این قشــر سنددار شود سند می تواند در رهن 
بانک باشد و دیگر نیازی به ضامن نیست. این موضوع از 

دیگر موارد طرح امنیت غذایی مجلس است.
نایب رئیس کمیسیون کشاورزی در خصوص وضعیت 
فعلی طرح مذکور گفت: این طرح رفت و برگشــتی بین 
صحن و کمیسیون داشت و اخیرا ایرادات شورای نگهبان 
را برطــرف کردیم و امیدواریم به زودی مجددا در صحن 

مطرح و تصویب شود.

 چاره ای جز کاهش واردات نداریم
عباســی درباره کاهش قیمت محصولات کشاورزی 
گفــت: در مورد اینکه طرح امنیت غذایی به این موضوع 
تاثیر می گذارد یا خیر؟ باید با احتیاط اظهار نظر کنم اما 
وضعیت فعلی کشور ما به گونه ای است که یک سال گوجه، 
سیب زمینی و پیاز به وفور یافت می شود و در سال دیگر 
نیازمند واردات در این حوزه هســتیم. واردات ما به ۱۵ 
-۱6 میلیون تن رسیده است و البته امسال هشت میلیون 
تن نیاز به واردات گندم داریم، باید بگویم که چاره ای جز 

کاهش واردات نداریم.
نایب رئیس کمیسیون کشاورزی در پایان سخنانش 
در خصوص اقدامات این کمیسیون در دولت قبلی گفت: 
ما هم اقدامات تقنینی داشــتیم و هم نظارتی، اما جامعه 
از مــا انتظار داشــت که وزیر جهاد کشــاورزی قبلی را 
استیضاح کنیم اما این موضوع به صلاح نبود. چرا که اگر 
وزیری از دولت روحانی ناقص می شــد باید به کل دولت 
روحانــی دوباره رای اعتماد می دادیــم. به همین خاطر 
 بــه تهیه گزارش از ترک فعل هــا و ارجاع به قوه قضائیه

 بسنده کردیم.

واردات یک میلیون تن برنج در سال ۱۴۰۰ برای تامین نیاز بازار
 مدیرکل دفتر بازرگانی داخلی کالاهای کشــاورزی 
وزارت جهاد کشاورزی گفت: با توجه به تولید دو تا ۲.۲ 
میلیون تن برنج در سال جاری، احتمالا برای تامین نیاز 

کشور باید حدود یک میلیون تن برنج وارد شود.
»ابراهیم زارع« با بیان اینکه نیاز سالانه کشور به برنج 
بر اســاس برآوردهای صورت گرفته سه میلیون تا ۳.۲ 
میلیون تن است، افزود: ۴۳8 هزار و ۳۰۰ تن برنج در دو 
هفته اخیر برای واردات به کشور، ثبت سفارش شده است.

مدیرکل دفتر بازرگانی داخلی کالاهای کشــاورزی 
وزارت جهاد کشــاورزی اظهارداشــت: واردات برنج در 
فصل برداشت برنج داخلی از ابتدای مرداد تا پایان آبان ماه 
 ممنوع است، اما در بقیه ماه ها برنج بر اساس نیاز کشور

 وارد می شود.
زارع بــا بیان اینکه از ابتدای امســال تا ۲۲ آبان ماه 
نزدیک به 66۰ هزار تن برنج از گمرکات کشور ترخیص 

شده است، گفت: بخشی از این برنج ترخیص شده مربوط 
به واردات سال گذشته است.

وی ادامه داد: عمده این واردات از کشور هند و بخشی 
هم از پاکستان و با ارز نیمایی صورت گرفته است.

مدیرکل دفتر بازرگانی داخلی کالاهای کشــاورزی 
وزارت جهاد کشــاورزی تصریح کرد: تولید محصولات 
کشــاورزی تابعی از شــرایط اقلیمی است و امسال در 
 حوزه برنج در استان های شمالی، تنش های خشکسالی

 و دمایی داشته ایم.

 ترخیص گوشــت گوساله و گوشت مرغ در 
آبان ماه از گمرکات 

زارع در مــورد تامین گوشــت قرمز و مرغ مورد نیاز 
کشــور، اعلام کرد: از ابتدای امسال تا ۲۲ آبان ماه ۱۰ 
هزار و ۵۵۴ تن گوشــت گوساله و ۳6 هزار و 8۰۰ تن 

گوشت مرغ از گمرک ترخیص شده است.

 واردات ماهانه ۱۵ هزارتن تخم مرغ به منظور 
تنظیم بازار 

مدیرکل دفتر بازرگانی داخلی کالاهای کشــاورزی 
وزارت جهاد کشاورزی درباره تخم مرغ گفت: در حوزه 
تولید تخم مرغ مشکلی نداریم، اما برای تنظیم بازار مجوز 
افزایش واردات ماهانه ۱۵ هزار تن به تناسب نیاز جامعه 
تا پایان سال جاری صادر شده که ۱8۰۰ تن آن تاکنون 

وارد شده و در صورت نیاز، واردات ادامه خواهد یافت.
زارع اضافه کرد: هر شــانه تخم مرغ در میادین تره بار 
با قیمت ۴۳ هزار تومان عرضه می شود و تقریبا از هفته 
پیش، عرضه این محصول با همین قیمت در واحدهای 
صنفی نیز آغاز شــده است. با توزیع گسترده تخم مرغ، 
مغازه ها نیز به تدریج این محصول را با قیمت هر شانه 

۴۳ هزار تومان باید توزیع کنند و در صورت عدم رعایت 
قیمت گذاری با آنها برخورد خواهد شد.

 ترخیص بیش از 3۷ هــزار تن حبوبات از 
گمرکات طی هشت ماه 

مدیرکل دفتر بازرگانی داخلی کالاهای کشــاورزی 
وزارت جهــاد کشــاورزی در مــورد تامیــن حبوبات 
اظهارداشت: از ابتدای امسال تا ۲۲ آبان ماه در مجموع 

۳۷ هزار و ۴۲8 تن حبوبات ترخیص شده است.
 طبق آمارهای موجود وزارت جهاد کشــاورزی سال 
گذشته ۱۳۳ میلیون تن انواع محصولات کشاورزی در 
کشور تولید شد که از این میزان بیش از 8۳ میلیون تن 
محصول زراعی و ۲۱ میلیون تن محصولات باغی بوده 
اســت که بخش عمده این محصولات در داخل کشور 

و اندکی برحسب نیاز از محل واردات تامین می شود.
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1066

ــه شــماره 2259672744 و جــواز کســب تولیــدی پوشــاک ســینا و اجــاره  ــی ب شناســنامه و کارت مل
خــط مغــازه و منــزل متعلــق بــه صنــم رجبــی فرزنــد رمضــان در تاریــخ 1400/08/26 مفقــود گردیــده 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 4609411296 متعلــق بــه محمــود فدائــی اســام فرزنــد محمدعلــی در تاریــخ 
 1400/08/25مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 4560231494 متعلــق بــه امیــد نقاشــیان فرزنــد قربانعلــی در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/07/01 مفق

1192

کارت ملــی بــه شــماره 0042223377 متعلــق بــه محمــد  جعفریــزاده ســرهنگ آبــادی فرزنــد یــدالله 
در تاریخ 1400/08/20 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شناســنامه بــه شــماره 2234 و کارت ملــی بــه شــماره 0049900579 متعلــق بــه نســرین علــی بیگــی 
فرزنــد غامرضــا در تاریــخ 1400/05/20 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

1502

کارت ملــی بــه شــماره 2281249468 متعلــق بــه زهــرا غریــب فرزنــد عبــاس در تاریــخ1400/01/01  
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

کارت ملــی بــه شــماره 6489957396 متعلــق بــه ســیدمصطفی حســینی فرزنــد ســیدجال در تاریــخ 
 1400/08/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

1505

کارت ملــی بــه شــماره 2420372409 و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 2420372409 متعلــق بــه 
ــه در تاریــخ 1400/08/29 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار  محمدحســین عباســی فرزنــد حجــت ال

ساقط می باشد.

ــخ  ــی در تاری ــزه عل ــد حم ــه فرزن ــرزاد خلیف ــه ف ــق ب ــماره 2420199545 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/08/15 مفق

کارت ملــی بــه شــماره 2420069102 و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 2420069102 متعلــق بــه 
مرتضــی گــودرزی فرزنــد طمــراث در تاریــخ 1400/08/23 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

مــی باشــد.

گواهینامــه پایــه یــک بــه شــماره 2430753243 متعلــق بــه رحیــم رحیمــی بکیانــی فرزنــد عزیزالــه در 
تاریــخ 1398/09/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 2420087836 متعلــق بــه کیامــرث مهرابــی فرزنــد حســن در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/04/22 مفق

ــخ  ــی در تاری ــد حمــزه عل ــه حکیمــه ســجادیان فرزن ــق ب ــه شــماره 2431606351 متعل ــی ب کارت مل
1400/07/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

 
2065

شناســنامه بــه شــماره 0410037842 متعلــق بــه طیبــه غامیــان فرزنــد محمــود در تاریــخ 
1400/05/20 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2084

ــخ  ــه در تاری ــت ال ــد هیب ــی فرزن ــها میرزائ ــه ش ــق ب ــماره 0058740694 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
1400/09/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــد محمــد در  ــه قربانعلــی عســکری فرزن ــه شــماره 6219792874 متعلــق ب شناســنامه و کارت ملــی ب
تاریــخ 1400/02/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت کارشناســی دادگســتری و گواهینامــه بــه شــماره ملــی 0323949568 متعلــق بــه علیرضــا حســن 
پــوری فرزنــد حســین در تاریــخ 1400/09/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــین و کارت  ــین و کارت ماش ــه ماش ــه نام ــماره 0078389208 و بیم ــه ش ــی ب ــه  و کارت مل گواهینام
ســوخت بــه شــماره ایــران10-799د28 متعلــق بــه النــاز  سیدیوســفی فرزنــد نظــام الدیــن در تاریــخ 

 1400/09/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0078094224 متعلــق بــه فریــده لطفــی ســاریخان بکلــو فرزنــد ناصــر در تاریــخ 
1399/06/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2087

کارت ملــی بــه شــماره 0381697691 و گواهینامــه پایــه دو بــه شــماره 0381697691 و کارت پایــان 
خدمــت بــه شــماره 97691 و کارت ســوخت بــه شــماره 78ن667ایــران 10 و کارت ســوخت بــه شــماره 
ــود  ــخ 1400/08/30 مفق ــاس در تاری ــد عب ــل فرزن ــی اص ــاس آریان ــه عب ــق ب ــران 16 متعل 43ع412ای

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــد در تاری ــد محم ــرادی فرزن ــون خدام ــه کتای ــق ب ــماره 3859884360 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/09/01مفق

بــه  متعلــق  بــه شــماره 0011319275  و شناســنامه  بــه شــماره 0011319275  ملــی  کارت 
ــار  ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/09/03 مفق ــیدابراهیم در تاری ــد س ــدوی فرزن ــعید ه  میرس

ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 6660194797 متعلــق بــه زهــرا قلیــزاده فرزنــد شــکرعلی در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/08/23مفق

2301

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی 2122101873 و گواهینامــه پایــه دو و کارت ماشــین سیســتم 
ــران 30        ،  شــماره شاســی  ــگ ســفید ، مــدل 1400 ، شــماره پــاک 23 م 693 ای ــژو207 ، رن پ
MJ436085 ، شــماره موتــور VB0121373 ، و کارت ســوخت و کارت عابــر بانــک ملــت متعلــق بــه 
اعتبــار از درجــه  تاریــخ 1400/08/27 مفقــود گردیــده و  اتراچالــی فرزنــد حســن در   عبــاس 

 ساقط می باشد.

2302

کارت ملــی هوشــمند و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره ملــی 3660903701  متعلــق بــه علــی پودینــه 
ادیمی فرزند محمد در تاریخ1400/08/20  مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی هوشــمند  بــه شــماره 2122220546 و کارت عابــر بانــک ملــت متعلــق بــه کریــم  نــوروزی 
پــور فرزنــد محمــد در تاریــخ 1400/08/03 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 2122414154 متعلــق بــه علــی اکبــر هدایتــی راد فرزنــد غــام در 
تاریــخ1400/08/01  مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه بــه شــماره 2110342110 متعلــق بــه رضــا ســرداری فرزنــد شــیرمحمد در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/09/01مفق

2503

ــه گلســتان رحیمــي  ــق ب ــه متعل ــه شــماره 1840453941 و شناســنامه و دفترچــه بیم ــی ب کارت مل
فرزند لطف علي در تاریخ 1400/07/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

 
پاســپورت  متعلــق بــه عبــاس حیــدري فرزنــد محمــد عیســي در تاریــخ 1400/07/01 مفقــود گردیــده 

و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی متعلــق بــه پیــرداد ذاکــري فرزنــد حاجــي جمعــه در تاریــخ 1400/09/01 مفقــود گردیــده 
و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــود  ــخ 1400/09/02 مفق ــراد در تاری ــد م ــي فرزن ــور برازجان ــري شــهني پ ــه صغ ــق ب ــی متعل کارت مل
گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 3510245601 متعلــق بــه علــي ذهبــي فرزنــد علــي کــرم در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/09/02 مفق

2504

3 عــدد کارت بانکــی و کارت فعــال بــه کادر بســیج و کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی 
1160116024 و گواهینامــه پایــه دو و کارت ماشــین بــه شــماره موتــور 2415092 و شــماره شاســی

S1482287252662 و شــماره پــاک 67 ایــران 887 ص 59 متعلــق بــه حســین فتاحیــان فرزنــد اکبــر 
در تاریخ 1400/09/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی 1910831964 متعلــق بــه گل بهــار صفــری فرزنــد حســینعلی 
در تاریــخ 1400/08/10 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2508

ــد ســیداصغر در  ــژاد فرزن ــن ن ــه ســید محمــد  متدی ــق ب ــه شــماره 1281028657 متعل ــی ب کارت مل
تاریخ 1400/08/23 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 1289944385 متعلــق بــه گوهربیگــم  ســجادی  فرزنــد ســیداحمد در تاریــخ 
 1400/08/10مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 1270737023  وگواهینامــه  پایــه 2متعلــق بــه جــال رضایــی برزانــی  فرزنــد 
عبــاس  در تاریــخ 1400/08/30 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد اصغــر در  ــه زهــرا مظاهــری  فرزن ــه شــماره  ملــی 1285078810 (متعلــق ب گواهینامــه پایــه دو )ب
تاریــخ 1400/08/03 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــی در تاری ــد غامعل ــاری فرزن ــه  انتش ــه مرضی ــق ب ــماره 1080506772 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی 1400/06/01 مفق

2807

ــخ  ــد حســن در تاری ــی فرزن ــه اســماعیل مفتون ــق ب ــه شــماره ملــی  2161348140 متعل شناســنامه ب
1400/07/03 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شناســنامه و کارت ملــی بــه شــماره 0064292169 متعلــق بــه حســن صدفــی طهرانــی فرزنــد امیــر در 
تاریــخ 1400/02/03 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــی در تاری ــد قل ــت فرزن ــن پرس ــره  وط ــه طاه ــق ب ــماره 2161396994 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  1400/02/03مفق

کارت ملــی بــه شــماره 2150099381 متعلــق بــه مهــدی  یوســفی فرزنــد کیامــرز در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/02/03مفق

ــخ  ــعبانعلی در تاری ــد ش ــی فرزن ــودابه رمضان ــه س ــق ب ــماره 2162720906 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  1400/06/03مفق

کارت ملــی بــه شــماره 0680722629 متعلــق بــه خدیجــه نودهــی فرزنــد همــراه در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/08/03 مفق

ــان خدمــت و  ــه دو و کارت پای ــران 72 و گواهینامــه پای ــه شــماره 37 ی 716 ای ــرگ ســبز خــودرو ب ب
شناســنامه بــه شــماره ملــی  5829932148 متعلــق بــه مرتضــی  اســماعیلی فرزنــد محمــد صــادق در 

تاریــخ 1400/08/27 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــدرت در  ــد ق ــی فرزن ــادی کائ ــی ق ــروزان نجف ــه ف ــق ب ــماره 2162076314 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
تاریــخ 1400/06/03 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 2160154601 متعلــق بــه محتــرم  خانلــری کوچکســرائی فرزنــد علــی بابــا در 
تاریــخ 1400/06/03 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2903
ــد  ــه امی ــق ب ــماره 0078758459 متعل ــه ش ــه دوب ــی پای ــه رانندگ ــمند و گواهینام ــی  هوش کارت مل
تقدســی دوســت فرزنــد احمدرضــا در تاریــخ 1400/08/28 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

کارت ملــی هوشــمند و گواهینامــه رانندگــی پایــه دو بــه شــماره 0018624121 و کارت موتــور وکارت  
ســوخت و بیمــه بــه شــماره 141ایــران 99252  بــه شــماره شاســی 01081 وشــماره موتــور 000502 
متعلــق بــه حســین کهنــی فرزنــد علیرضــا در تاریــخ 1400/08/28 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه بــه شــماره 0018877192 متعلــق بــه محمــود شــیری فرزنــد داوود در تاریــخ1400/08/01  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 1374293970 متعلــق بــه پرویــن برزگــر دیزجــور فرزند محمدحســین 
وشناســنامه متعلــق بــه پرویــز برزگــر دیزجــور بــه شــماره ملــی 1381131451 فرزنــد محمدحســین  

فرزنــد محمدحســین در تاریــخ 1400/08/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه بــه شــماره 0250044234 متعلــق بــه پوریــا خدابخــش فرزنــد علیرضــا در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/09/01مفق

ــخ  ــار در تاری ــوش عی ــد خ ــور فرزن ــرج پ ــدرام ف ــه پ ــق ب ــماره 0015164871 متعل ــه ش ــنامه ب شناس
ــار ســاقط مــی باشــد. ــده و از درجــه اعتب 1400/08/25 مفقــود گردی

ــماره 0082085341  ــه ش ــه دو ب ــه پای ــران 948 ط 53 و گواهینام ــماره 44ای ــه ش ــین ب کارت ماش
ــده و از درجــه  ــود گردی ــخ1400/08/23  مفق ــادر در تاری ــد ن ــه شــبنم شــهبازی نســب فرزن ــق ب متعل

اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه بــه شــماره 0021610495 متعلــق بــه پریســا شــکیبائی فرزنــد مهــرداد در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/08/01مفق

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 0062875191 متعلــق بــه ناهیــد زارع شــاهی فرزنــد غامحســین در 
تاریــخ 1400/08/25 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــی در تاری ــد عل ــن ســلطانی فرزن ــه پروی ــق ب ــی  هوشــمندبه شــماره 0452447291 متعل کارت مل
1400/07/11 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــه در تاری ــد عبدال ــروی فرزن ــه خس ــب ال ــه حبی ــق ب ــماره 3251423282 متعل ــه ش ــه ب گذرنام
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/08/29 مفق

ــخ  ــا در تاری ــد علیرض ــه فرزن ــم کاه ــه قاس ــق ب ــماره 0069846979 متعل ــه ش ــه دو ب ــه پای گواهینام
ــار ســاقط مــی باشــد. ــده و از درجــه اعتب  1400/08/25مفقــود گردی

ــد یوســف در تاریــخ  ــم باســخا فرزن ــه مری ــه شــماره 0077064453 متعلــق ب کارت ملــی  هوشــمند ب
 1400/08/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــین در  ــد حس ــی فرزن ــا نجف ــن رض ــه حس ــق ب ــماره 3930439123 متعل ــمندبه ش ــی  هوش کارت مل
تاریــخ 1400/08/25 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند و کارت پایــان خدمــت و کارت بهزیســتی و کارت بانــک رفــاه بــه شــماره 
ــخ1400/08/28   ــا در تاری ــد محمدآق ــادی فرزن ــک آب ــی خش ــر توکل ــه امی ــق ب 0010212728 متعل

ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی مفق

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 0013993208 متعلــق بــه ایمــان ایــزدی مطلــق فرزنــد مصطفــی در 
تاریــخ 1400/08/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2904

کارت ملــی و شناســنامه و گواهینامــه رانندگــی متعلــق بــه مریــم آریــن فرزنــد رضاقلــی بــه شــماره ملــی 
1159370427 در تاریخ 1400/06/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2909

شناســنامه بــه شــماره 0015286924 و کارت ملــی بــه شــماره 0015286924 و گواهینامــه پایــه ســه 
بــه شــماره 0015286924 متعلــق بــه مهتــاب مســتانه فرزنــد محمــد در تاریــخ 1400/08/20 مفقــود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 6649895164 متعلــق بــه ارش نــادری فرزنــد یوســف در تاریــخ1400/08/10  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 3258336288 متعلــق بــه ازاده  مــرادی فرزند مصطفــی در تاریــخ1400/07/01  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 4190339954 و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 4190339954 متعلــق بــه 
ســید یونــس ابوالوفایــی فرزنــد ســیدمنوچهر در تاریــخ 1400/08/21 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 2668651891 متعلــق بــه بهــرام احمــدی فرزند نازعلــی در تاریــخ1400/08/27  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه بــه شــماره 892 و کارت ملــی بــه شــماره 3979051706 متعلــق بــه شــیوا قمــری فرزنــد 
مرادعلــی در تاریــخ 1400/08/15 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 1630056057 متعلــق بــه مظفــر قنبــری فرزنــد شــرویه در تاریــخ1400/08/10  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــه شــماره 68 792ج37 و کارت  ــه شــماره 68 792ج37 و بیمــه نامــه ماشــین ب ــه دو ب گواهینامــه پای
ماشــین بــه شــماره 68 792ج37 و کارت ســوخت بــه شــماره 68 792ج37 متعلــق بــه مهــرداد مولائــی 

فرزنــد احمــد در تاریــخ 1400/08/26 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

بــرگ ســبز خــودرو بــه شــماره 30 747 ق 38 متعلــق بــه احتــرام  معــروف خانــی فرزنــد وجیــه الــه در 
تاریــخ 1400/01/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

3011

کارت بهزیســتی بــه شــماره پرونــده 058060 متعلــق بــه امیــد نصیــری تجــره رودی فرزنــد یحیــی در 
تاریخ 1400/03/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــی در تاری ــد محمدتق ــی فرزن ــد میرزائ ــه محم ــق ب ــماره 6219587170 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  1400/08/30مفق

4011

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی 3861342952 متعلــق بــه صــدف خداویســی فرزنــد حســن در 
تاریخ 1400/08/10 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ماشــین بــه شــماره پــاک 51 ایــران197ت15 متعلــق بــه خــدا رحــم احمــدی فرزنــد عبــدالله در 
تاریــخ 1400/06/20 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی 0067239234 متعلــق بــه آرش مهربــان پــور فرزنــد رســتم در 
تاریــخ 1400/08/25 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــدی فرزن ــیخ احم ــرث ش ــه کیوم ــق ب ــی 3733137612 متعل ــماره مل ــه ش ــمند ب ــی هوش کارت مل
معــروف در تاریــخ 1400/08/26 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

4030

شناســنامه بــه شــماره 1 متعلــق بــه شــاپور ترابــی نــژاد فرزنــد موســی در تاریــخ 1400/08/10 مفقــود 
گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 4071745444 و گواهینامــه پایــه ســه و3عــدد کارت عابــر بانــک متعلــق بــه مرضیــه 
دالونــد فرزنــد صــادق در تاریــخ 1400/08/26 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــک و کارت ســامت  ــر بان ــک  و کارت عاب ــه ی ــه پای ــه شــماره 6129856938 و گواهینام ــی ب کارت مل
و کارت هوشــمند راننــده متعلــق بــه ابراهیــم رشــیدی پــور فرزنــد علــی نقــی در تاریــخ1400/08/30  

مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

5111

کارت ملــی بــه شــماره 0078675650 و کارت پایــان خدمــت بــه شــماره  و گواهینامــه پایــه ســه بــه 
شــماره  و کارت عابــر بانــک بــه شــماره ملــی و ملــت متعلــق بــه ســید حســین طباطبایــی فرزنــد ســید 

جواد در تاریخ 1400/08/29 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

ــر  ــهر و کارت عاب ــک ش ــه بان ــماره کارت هدی ــه ش ــایر ب ــماره 2229625152 و س ــه ش ــی ب کارت مل
ــخ  ــادی در تاری ــد محمــد ه ــد فرزن ــرا فولادون ــه زه ــق ب ــت متعل ــن و مل ــران زمی ــه شــماره ای ــک ب بان

ــی باشــد ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  1400/08/29مفق

5502

شناســنامه بــه شــماره 2581572663 متعلــق بــه ســیده ناریــن  زریــن کلکــی فرزنــد ســید مجیــد  در 
تاریخ 1400/08/22 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 6530044280 و کارت ســوخت بــه شــماره 46ایــران 774 
ط62 کارت ماشــین بــه شــماره پــاک 46 ایــران774ط62 و شــماره موتــور:3646366 و شــماره 
ــه  ــران 774ط62 و بیم ــاک 46 ای ــه شــماره پ ــی ب ــه فن ــه معاین شاســی:S1422289187397 و برگ
نامــه خــودرو شــماره بیمــه 124/7400/145 متعلــق بــه ایمــان  مشــکو امشــی فرزنــد رمضــان  در تاریــخ 

ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/09/01مفق

کارت ملــی بــه شــماره 2670126502 و کارت پایــان خدمــت بــه شــماره 2670126502 و گواهینامــه 
ــا پشــت مخــی  فرزنــد مصطفــی در تاریــخ  ــه اصغــر توان پایــه دو بــه شــماره 2670126502 متعلــق ب

 1400/07/02مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

7009

کارت ملــی بــه شــماره 0060108193 متعلــق بــه آقــای پویــا عاقــل کهــن فرزنــد ســهراب در تاریــخ 
 1400/08/20مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

7010

گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 3259248651 متعلــق بــه فاطمــه ســارا قمــری فرزنــد جهانشــاه در 
تاریخ 1400/08/02 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــه شــماره 4310767982 و گواهینامــه  ــان خدمــت ب ــه شــماره 4310767982 و کارت پای کارت ملــی ب
پایــه ســه بــه شــماره 4310767982 و کارت ماشــین بــه شــماره 79_828ل32 متعلــق بــه فرشــاد امیری 

زاده فرزنــد فرامــرز در تاریــخ 1397/01/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــی در تاری ــد آقاس ــدی فرزن ــاه محم ــد ش ــه وحی ــق ب ــماره 4310128351 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد. 1400/07/01 مفقــود گردی

7031

ــخ  ــی در تاری ــد فرضعل ــواری  فرزن ــی شهس ــه عل ــق ب ــماره 5590092264 متعل ــه ش ــنامه ب شناس
 1400/08/10مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

ــی فرزنــد علــی  در تاریــخ  ــق بــه محمــد  کریمخان ــی بــه شــماره 4380398145 متعل کارت مل
ــد ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1399/12/10مفق
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/09/06

شماره : 1246

گردشگریخوراک،صنعتپرمنفعتامامغفولسمنانیها

 معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران گفت: بهره برداری از صنایع غیرفعال از اولویت های 

مهم است که برای فعال کردن این صنایع باید کمک کنیم.
علی رسولیان در  سفر به منطقه سیستان و بازدید از شهرک های صنعتی 
این منطقه اظهارداشت: سیستان و بلوچستان به عنوان اولین استان در طرح 
آمایش سرزمینی قرار گرفته و هدف از این سفر بررسی نقاط ضعف و قوت و 

مشکلات شهرک ها و واحدهای تولیدی است.
وی در بازدید از شهرک صنعتی بنجار افزود: باید استفاده از پساب فاضلاب 
برای شهرک صنعتی بنجار مورد توجه قرار می گیرد تا صنایع مستقر در آن 

در آینده دچار مشکل نشوند.
مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران افزود: 
زمین هایی که در شــهرک های صنعتی به افرادی که قصد بهره برداری ندارند 
واگذار شده باید به افراد دیگری واگذار شود زیرا مردم باید از وجود صنایع فعال 

در شهرک های صنعتی منفعت داشته  باشند.
حبیب الله دهمرده نماینده مردم حوزه انتخابیه زابل در مجلس شــورای 
اســلامی نیز در این بازدید بیان کرد: باید به شهرک های صنعتی سیستان و 
بلوچستان به صورت ویژه توجه شود تا در اینصورت مهاجرت جمعیت متوقف 
شده و سرمایه گذار نیز نسبت به سرمایه گذاری این منطقه رغبت پیدا کند.

عباسعلی ارجمندی معاون استاندار سیستان و بلوچستان فرماندار شهرستان 
ویژه زابل نیز در این بازدید به اســتفاده از ظرفیت پســاب فاضلاب شهری با 
توجه به کمبود آب و خشکسالی ها و مرتفع شدن بخشی از مشکلات واحدها 
اشاره کرد و گفت: باید در خصوص امنیت، معافیت های مالیاتی و رفع مشکل 
کمبود آب و ارائه تسهیلات کم بهره به واحدهای تولیدی اقداماتی صورت گیرد.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی سیستان و بلوچستان اظهارداشت: 
عملیات اجرایی ناحیه صنعتی بنجار در ســال ۹۸ آغاز شــده و این ناحیه با 

مساحت چهار هکتار و فاز عملیاتی ۱۰ هکتار در محور زابل - بنجار ، جنب 
شهرک صنعتی آقایی قرار دارد.

علیرضا راشــکی اظهارداشــت: عملیات اجرایی ناحیه صنعتی میانکنگی 
شهرستان هیرمند نیز در سال ۹۸ آغاز و با مساحت ۵۰ هکتار و فاز عملیاتی 
۲۵ هکتار در جاده زابل - دوست محمد، جنب اراضی زندان و رودخانه نیاتک 

قرار دارد.
وی افزود: عملیات اجرایی ناحیه صنعتی ادیمی در سال ۹۸ آغاز و این ناحیه 
نیز با مساحت ۴۴ هکتار و فاز عملیاتی  ۲۰ هکتار در محور ادیمی - زابل مقابل 

گلزار شهدای ادیمی قرار دارد.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی سیستان و بلوچستان بیان کرد: ناحیه 
صنعتی زهک نیز با مساحت ۱۰ هکتار و فاز عملیاتی ۱۰ هکتار در شرق زهک 

در فاصله یک کیلومتری این شهر قرار دارد.
وی ادامه داد: عملیات اجرایی شهرک صنعتی زابل محمدآباد در سال ۶۹ 
آغاز شــده و این شهرک با مســاحت ۷۸ هکتار و فاز عملیاتی ۷۸ هکتار در 

کیلومتر ۲۰ جاده زابل - زاهدان قرار دارد.
راشــکی گفت: عملیات اجرایی شهرک صنعتی رامشار در سال ۷۶ آغاز و 
این شهرک با مساحت ۲۰۰ هکتار و فاز عملیاتی ۱۸۰ هکتار در کیلومتر ۴۵ 

جاده زابل - زاهدان قرار دارد.

بهرهبرداریازصنایعغیرفعالاولویتشهرکهایصنعتیاست

 اســتان سمنان با تنوع فرهنگی، مناطقی 
بهره مند از آثار تاریخی و مردمانی با سفره های 
رنگارنگ از غذاهــای مختلف دارد که فرصت 
مناسبی برای رونق گردشگری خوراک و حضور 
گردشگران به منظور رونق اقتصادی محسوب 
می شود که نیازمند تقویت زیرساخت ها و رویکرد 

مناسب برای معرفی است.
 گردشگری به عنوان یک صنعت پرسود انواع 
مختلف دارد. گردشگری فرهنگی، ماجراجویی، 
تجاری، اکوتوریســم که بــا هدف بهره مندی 
از محیط زیســت و طبیعت است، گردشگری 
تلخ)بازدیــد از فجایــع تاریخی(، ســلامت و 
گردشگری خوراک از حوزه های مختلف صنعت 

گردشگری محسوب می شوند.
گردشــگری خوراک بنا به تعریف سازمان 
جهانی گردشگری )UNWTO( شامل مجموعه 
فعالیت های مرتبط با خوردن و نوشــیدن در 
زمان سفر است؛ این فعالیت ها می تواند کلاس ها 
و دوره های آشپزی یا حضور و بازدید از بازارها و 
بازارچه های مواد غذایی، کشاورزی، خوراکی ها 
و حتی بازدید از کارگاه و کارخانه های صنایع 
تولیدی و فرآوری غذایی و یا غذا خوردن در یک 
رستوران باشد، طبق آمارها گردشگری خوراک 
در جهان سالانه ۲۰۰ میلیارد دلار درآمد دارد.

 توجه به ســفر بر محور خوراک نسبت به 
گذشته با اقبال عمومی در سراسر جهان مواجه 
شده است. استان سمنان با توجه به گستردگی 
جغرافیایی و اقلیمی خاص خود و تلاقی جنگل 
و بیابان دارای جاذبه های گردشگری و طبیعی 
متعدد است. وجود اقوام مختلف و تعدد روستا 
در ســطح استان نشان دهنده تنوع خوراک و 
غذا است که ظرفیت بسیار مطلوبی برای رونق 

گردشگری غذا را به وجود آورده است.
استان سمنان از تنوع بالایی در انواع نان، غذا 
و خوراک بهره مند اســت و با توجه به مهارت 
دامداری و وجود عشــایر، بسیاری از خوراکی 
ها بر پایه لبنیات در استان تهیه و مصرف می 
شــود و مبتنی برهمین ظرفیت: تاکنون ۱۸ 
غذای استان سمنان در فهرست میراث ملی به 

ثبت رسیده است.
آش واگره روستای جوین، شنگی پلو، جوش 
بره، شله قروت، قطقی فرومد، نان های روستای 
ایج )سیریشین و یوزین(، شیوه سنتی فرآوری 
پنیر در مغار روستای اروانه، ته چین گرمساری، 
شیوه سنتی پخت سبزی پلو سمنانی، دوشائین 
حلوا، مهارت پخت کلوچه غربال ســری ساده 
و گردویی روســتای افتر، قلیه خربزه )کالک 
قلیه( روستای لاسجرد، دو کولنا شهر سرخه، 
گولاچ)نان سنتی سمنان(، نان بقُسَمات سمنان، 
فنون تهیه فرآورده های لبنی عشایر ایل سنگسر 
و مهارت پخت آرشــه لایی نون، غذاهای ثبت 
شده از استان سمنان در فهرست میراث ملی 

هستند.
بسیاری از خوراک های استان سمنان توانایی 
نمادســازی و معرفی به گردشگران داخلی و 
خارجی را دارد همچون "آروشه" که محصولی 
منحصربه فرد و راس هرم تولیدات لبنی عشایر 
ایل سنگسر محســوب می شود. استان تنوع 
بالایی در تهیه انواع خوراک دارد. بیشتر غذاهای 
ســنتی و دستورپخت های آن موروثی است و 
اغلب مادربزرگ ها مهارت پخت آن را دارند که 
متاسفانه به دلیل تغییر شرایط زندگی و سبک 
غذایی بســیاری از غذاها در میان نسل جدید 

طرفدار ندارد و یا تاکنون معرفی نشده است.
سرعت بالای زندگی شهری و تعدد مشغله 
افراد، فست فودها و غذای حاضری را وارد سبد 
غذایی خانواده ها کرده است، در حالی که بهره 
مندی از غذاهای سنتی و خوراک های اصیل 
به دلیل شیوه پخت سالم و استفاده از مواد اولیه 

مرغوب تاثیر شگرفی برسلامت خانواده دارد.
گام اول توسعه گردشگری خوراک زنده نگه 
داشتن غذاهای سنتی و اصیل استان و معرفی 

آن به مردم و سپس گردشگران است.
مدیــرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی استان سمنان بیان کرد: گام اول 
در توســعه گردشگری خوراک ، بررسی سفره 
خوراک استان و ثبت آن در فهرست میراث ملی 
است که شامل  پژوهش و ثبت خوراک ها، تبلیغ 
و ترویج خوراک ها و اطلاع رســانی به جامعه 
هدف و حفظ غذاهای ســنتی و اصیل با ورود 
در منوهای رستوران ها و آموزش به افراد است.

حمیدرضا دوست محمدی ادامه داد: استان 
سمنان همانند گنجی پنهان است که بسیاری 
از جاذبــه های تاریخی، فرهنگی و طبیعی آن 
تاکنون مستندنگاری نشده است و مردم استان 
از آن بی خبر هستند و ورود گردشگر نیازمند 
فراهم سازی زیرساخت های گردشگری و ایجاد 
ظرفیت پذیرش گردشــگر براســاس فرهنگ 

بومی است.
یکی از رفتارهای اشتباه که در گردشگری 
استان سمنان از سوی برخی از شهروندان رخ 
می دهد هدایت گردشــگران به اســتان های 
همجوار در سایه بی اطلاعی شهروندان از جاذبه 

های گردشگری استان است
وی افزود: دلیل اصلی تعداد کم گردشــگر 
در استان ســمنان معرفی نشدن داشته های 
فرهنگی و گردشگری است که دفاتر خدمات 
مســافرتی و مردم نقش مهمی در این معرفی 
دارند. از طرفی ورود گردشــگر بدون برنامه و 
آمادگی بســیار مخرب است و باید به صورت 
تدریجی و همگام با ایجاد زیرساخت های لازم 
در حوزه های مختلف باشد تا بتوان گردشگری 

پایدار در استان سمنان ایجاد کرد.
دوســت محمــدی تصریح کــرد: یکی از 
رفتارهای اشــتباه که در گردشــگری استان 
سمنان از ســوی برخی از شهروندان رخ می 
دهد هدایت گردشگران به استان های همجوار 
در ســایه بی اطلاعی شهروندان از جاذبه های 

گردشــگری استان اســت و در نتیجه هدایت 
گردشگران به استان های همجوار فرصت رونق 
گردشگری و بهره مندی اقتصادی از این حوزه 
را سلب می کند، در صورتی که باید با معرفی 
فضاهای روســتایی و شهری گردشگران را به 

استان علاقمند کنیم.

به   توسعه فرهنگ سرمایه گذاری 
جای فرهنگ دلالی

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی استان سمنان بیان کرد عنوان کرد: در 
استان ۳۸ کاروانسرا وجود دارد که ظرفیت بسیار 
خوبی برای گردشگری و خصوصا گردشگری غذا 
اســت اما متاسفانه مشکلات ناشی از مالکیت 
آنها فرصت مرمــت، احیا و واگذاری به بخش 

خصوصی را نمی دهد.
دوست محمدی اظهار داشت: سرمایه گذاری 
دولتی در زیرساخت ها بسیار بلندمدت است 
و توســعه پایدار در جوامع محلی تنها سرمایه 
گذاری بخش خصوصی شکل می گیرد. ورود 
بخش خصوصی در گردشگری خوراک و استفاده 
از ظرفیت کاروانسراها نقش موثری در جذب 
گردشــگر دارد و با همکاری سازمان اوقاف و 
امور خیریه و ستاداجرایی فرمان امام)ره( مالکیت 
کاروانســراها به میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی استان سمنان سپرده شود و با 
واگــذاری به بخش خصوصی و حذف مقررات 

زاید، گردشگری استان جانی تازه گیرد.
وی افزود: یکی از مهمترین خاستگاه های 
رونق گردشــگری خوراک استان سمنان بوم 
گردی های فعال هستند. هم چنین تسهیلاتی 
ماننــد تغییر تعرفــه تجاری به گردشــگری 
و معافیت هــای مالیاتــی ۵۰ درصدی برای 
تاسیسات گردشــگری مانند سفره خانه ها و 
رستوران های بین راهی در خصوص فعالیت در 
حوزه های گردشگری به خصوص گردشگری 

خوراک صورت می گیرد.

 غذای محلی در فهرســت غذایی 
خانه های بوم گردی قرارگیرد

فعال گردشگری و مالک یک واحد بوم گردی 
استان سمنان بیان کرد: مهمانان و مسافران با 
غذاهای سنتی و محلی در بوم گردی ما پذیرایی 
می شوند و فقط غذاهای سنتی تهیه و عرضه 
می شود که این موضوع مورد استقبال مسافران 

به خصوص گردشگران خارجی قرار گرفته است.
محمدهادی ایزدفر در خصوص توسعه بوم 
گردی افزود: در نظر داریم تا با تاسیس مجتمع 
گردشگری به شــکل ویژه ای در عرصه تهیه 
خوراک محلی فعالیت  و غذاهای بیشتری را به 

مسافران عرضه کنیم.
ایزدفــر ادامه داد: هیچ گونه غذای فســت 
فودی در بوم گردی ما در اختیار مسافران قرار 
نمی گیرد و تمامی وعده های غذایی شــامل 
غذاهای سنتی اســتان و به خصوص منطقه 
است که جذابیت بسیاری برای مسافران دارد 
و در برخی موارد بازگشت مجدد گردشگر را به 

دنبال داشته است.
جذب مسافران با معرفی غذاهای سنتی و 
تاسیس رستوران سنتی از جمله اهداف این فعال 
گردشگری برای رونق کسب و کار خود در کنار 

حفظ و معرفی غذا های بومی و محلی است.

 گردشگری خوراک با طعم تجربه نو
مسئول گردشگری خوراک اداره کل میراث 
فرهنگی اســتان ســمنان بیان کرد: توجه به 
غذا، تنوع و کیفیــت آن دغدغه فعالان حوزه 
گردشگری است که در این میان تجربه موفق 
برگزاری چند دوره جشــنواره سفره ایرانی با 
حضور آشپزان برتر و نیز برگزاری جشنواره های 
غذایی به صورت فصلی، جشنواره نان و خوراک 
های محلی، تاثیر بسیاری بر معرفی گردشگری 

خوراک در استان داشته است.
هدی طالبیان ادامه داد: با توجه به جذابیت 
خوراک و غذا در سفرها و راه اندازی مرکز اطلس 
خوراک ایرانی به دنبال ورود غذاهای محلی در 
فهرست غذای ســفره خانه ها، رستوران ها و 
مراکز اقامتی برای آشنایی مسافران و گردشگران 
با طعم و رنگ های منحصر به فرد غذاهای استان 

سمنان هستیم.
وی با اشاره به برگزاری جشنواره های غذا 
در سطح ملی و استانی افزود: تهیه پرونده های 
ثبت غذا در فهرست معنوی و ثبت آن در اطلس 
خوراک ایرانی، برنامه ریزی در خصوص برگزاری 
دوره هــای کارآفرینی گردشــگری خوراک و 
برگزاری تورهای آشنایی با تنوع خوراک و نان 
در اســتان در کنار برپایی شب های فرهنگی 
از جملــه اقدام های اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان سمنان است.

طالبیان خاطر نشان کرد: استان سمنان به 

دلیل اقلیم منحصر به فرد، همسایگی با کویر 
و دریا و همچنین حضور استان های مجاور و 
عشایر خودکفا، تنوع زیادی در زمینه خوراک و 
نان دارد و بیش از ۷۰ نوع نان مختلف در سطح 

استان هنوز پخت و مصرف می شود.
با توجه به جذابیت خوراک و غذا در سفرها 
و راه اندازی مرکز اطلس خوراک ایرانی، غذاهای 
محلی باید به فهرســت غذای سفره خانه ها، 
رســتوران ها و مراکز اقامتی برای آشــنایی 
مســافران و گردشــگران با طعم و رنگ های 
منحصر به فرد غذاهای استان سمنان وارد شود.

وی ادامــه داد: تمرکز بر گردشــگری غذا 
عــلاوه بر افزایش جذابیت ســفر و کنجکاوی 
مسافران برای امتحان طعم های جدید و حوزه 
های متنوعی از گردشــگری مثل گردشگری 
ســلامت، گردشگری کشــاورزی و همچنین 
 همراهــی و حمایت بســیاری از مشــاغل و 

صنف ها را نیاز دارد.
وی تهیه بســته تخصصی سفر با محوریت 
خوراک را مهم برشمرد و اضافه کرد: مسافران 
در این بســته تخصصی تجربه تکرارنشدنی از 
برداشــت و خرید محصولات ارگانیک در کنار 
شــرکت در جمع دوســتانه جهت پخت غذا، 
نوشیدنی و دسر، معاشرت و آشنایی با فرهنگ 
جدید را در گردشگری خوراک خواهند داشت.

 انوع ته چین در اســتان سمنان از 
ایوانکی تا فرومد

مدیرعامل انجمن حافظان میراث فرهنگی 
استان سمنان و مربی آشپزی اظهار داشت: برای 
توسعه گردشگری غذا باید غذای بومی استان را 
معرفی و نمادسازی کرد، یکی از مصادیق این 
نمادسازی استانی جشنواره آش زنجان است که 
به صورت سالانه برگزار شده و تاثیر شگرفی در 
حضور گردشگران و مهمانان از سراسر کشور و 

گردشگران خارجی داشته است.
ملیحه صیاد طوری افزود: استان سمنان نیز 
ظرفیت برگزاری جشنواره "ته چین" را به دلیل 
وجود ته چین های متفاوت داراست، از ایوانکی 
در شهرستان گرمسار تا فرومد در میامی، انواع 
ته چین با دســتور پخت متفاوت وجود دارد و 
تاکنون نیز سه دوره جشنواره استانی ته چین 
با معرفی هشت نوع ته چین از شهرستان های 

استان برگزار شده است.
صیادطــوری خاطر نشــان کرد: اســتان 
ظرفیت بالایی در توســعه گردشگری دارد و 
گردشــگری خوراک با اقبال بســیاری مواجه 
است. حتی در جشنواره های آیینی مختلفی 
که برپا می شــود بازدیدکننــدگان اغلب به 
دنبال امتحان غذاهای سنتی و خوراکی های 
 محلی هســتند خصوصا افرادی که در کلان 
شــهرها زندگی می کنند بسیار طرفدار غذای 

محلی هستند.
وی اضافه کرد: دغدغــه های مهم فعالان 
گردشگری در توســعه گردشگری استفاده از 
ظرفیت تردد مسافران و معرفی غذاها است که 
متاسفانه تاکنون مورد بی توجهی قرار گرفته 
است و مردم استان به داشته های خود اغلب بی 
اعتنا هستند در صورتی که بسیار جذاب و متنوع 
است. با برگزاری جشنواره های خوراک آیینی 
در کنار جذب گردشــگران و معرفی خوراک 
های استان امکان اشتغالزایی برای هنرمندان و 

مشاغل خانگی هم فراهم می شود.

 موانع پنج واحد تولیدی جنوب کرمان بررسی شد
ــوب  ــد جن ــع تولی ــع موان ــهیل و رف ــروه تس ــیزدهمین کارگ ــان -  س کرم
ــا بررســی موانــع پنــج واحــد تولیــدی  اســتان کرمــان امــروز )چهارشــنبه( ب
برگــزار و در ایــن راســتا راهکارهــای عملیاتــی رفــع موانــع تولیــد ایــن واحدهــا 

توســط دســتگاه هــای متولــی ارائــه و بررســی شــد.
 واحدهــای تولیــدی جنــوب کرمــان از جملــه کارخانــه رب گوجــه فرنگــی، 
آبیــاری قطــره ای و ســردخانه بســته بنــدی محصــولات کشــاورزی اســت کــه 
عمدتــا مشــکلاتی بــا بانــک هــا در زمینــه پرداخــت تســهیلات و یــا دســتگاه 

هــای اجرایــی همچــون منابــع طبیعــی داشــتند.
رئیــس ســازمان صنعــت، معــدن و تجــارت جنــوب اســتان کرمــان 
ــت:  ــار داش ــا اظه ــگار ایرن ــا خبرن ــو ب ــت و گ ــن در گف ــن آیی ــیه ای در حاش
ــا ریاســت  ــن اســتان ب ــوب ای ــد جن ــع تولی ــع موان ــروه رف ســیزدهمین کارگ
معــاون اقتصــادی اســتانداری تشــکیل و پنــج مــورد واحدهــای تولیــدی ایــن 
منطقــه کــه در کمیتــه کارشناســی مورد بررســی قــرار گرفــت، مــورد توافقاتی 

ــع شــد. ــرای حــل موضــوع واق ب
ــه  ــوط ب ــدی مرب ــد تولی ــه واح ــکل س ــت: مش ــرد گف ــی ف ــلم مروج مس
دریافــت تســهیلات بانکــی و ســرمایه در گــردش و ۲ مــورد چالــش هــای ایــن 
واحدهــا بــا دســتگاه هــای اجرایــی بررســی کــه در ایــن حــوزه مصوباتــی اتخاذ 
شــد.وی تصریــح کــرد: بانــک هــا بــا بحــث امهــال و پرداخــت تســهیلات بانکی 
جدیــد واحدهــای تولیــدی مشــکل دار اســتان کرمــان موافقــت کردنــد و در 
حــوزه دســتگاه هــای اجرایــی نیــز یکســری مصوبــات داشــتیم کــه امیدواریــم 

در فراینــد اجــرای کار تاثیرگــذار باشــد.

ــط  ــدی خ ــدی و پدافن ــات آفن ــان در ۴6 عملی ــجیان زنج  بس
ــد شــکن بودن

ــت:  ــان گف ــتان زنج ــج( اس ــدی )ع ــپاه انصارالمه ــده س ــان - فرمان زنج
بســیجیان ایــن اســتان در طــول دوران دفــاع مقــدس در ۴۶ عملیــات آفنــدی 

ــد. و پدافنــدی خــط شــکن بودن
ــدار  ــری اقت ــزار نف ــت ه ــش هش ــی، در رزمای ــش کرم ــردار جهانبخ س
ــه بســیج در  ــه مناســبت گرامیداشــت هفت ــه ب بســیجیان اســتان زنجــان ک
ــده کل ســپاه پاســداران  ــا حضــور جانشــین فرمان مصــلاب شــهر زنجــان و ب
انقــلاب اســلامی در قــرارگاه مرکــزی امنیتــی امــام علــی)ع( و نماینــده ولــی 
فقیــه در اســتان و امــام جمعــه زنجــان و بــا حضــور پرتعــداد اقشــار مختلــف 
بســیجیان زنجــان برگــزار شــد، افــزود: بســیجیان ایــن اســتان در دوران دفــاع 

ــد. ــدی، خــط شــکن بودن ــدی و پدافن ــات آفن ــدس در ۴۶ عملی مق
وی بــا بیــان اینکــه نیروهــای بســیج بــا حضــور مقتدرانــه و دلاور مردانــه در 
جبهــه هــای حــق علیــه باطــل حماســه هــای جاویــد و مانــدگار خلــق کردند، 
اظهــار داشــت: بســیجیان در رویارویــی بــا ســربازان خصــم، از جــان و خــون 

خــود گذشــتند و رشــادتهای بســیار از خــود نشــان دادنــد.
ســردار کرمــی، تصریــح کــرد: بســیجیان سلحشــور و مقــاوم، بــرای خنثــی 
ــی  ــی بالای ــمنان از آمادگ ــف دش ــای مختل ــه ه ــا و توطئ ــه ه ــردن فتن ک
برخــوردار هســتند و همچنیــن بــرای خدمــت رســانی بــه جامعــه و مــردم بــه 

ویــژه محرومیــن در صحنــه حاضــر هســتند.
ــز  ــروز نی ــت: ام ــان گف ــتان زنج ــج( اس ــدی )ع ــپاه انصارالمه ــده س فرمان
ــت و  ــاع از ولای ــیج، در دف ــدر بس ــد و مقت ــروی توانمن ــته، نی ــون گذش همچ
ــان  ــه فرم ــوش ب ــاده و گ ــد و آم ــی کنن ــی عمــل م ــت، ابوالفضل ــه ولای خیم
ــه  ــه در صحن ــت همیش ــروز مل ــزود: ام ــی، اف ــردار کرم ــری هستند.س رهب
ایــران، گــوش بــه فرمــان ولایــت و انگشــت بــه ماشــه، آمــاده بــرای مقابلــه 
بــا دشــمنان هســتند و اگــر خطایــی از ســوی آنــان ســر بزنــد و بــه مرزهــای 
کشــور دســت انــدازی بکننــد در ایــن صــورت دســت و پــای کثیــف آنــان را 

قطــع خواهنــد کــرد.

  کاش باران نبارد آب شهرمان قطع می شود
اهــواز - جانمایــی نادرســت و غیــر کارشناســی تاسیســات آبرســانی شــهر 
لالــی موجــب شــده تــا بــا هــر بــاران، تامیــن آب ایــن شــهر بــا مشــکل روبــه 

رو شــود.
ــه و  ــن رودخان ــره چندی ــره ای در محاص ــد جزی ــه همانن ــی ک ــهر لال  ش
چشــمه ســارهای شــیرین و همچنیــن ۹۰ کیلومتــر حوضــه آبگیــر دریاچــه 

ــرد.  ــج می ب ــدار رن ــتن آب پای ــا از داش ــرار دارد ام ــد ق ــد گتون س
محــل آبگیــری و تاسیســات آبرســانی شــهر لالــی در دره رگ تــراز بخــش 
ــن  ــای ای ــام کوهســتان و دشــت ه ــه محــل ســر آب تم ــرار دارد ک ــی ق هت
بخــش اســت و هنــگام بارندگــی ایــن رودخانــه طغیــان کــرده و هر تاسیســات 

و ابنیــه در ســر راه خــود را بــر مــی دارد. 
ــاران،  ــدید ب ــارش ش ــی از ب ــه ناش ــان رودخان ــته طغی ــال های گذش در س
موجــب شــد یــک ســد تنظیمــی در شــهرک تــراز بــه طــور کامــل تخریــب 
شــود و در ســیلاب ســال ۹۲ لالــی نیــز، تاسیســات آبرســانی ایــن شــهر زیــر 
آب ایــن رودخانــه رفــت و حتــی راه عبــور و مــرور بخــش هتــی هــم کــه از 

ــن تاسیســات می گــذرد کامــلا مســدود شــد. ــالای ای ــار و ب کن
در آن روزهــا کــه در ایــام تعطیــلات نــوروز بــود مــردم لالــی و میهمانــان 
نــوروزی بــه مــدت ۲۰ روز آب نداشــتند و آب شــهر بــه طــور کلــی قطــع شــد 

و اهالــی لالــی بــه چشــمه های اطــراف و خریــد آب روی آوردنــد.
آب تاسیســات آبرســانی لالــی از رودخانــه تــراز تامیــن می شــود و 
جانمایــی نامناســب ایــن تاسیســات باعــث شــده تــا در فصــل تابســتان کــه 
ــا مشــکل  ــن آب را ب ــن حــد خــود می رســد تامی ــه کمتری ــه ب ــی رودخان دب
روبــه رو کنــد بــه طــوری کــه هــر روز بایــد بــا اســتفاده از ماشــین آلات، محل 
ــتر  ــه آب بیش ــا بلک ــد ت ــی بزنن ــد انحراف ــرده و س ــود ک ــای آب را گ پمپ ه

ــه ســوی منبــع پمپــاژ شــود. جمــع شــود و ب
در بارندگــی اوایــل هفتــه جــاری در لالــی نیــز گرچــه میــزان بــارش کــم 
بــود امــا آب بــه مــدت یــک روز کــدر شــد و آبفــا لالــی، اطلاعیــه ای مبنــی 
بــر احتمــال قطعــی و افــت فشــار آب صــادر کــرد و از شــهروندان خواســت در 
مصــرف آب صــرف جویــی کنند.مدیــر اداره آب و فاضــلاب لالــی در ایــن بــاره 
ــارد. ــم نب ــا می کنی ــا دع ــا م ــارد ام ــاران بب ــد ب ــا می کنن ــد: همــه دع می گوی

مرتضــی مــرادی در گفــت و گــو بــا خبرنــگار ایرنــا بــا تاییــد ایــن مشــکلات 
بیــان کــرد: مــا از تــرس و اســترس قطعــی آب، برخــلاف ســایر مــردم دعــا 
ــه  ــرا ک ــد چ ــاران بیای ــر ب ــا کمت ــات م ــت تاسیس ــل بالادس ــم حداق می کنی
ــزود: در  ــرادی اف ــراز اســت.مرتضی م ــه ت ــا در بســتر رودخان ــر م محــل آبگی
ــا آب  ــه هفته ه ــان رودخان ــی و طغی ــر بارندگ ــز در اث ــش نی ــال های پی س
آشــامیدنی شــهر لالــی دچــار قطعــی کامــل شــد و مشــکلات فراوانــی بــرای 

ــه وجــود آمــد. شــهروندان ب
وی ادامــه داد: متاســفانه در فصــل تابســتان هــم مشــکل کمــی و کیفــی 
ــرای  ــه ب ــم ک ــی آن را داری ــل کمــی دب ــه دلی ــه ب ــن رودخان ــن آب از ای تامی
ــی داده  ــر چاه هــای بخــش هتــی لال ــن مشــکل طــرح حف ــت از ای ــرون رف ب
شــد. رییــس اداره آب و فاضــلاب لالــی بیــان کرد:هــم اکنــون چاه هــا حفــر و 
بخشــی هــم از خــط انتقــال آب کار شــده اســت امــا انتظــار داریــم دســتگاه 
متولــی ســریعتر کار را تمــام کنــد تــا آب وارد مــدار شــبکه توزیــع شــهر شــود.

ــش  ــای بخ ــال آب از چاه ه ــط انتق ــروژه خ ــاره پ ــز درب ــی نی ــدار لال فرمان
هتــی گفــت: طــول خــط انتقــال ایــن پــروژه ۲۰ کیلومتــر اســت کــه تاکنــون 

۱۲ کیلومتــر حفــاری و لولــه گــذاری انجــام شــده اســت.

الگویاشتغالزاییدرروستابامحوریتدهیاری
 روستای »خانیان« عجب شیر این روزها شاهد اجرای یک طرح اشتغالزایی با 
مشارکت دهیاری و بخش خصوصی در زمینه تولید قطعات لاستیکی »سیبک« 
خودرو است و خلاقیت دهیار و همچنین بخشدار مرکزی این شهرستان گویا 
زمینه را برای افزایش ســرمایه گذاری و رونق تولید در سطح این روستا فراهم 

کرده است.
 اهالی روســتا می گویند این کارگاه تولیدی از محل اعتبارات دهیاری و با 
مشارکت بخش خصوصی راه اندازی شد در حالی که »جواد خیری«، دهیار روستا 
با سرمایه شخصی هم توان مشارکت داشت اما وی وارد یک چرخه طولانی برای 
اخذ مجوز و سرمایه گذاری مشارکتی شد تا علاوه بر اشتغالزایی، سود ناشی از آن 

نیز برای عمران و آبادانی روستا صرف شود.
مشارکت کننده بخش خصوصی این طرح به خبرنگار اعزامی ایرنا می گوید: در 
این کارگاه قطعه های لاستیکی جلوبندی خودروهای پژو، پراید و سمند تولید، و 

به چرخه تولید دیگر قطعات بالادستی وارد می شود.
»کریم دهقانی« که فارغ التحصیل رشــته مهندسی مکانیک و مغز متفکر 
این طرح، اضافه می کند: حجم سرمایه گذاری در این واحد تولیدی ۲ میلیارد و 
۷۰۰ میلیون تومان بوده و حدود یک میلیارد تومان نیز سرمایه در گردش برای 
فعالیت آن نیاز اســت؛ ضمن آنکه قبل از سرمایه گذاری به بازار و نحوه فروش 

عمده محصول هم توجه شده بود. 
وی ۱۳ شرکت تولیدی و ۴۷ تولیدکننده دیگر بخش خصوصی در تبریز، ارومیه 
و اصفهان را جزو مشــتریان محصول تولیدی در روستای »خانیان« عجب شیر 
عنوان و بیان می کند: با فعالیت این واحد تولیدی، زمینه خودباوری اهالی روستا 

و افزایش سرمایه گذاری فراهم شده است.
وی با اشاره به اینکه بسیاری از مردم و مسئولان در ابتدای کار، راه اندازی این 

کارگاه را باور نداشــتند، ادامه می دهد: این واحد در یک ساختمان استیجاری 
راه اندازی شــد اما علاوه بر اشتغالزایی و معرفی به عنوان الگوی سرمایه گذاری 
دهیاری ها، موجب ایجاد انگیزه بین روســتاییان به ویژه دانش آموزان روستایی 

برای فعالیت در زمینه صنعت شده است.
بخشــدار مرکزی عجب شیر نیز در حاشیه بازدید از این کارگاه به خبرنگار 
ایرنا گفت: کارگاه تولید قطعات خودرو روستای »خانیان« در مهر سال جاری به 
بهره برداری رسید و برای حدود ۱۶ نفر از جوانان روستا اشتغال مستقیم و ۱۰ 

نفر از بانوان اشتغال خانگی ایجاد شد. 
به گفته »یوسف امیدی« راه اندازی این کارگاه برای پنج نفر دیگر نیز اشتغال 
غیرمستقیم ایجاد کرده و الگویی برای سایر دهیاری ها و شوراهای شهرستان در 

راستای تکیه بر توان داخلی و رونق تولید است. 
وی با قدردانی از تلاش دهیار و شورای اسلامی روستای »خانیان« به دلیل 
توجه به امر تولید و توسعه روستایی، اضافه کرد: آنان به جای هزینه کردن اعتبار 
دهیاری در بخش های دیگر، به سرمایه گذاری روی آوردند تا درآمد پایدار برای 

دهیاری رقم بزنند. 
 روســتای »خانیان« در بخش مرکزی عجب شیر و دهستان دیزجرودغربی 

قرار گرفته است و بالغ بر یکهزار و ۱۵۰ نفر جمعیت دارد.
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محمود رضایی  -   ایده روز  |مدیر نقل و 
انتقالات سازمان لیگ فوتبال ایران گفت: در 
دو تاریخ به باشگاه استقلال اعلام کردیم حق 
اســتفاده از بازیکنان خارجی را ندارد اما این 

باشگاه به تذکر ما بی توجهی کرد.
تیم فوتبال اســتقلال در حالی از ساعت 
۱۶ در هفته ششــم لیگ برتر به مصاف گل 
گهر رفت که در آستانه این مسابقه اعلام شد 
»رودی ژستد« و »کوین یامگا« حق حضور 

در این مسابقه را ندارند.
این در حالی اســت کــه فرهاد مجیدی 
سرمربی استقلال این دو بازیکن را در ترکیب 
خود قرار داده بود و دقایقی با ناظر مســابقه 

برای حضور آنها در دیدار امروز چانه می زد.
فریبرز محمــودزاده مدیر نقل و انتقالات 
ســازمان لیگ فوتبال ایــران در مورد ابطال 
مجوز موقت بازی دو بازیکنان استقلال اظهار 
داشت: سازمان لیگ همواره با همه باشگاه ها 
در چارچوب قوانین و مقررات همکاری می کند 
و به جهت احترام به هواداران و کمک قانونی 

به فوتبال نیز با وجود اینکه باشگاه استقلال 
ضمانت های بانکی لازم را برای اســتفاده از 

یامگا و ژستند ارائه نکرده بود، با این حال با 
مساعدت مسئولین فدراسیون و سازمان لیگ، 

مجوز موقتی برای این دو بازیکن صادر شد تا 
باشگاه استقلال زمان برای ارائه ضمانت بانکی 

را در اختیار داشته باشد.
وی افــزود: در نهایــت در تاریخ ۲۲ آبان 
۱۴۰۰ ســازمان لیــگ در نامه ای رســمی 
و محرمانــه بــه باشــگاه اســتقلال اعلام 
کــرد که مجــوز موقت و مشــروط این دو 
بازیکــن به دلیل عدم ارائــه تضامین بانکی 
 لغو شــده اســت. حتی به صورت شــفاهی 
نیز به عوامل باشــگاه استقلال این موضوع 

یادآوری شد.
مدیر نقل و انتقالات سازمان لیگ تصریح 
کرد: باشــگاه استقلال نســبت به تذکرهای 
قانونی ســازمان لیگ بی توجهی کرد و در 
نهایت امروز برای آخرین مرتبه سازمان لیگ 
در پاسخ به مکاتبه باشگاه استقلال به تاریخ 
۲ آذر ۱۴۰۰ که راس ساعت ۱۵:۴۵ به این 
سازمان ارسال گردیده در نامه ای اعلام کردیم 
حق اســتفاده از این دو بازیکن خارجی خود 
را نخواهند داشت. این موضوع حتی از سوی 
مسئول و ناظر برگزاری مسابقه در سیرجان به 
اطلاع بیژن طاهری مدیر تیم استقلال رسید.

دلیلمحرومیتدوبازیکنخارجیاستقلالازبازیباگلگهر

بعد از جنجال بی اســاس فدراســیون فوتبال اردن درباره گلر تیم ملی 
فوتبال زنان ایران، ســنگربان تیم ملی فوتبال ایران با ارسال هدیه ای ویژه 

»زهرا کودایی« را غافلگیر کرد.
پس از شکســت تیم ملی فوتبال زنــان اردن در رقابت های مقدماتی 
جام ملت های زنان آسیا در مهر سال جاری مقابل تیم ایران و صعود ملی 
پوشان ایرانی به مرحله نهایی جام ملت های آسیا، فدراسیون فوتبال اردن 
در اقدامــی عجیــب و به دور از رعایت اخــلاق در فضای مجازی اقدام به 
انتشار نامه ای کرد که در آن از کنفدراسیون فوتبال آسیا خواستار تحقیق 

در خصوص جنسیت بازیکنان زن ایرانی شد.
این موضوع بازتاب گســترده ای در رسانه های کشورهای عربی یافت 
و از زهره کودایی دروازه بان تیم ملی زنان که نقش پررنگی در شکســت 
اردنی ها داشت، به عنوان بازیکن مدنظر فدراسیون این کشور نام برده شد.

فدراسیون فوتبال ایران بعد از اقدام اردنی ها، اعلام کرد که کار فدراسیون 
این کشــور اخلاقی نبوده اســت. ابتدا زهره هراتیان رئیس مرکز پزشکی 

فوتبال ایران اقدام اردنی ها را محکوم کرد.
در ادامه غلامرضا رفیعی مشــاور حقوقی فدراسیون هم به انتشار نامه 
اردنی ها معترض شــد و گفت: با توجه به اینکه موضوع توسط فدراسیون 

اردن از طریق انتشار نامه ای در فضای مجازی منتشر شده و حاوی مطالب 
و اظهاراتی است که قویاً مورد اعتراض فدراسیون فوتبال ایران می باشد، لذا 
در حال تدارک مقدمات مربوط به طرح شکایت در رکن قضایی کنفدراسیون 

فوتبال آسیا AFC هستیم.
در نهایت فدراســیون فوتبال ایران روز دوشنبه از ارسال شکایت نامه 
اش به کمیته اخلاق کنفدراسیون فوتبال آسیا خبر داد تا جواب محکمی 

به اتهام فدراسیون اردن بدهد.
امــا این پایان ماجرای زهره کودایی و تیــم ملی زنان ایران نبود. ملی 

پوشان ایران که در حال حاضر در اردوی آماده سازی به سر می برند، روز 
گذشــته به مناسبت تولد کودایی، جشنی را در هتل آکادمی برگزار و این 

دروازه بان را غافلگیر کردند.
در این مراسم، فدراسیون فوتبال یک دست لباس به کودایی اهدا کرد. 
امیر عابدزاده دروازه بان تیم ملی مردان هم که اخیرا در دیدار با ســوریه 
درون دروازه ایران حضور داشت، یک جفت دستکش را برای همتای خود 

در تیم زنان ارسال کرده بود که به کودایی داده شد.
عابــدزاده همچنین یک پیام تصویری برای کودایی ضبط کرده بود که 

این پیام از روی تلفن همراه برای دروازه بان تیم زنان پخش شد.
کودایــی علاوه بر صحبت در جمع بازیکنان تیم ملی زنان، با انتشــار 

پیامی به اتفاقات اخیر واکنش نشان داد.
وی در پیام خود در اینستاگرام نوشت:» من »زهره کودایی« دختر ایران 
زمین با جان و دلم و قلبی شکسته از همه شما عزیزان، چه در داخل کشور 
و چه خارج از کشور که در روزهای سخت همراهم بودید، کمال تشکر را 
دارم! امیدوارم فرزند شایسته ای برای وطنم ایران باشم، تا با افتخارآفرینی 
های زیادی برای بالا نگه داشــتن پرچم کشورم، دل شما هوادارن فوتبال 

بانوان را شاد کنم.فرزند کوچک ایران: زهره کودایی.«

سورپرایزعابدزادهبرایزهرهکودایی

 پشت پرده عدم همکاری کالدرون با پرسپولیس
ســرمربی آرژانتینی پیشین پرسپولیس به خاطر رفتارهای مدیران پیشین این 

باشگاه نارحت است و با این باشگاه برای دریافت مطالباتش همکاری لازم را ندارد.
در چند هفته گذشته باشگاه پرسپولیس با تامین منابع مالی لازم، تلاش کرد تا 
۷۴۰ هزار دلار از مطالبات گابریل کالدرون و خواکین دستیارش را به حساب وکیل 
آن ها در بانکی در سوییس انتقال دهد اما به خاطر مشکلات نقل  و انتقال پول، هنوز 
تمام پول به حساب نشسته و بنا بر اظهارات مجید صدری دو بار پول برگشت خورده 
اســت. در این میان باشگاه پرسپولیس تلاش زیادی انجام داد تا کالدرون را راضی 
کند که حسابی در یکی از کشورهای منطقه معرفی کند تا کار انتقال پول راحت تر 
انجام شود اما کالدرون همکاری لازم را انجام نداد.از قرار معلوم سرمربی آرژانتینی 
پیشین پرسپولیس از رفتارهای محمد حسن انصاری فرد و مدیران وقت باشگاه بسیار 
نارحت اســت و به همین خاطر حاضر نشده برای دریافت مطالباتش همکاری لازم 
را با پرسپولیس انجام دهد. در دوره انصاری فرد با وجود این که کالدرون فرصت ۱۰ 
روزه ای )بیش از آنچه در قراردادش نوشته شده بود( به پرسپولیس داد تا ۱۲۵ هزار 
دلار طلبش از قســط اول را دریافت کند، اما چکی به او داده شد که بعدا مشخص 
شد که اصالت لازم را ندارد و همین امر هم به تشدید ناراحتی کالدرون از مدیران 
پرسپولیس دامن زد.باشگاه پرسپولس درحالی در تلاش است که مطالبات کالدرون 
را به بانکی در ســوییس انتقال دهد که برای پراخت مطالبات برانکو، از آن جایی 
این مربی حســابی در عمان را معرفی کرده بود، مشکلی برای انتقال پول نداشت.

پرسپولیس بر اساس حکم کمیته وضعیت فیفا محکوم به پرداخت ۵۸۰ هزار دلار با 
۵ درصد سود سالانه به کالدرون و ۹۵ هزار دلار با ۵ درصد سود سالانه به خواکین 

شده است و حالا مجموع این طلب و سودهای آن به ۷۴۰ هزار دلار رسیده است.
پنجره نقل  و انتقالاتی پرســپولیس تا زمان پرداخت کامل طلب کالدرون بسته 

خواهد بود.

 سرمربی تیم ملی به ایران بازگشت
اسکوچیچ چند روز در امارات بود تا وضعیت قایدی و نوراللهی را جویا شود.

 دراگان اسکوچیچ سرمربی تیم ملی ایران به کشور بازگشت. او که برای گفت و 
گو با سرمربی الاهلی امارات به این کشور سفر کرده بود، بعد از مطلع شدن از آخرین 
وضعیت دو بازیکن ایرانی یعنی قایدی و نوراللهی به کار خود در این کشور پایان داد 
و راهی تهران شد. اسکوچیچ چند روزی در کشور خواهد بود و سپس راهی ترکیه 
می شــود تا در تمرین تیم کایســری اسپور ترکیه حاضر  شود. قصد او از این سفر 
پیگیری وضعیت ســید مجید حسینی و همینطور علی کریمی است. او قصد دارد 

آخرین وضعیت مصدومیت کریمی را هم پیگیری کند.

 تصمیم سرنوشت ساز درباره محمد انصاری
مدافع سابق قرمزها برای سومین بار رباط صلیبی پاره کرده است.

 محمد انصاری یکی از با اخلاق ترین فوتبالیســت های ایران به حساب می 
آید. او در دوران حضور در پرســپولیس دو بار با مصدومیت پارگی رباط صلیبی 
مواجه شــد. در مس رفسنجان هم سومین مصدومیت او رخ داد و حالا پزشکان 
باید درباره آینده فوتبالی اش تصمیم گیری کند. او جزو معدود فوتبالیست های 
ایرانی اســت که سه بار رباط صلیبی پاره کرده است. انصاری روزهای حساس و 
مهمی را سپری می کند. قرار است ظرف روزهای آینده انصاری مشورت نهایی 
را با پزشکان خود انجام دهد. این بازیکن دوست دارد همچنان به بازیگری ادامه 

دهد ولی به پزشکان گفته نظر نهایی را آنها باید درباره اش بدهند.

 واکنــش مدیر باشــگاه آتالانتا بــه معاوضه ســردار آزمون و 
جذب »بوفون«

مدیر باشگاه آتالانتا ایتالیا به خبر جذب سردار آزمون مهاجم تیم ملی ایران 
و صحبت های »جیان لوئیجی بوفون« واکنش نشان داد.

 رســانه های روسی و ایتالیایی در روزهای اخیر از علاقه باشگاه آتالانتا ایتالیا 
به جذب سردار آزمون مهاجم ایرانی تیم زنیت خبر داده اند.حتی گفته می شود 
نمایندگان باشگاه آتالانتا با سفر به سنت پترزبورگ روسیه و تماشای بازی زنیت 
با یوونتوس در لیگ قهرمانان اروپا، بازی ســردار آزمون را زیر نظر گرفته اند.این 
در حالی اســت که حتی اخباری از تمایل باشــگاه زنیت برای معاوضه آزمون با 
»میرانچوک« مهاجم آتالانتا مطرح شده است.این موضوع واکنش باشگاه آتالانتا 
را در پی داشت. »اومبرتو مارینو« مدیر کل باشگاه آتالانتا پیش از بازی این تیم 
مقابل یانگ بویز به صورت رســمی به ســئوالی درباره آزمون پاسخ داد؛ هرچند 
جواب او به صورت کلی بود و پاســخ شــفافی به آن نداد.مارینو درباره احتمال 
جذب آزمون و معاوضه این مهاجم ایرانی با میرانچوک با زنیت، گفت: شما هرگز 
نمی توانید اخبار نقل و انتقالات را از من بشــنوید.وی افزود: الان زود اســت. در 
حال حاضر در ماه نوامبر هســتیم و یک ماه و نیم دیگر تا نقل و انتقالات باقی 
مانده اســت.مدیر کل باشــگاه آتالانتا همچنین درباره اظهارات جیان لوئیجی 
بوفون دروازه بان سرشناس ایتالیایی مبنی بر اینکه سال گذشته به تیم آتالانتا 
نزدیک بوده است، گفت: نمی توانم اظهارات بوفون و »گاسپرینی« )سرمربی تیم 

آتالانتا( را تکذیب کنم. 

 وزیر ورزش به صحبت های سرمربی پرسپولیس/ بهانه نیاورید
وزیر ورزش در واکنش به برخی صحبت ها وگلایه های مطرح شــده از سوی 
ســرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: نتایج فنی به وضعیت مدیریتی ارتباطی 
ندارد؛ لطفا بهانه نیاورید. حمید سجادی در حاشیه مراسم هفته بسیج با تاکید 
بر اینکه بنده موظف هســتم که در خدمت همه ورزش کشــور باشم، گفت: من 
وزیر کل ورزش کشــور هستم نه فقط وزیر پرسپولیس و استقلال.وی در مورد 
گلایه های ســرمربی تیم فوتبال پرســپولیس نیز تصریح کرد: در نشستی که با 
اعضای هیات مدیره داشــتم از آنها خواستم تا در مورد وضعیت مدیرعامل این 
باشــگاه فکر کنند و به من فکر و ایده بدهند، در مورد انتخاب مدیرعامل برای 
باشگاه و ادامه سرپرستی مجید صدری ایده بدهند، در مورد اینکه اصلًا صدری 
مدیرعامل شــود یا مدیرعامل جدید انتخاب شــود، طرح بدهند.وزیر ورزش در 
عین حال تاکید کرد: خواهشــم این است که مسائل فنی را به مسائل مدیریتی 
ربط ندهند. کجای دنیا دیده شده نتایج فنی به این موضوع ربط داده شده باشد 
که ما سرپرســت داریم، اینها بهانه است.سجادی همچنین به حضور تماشاگران 
در ورزشــگاه آزادی که از دیدار تیم های استقلال و نساجی آغاز شد، اشاره کرد 
و گفت: وزیر بهداشــت بابت اینکه هواداران اســتقلال در دیدار اخیر تیم شان 
پروتکل های بهداشــتی را رعایت نکردند و کاملًا نزدیک به هم نشســته بودند، 
گلایه کرد. قاعدتاً اگر این روند ادامه داشته باشد برای دیدارهای آتی مجدد در 

ورزشگاه بسته می شود.

 مورد عجیب »رادوشوویچ« با »دلار« برای دروازه بانی پرسپولیس
حامــد لک بار دیگــر برای ادامه رقابت های لیگ برتــر در چارچوب دروازه 
پرسپولیس قرار می گیرد. تیم فوتبال پرسپولیس در حالی فردا چهارشنبه مقابل 
صنعــت نفت آبادان قرار می گیرد که کادر فنی این تیم در تلاش اســت دروازه 
پرســپولیس را پس از گذشت پنج هفته بسته نگه دارد.حامد لک که در هر سه 
دیدار ابتدایی، ســه گل )هر بازی یک گل( دریافت کرد تا یحیی گل محمدی 
تصمیم به نیمکت نشینی او و حضور بوژیدار رادوشوویچ بگیرد. دروازه بان کُروات 
سرخپوشان نیز آمار لک را برای هر بازی تکرار کرد تا پرسپولیس در دیدار مقابل 

گل گهر سیرجان و مس رفسنجان به تساوی مشابه یک - یک برسد.
رادو در توجیه اشتباه خود روی ضربه ایستگاهی از راه دور عنوان کرده است 

به دلیل موضوعات مالی تمرکز کافی روی بازی نداشته است.

نشست خبری سرمربی اسپانیایی تیم ملی هندبال مردان ایران برگزار شد.
 بیستمین دوره مســابقات هندبال قهرمانی مردان آسیا از ۲۸ دی تا ۱۱ 
بهمن به میزبانی عربستان برگزار خواهد شد که در این مسابقات پنج سهمیه 

جهانی توزیع می شود.
مانوئل مونتایا فرناندز سرمربی اسپانیایی تیم ملی هندبال مردان در نشست 
خبری خود ابتدا به حضور تیم ملی هندبال زنان در مسابقات قهرمانی جهان 
اشاره کرد و افزود: می خواهم از فرصت استفاده کنم و برای موفقیت تیم ملی 
زنان آرزوی موفقیت کنم. با تمام وجود این دختران را تحسین می کنم. آنها 
در اردن کار سختی داشتند هم به لحاظ مشکلات ورزشی و هم غیر ورزشی 
که وجود داشت. گروه ایران در اسپانیا خیلی سخت است و نباید فراموش کرد 

که چه سختی را برای رسیدن به این مسابقات متحمل شده است.
سرمربی تیم ملی هندبال مردان هدف این نشست را اعلام لیست ورزشکاران 
اعلامی به مسابقات قهرمانی آسیا اعلام کرد و افزود: اعلام ۳۵ نفری است که 
قرار است به مسابقات قهرمانی آسیا مردان اعزام شوند. هدف این جلسه اعلام 
رسمی این ۳۵ نفر است اما خوب در نهایت تنها ۱۸ نفر اعزام خواهند شد. البته 

این فرصت وجود خواهد داشت که در انتخاب این ۱۸ نفر تجدید نظر شود.
وی افزود: برای تهیه این لیست واقعا اگر به صورت آماری بگویم تمام بازی 
هــای دو هفته اول لیگ را دیدم و فیلم دوره های بعدی را نیز دیدم. بعد در 
اردوی تیم ملی و تورنمنت قطر هم شرکت کردیم. بازیکنان خارجی را هم در 
قالب لیگ های مختلف و هم تورنمنت های مختلف آنالیز کردم و در مجموع 

حدود ۵۲ بازی آنها را دیدم.
فرناندز افزود: نمی خواهم بگویم برای انتخاب بازیکن اشتباه نکرده ام اما به 
دلیل تعداد آنالیز زیاد می توانم بگویم که از نظر تکنیکی و تاکتیکی شناخت 
کامــل از همه آنها دارم. من برای انتخاب همه بازیکنان چه بازیکنانی که در 
داخل بودند و چه در خارج بودند ســه شــرط داشتم؛ اول اینکه قلبا خودش 
بخواهد به تیم ملحق شــود و بعد از انتخاب، ۱۰۰ درصد توانش را بگذارد و 

شرط سوم این بود که شرایط حضور در تیم ملی را داشته باشد.
سرمربی اسپانیایی تیم ملی گفت: با تک تک تمامی این بازیکنان بجز غلامی 
و مهدی زاده صحبت کردم و به نظر آنها که می خواهند عضو تیم ملی باشند 
احترام گذاشــته و می گذارم. اگر بازیکنی حرفی به من زده اعتماد دارم که از 
روی صداقت گفته اســت. هر رسانه ای آماری بخواهد می توانم در اختیارش 
بگذارم اما زمانی که لیست بسته شد دیگر می خواهم با داشته ها جلو برویم. 

می خواهم که با کمک شما به این گروه اعتماد و از آن حمایت شود.
وی گفت: وقتی لیست تیم ملی اعلام شود آنهایی که بیرون هستند ناراضی 
هســتند و همه رضایت ندارند. اما من معتقدم که اگر زمانی در یک محیط 
کاری همه را بخواهی راضی نگه دارید محکوم به شکســت می شوید. از نظر 
فنی خیلی برای بازیکن سخت است که وقتی مربی عوض می شود تکنیکی را 
با تغییر مربی تغییر دهد و با سیستم جدید مطابق شود و زمانی که فیلم آن 

بازی پخش می شود افتخار کند که این بازی تیم ملی من است.
فرناندز گفت: این الزام وجود دارد که به یک شاگرد بگویم در چه شرایطی 
قرار دارد. برای یک مربی ســخت است که به یک بازیکن بگویم که از لیست 
حذف شــده اما باز هم معتقدم باید گفت. اعتقاد دارم زمانی که لیست اعلام 
شــد به داشته ها توجه شود نه به آنهایی که از لیست خط خورده اند. من به 
این تیم باور دارم که تیم ملی هیچ گاه هدفش را گم نمی کند و هدف اصلی 

موفقیت در قهرمانی آسیا است.
فرناندز گفت: قبل از اعلام لیست می خواهم از فرصت استفاده کنم و برای 
سلامان بربط که مصدوم است و باید امروز درمان شود انرژی مثبت بفرستم. 

او علاوه بر این عمل مادرش را از دست داده و شرایط سختی دارد. از او تشکر 
می کنم و برایش انرژی مثبت می فرســتم و آرزو می کنم که هر چه زودتر به 

تیم ملی برگردد.
وی در خصــوص دو بازیکنش گفت: راجع به دو بازیکن باید توضیح دهم. 
محمدرضا اورعی در حال ریکاوری است. سجاد استکی دو بازی قبل باشگاه هاش 

مصدوم شد و باید ببینیم که می توانند خود را برسانند یا خیر.
وی در پاسخ به نحوه اضافه شدن لژیونرها به تیم ملی گفت: یک نکته بگویم. 
روز اول هم گفتم با واژه لژیونر موافق نیستم. به هر حال برخی از آنها می توانند 
اضافه شوند. آنها از اردوی چهارم به تیم اضافه می شوند. تنها پویا نوروزی نژاد 

است که دیرتر اضافه خواهد شد.
مانوئل در پاســخ به این ســوال که آیا ورزشکاری بوده که با وجود دعوت 
نخواهــد به تیم ملی هندبال اضافه شــود، گفت: در رابطه با این مطلب هیچ 
بازیکنی مســتقیم نگفته که نمی خواهد در تیم ملی باشد. سه بازیکن شاغل 
در خارج از کشــور چون سعید برخورداری، سعید حیدری راد و سید علیرضا 
موسوی اعلام کردند که به دلیل مسائل مختلف نمی توانند در تیم ملی شرکت 
کنند. اولین تماسم با برخورداری ۶ سپتامبر بود. او را کامل می شناسم چون او 
با پسرم هم تیمی و هم بازی است و به من اعلام کرد که دوره اش در تیم ملی 
تمام شده و احساس می کند که دیگر تعلقی به تیم ملی ندارد و می خواهد تمام 
تمرکزش را روی تیم باشگاهی اش بگذارد.وی افزود: با حیدری راد و موسوی 
هم در ســپتامبر جلسه داشتیم. موسوی همان اول اعلام کرد که نمی تواند و 
حیدری هم همینطور. هربار که لیســت ملی را اعلام کردم این افراد دعوت 
می شدند و هربار همین موضوع را گفتند. این دو بازیکن بزرگی هستند و در 
دوره های مختلف حضور داشتند اما همانطور که گفتم به نظر ملی پوشان برای 
حضور در تیم ملی احترام گذاشته و می گذارم. بازیکن دیگر ما یوسف نژاد بود 
که آسیب دارد و سومین شرط ما یعنی توانایی حضور در تیم ملی را ندارد. او 

با توجه به عمل و دوره ریکاوری به بازی های ما نخواهد رسید.
مانوئــل در ادامه در خصوص الله کرم اســتکی گفت: در رابطه با الله کرم 
استکی باید بگویم او کاملا شناخته شده است و بازیکن بزرگی است. اما او از 
اوایل ماه اکتبر از تیمش به دلایل مختلف جدا شده و تیم ندارد. مشکل دیگر 
اینکه فرم بدنی مناســبی ندارد. البته از نظر فنی و حرفه ای برای من خیلی 
قابل احترام اســت. من با او یک قهوه نوشــیدم و به او گفتم هر چه سریعتر 
برای خودش تیمی داشــته باشد و به فرم بدنی مناسبی برسد. بعد از آن اگر 
به شرایط خوبی برسد در مورد او هم همانند بقیه رفتار می شود. همانطور که 
در صفحات مجازی اش دیده اید کار خود را شروع کرده و این یعنی دوست 

دارد که به عضویت تیم ملی در بیاید.
وی در خصــوص انتخاب ۱۸ بازیکن نهایی و ریزش بازیکنان از ۳۵ به ۱۸ 
نفر گفت: برای اعلام لیســت جدید همان شرایط قبل را خواهیم داشت. تنها 

شــرط دیگر آسیب و یا مســائل فنی خواهد بود. من شایسته ترین بازیکنان 
را انتخاب خواهم کرد. می دانید که آن ســه شرط هست اما قطعا کار سختی 
خواهیم داشت. ما دو تورنمنت بین المللی داریم و اگر مصدومیتی نباشد برای 

آن لیست ۱۸ نفره تصمیمات فنی تاثیر داشته است.
مانوئل گفت: هدف این جلســه شفاف سازی است. ما دو تورنمنت رومانی 
و اسپانیا داشتیم. در رومانی دو بازی و در اسپانیا سه بازی خواهیم داشت. در 
اولین تورنمنت نباید این ذهنیت باشــد آن لیستی که بازی می کنند لیست 
نهایی اســت. من در این مسابقات می خواهم ارزیابی کنم. منطقی نیست که 
در اولین تورنمنت ۲۵ بازیکن را برد و ترجیح می دهم تقســیم بندی وجود 
داشته باشد. ترجیحم برای این تورنمنت ها انتخاب بازیکنانی است که بازی 

آنها را ندیده باشم.
وی افزود: وقتی بازیکنی آمده و در قهرمانی آسیا جنگیده لیاقت اوست که 
به جام جهانی برود. گاهی شرایط برای یک بازیکن سخت می شود و نمی تواند 
حاضر شــود. باید به این  نکته هم توجه کرد که اگر در قهرمانی آســیا تمام 
توانش را گذاشــت حق اوست که به جام جهانی برود. کسی که سینه اش را 

برای تیم ملی سپر کرده حق اوست که در تورنمنت های دیگر اعزام شود. .
وی گفــت: من به این تیم ۱۰۰ درصد ایمان و اعتماد دارم. این بازیکنان 
ترکیبی از جوانان و با تجربه ها هســتند. این بازیکنان انگیزه زیادی دارند اگر 
این تیم شانس حضور در قهرمانی جهان را نداشت به اینجا نمی آمدم اما من 
به نفراتی که انتخاب می کنم باور دارم. اولین بار است که ۱۸ تیم حاضر می 
شــوند. تیم ها در ۴ گروه بازی می کنند و قرعه خیلی می تواند تعیین کننده 
باشــد به ورزشــکاران ایمان دارم و از آن ها واقعا راضی هستم. من به تیمم و 
خودم اعتقاد دارم و این اطمینان در من وجود دارد که می تواند این موفقیت 
حاصل شود. من به توانایی بازیکنان باور دارم و هرچند کسب سهمیه سخت 

است اما به بازیکنانم اطمینان دارم.
فرناندز گفت: البته شماها خوش شانس بودید که در هر بار صحبت روی 
خندان مرا دیدید. من اصلا با کسی شوخی ندارم و انعطاف پذیر نیستم. انتخاب 
این بازیکنان به عهده خودم بوده و به جز کادر فنی هیچ فردی در انتخاب نفرات 
به من کمک نکرده است. مطمئن باشید اگر این لیست را انتخاب نکرده بودم 
در این جلسه حاضر نمی شدم و در خانه استراحت می کردم. برای این که اگر 
در انتخاب نفرات اتفاقاتی افتاد تقصیر دیگری و کادر فنی نیفتد، باید بگویم 

انتخاب نهایی را خودم انجام می دهم.
او درباره شــرایط تیم ملی زنان و شناختش از بازیکنان و مربیان این تیم 
افــزود: در مورد تیم زنان نمی دانم چطور توصیــف کنم. حضورم در ایران با 
اردوهــای تیم ملی مصادف شــد و حس انگیزه، تــلاش و مبارزه را در آن ها 
دیدم. آن ها برای ما نمونه و الگو هســتند. از نظر فنی خیلی ســخت اســت 
که وقتی مربی نیســتی بخواهی در مورد آن تیم صحبت کنی. گروه سختی 
در مســابقات قهرمانی جهان دارند. نروژ و رومانی دو تیم بزرگی هســتند و 
قزاقســتان هم عملکرد خوبی داشته است. یک تیم ملی برای رشد باید قدم 
به قدم پیش رود. امکانات و تجربه بین المللی داشته باشد. یک تیم در اولین 
 حضور روی ســکو نمی رود. کســب ســهمیه خودش موفقیت بزرگی است. 
تیم ما مقابل نروژ و رومانی شانس خیلی کمی دارد. همه باید از حضور لذت 
ببریم و اصلا عجله نکنید. این تیم نشــان داد که شــخصیت و انگیزه لازم را 
دارد که در آن شرایط سخت که مربی در بیمارستان بود مقابل اردن میزبان 

بردند و سهمیه کسب کردند.
 فرناندز در ابتدای مراســم هم با سلام صبح بخیر و خسته نباشید فارسی 

شروع کرد و در پایان نیز با واژه های فارسی نشست را به پایان رساند.

بهتیمملیهندبالایران۱۰۰درصدایماندارم

 فدراسیون جهانی والیبال تیم سیرجان را تحت فشار گذاشت
مدیر تیم والیبال فولاد سیرجان با بیان اینکه فدراسیون جهانی والیبال این تیم را تحت فشار گذاشته است، گفت: انصراف از مسابقات جام باشگاه های جهان تبعات بدی برای ورزش کشور داشت.

محمدرضا شریف پور، درباره دلیل اصرار تیم والیبال فولاد سیرجان برای جذب یار کمکی برای حضور در جام باشگاه های والیبال جهان گفت: هیچ اصراری نداشته ایم. طبق قوانین، تیم سیرجان باید در مسابقات شرکت کند 
در غیر این صورت نه تنها فدراسیون بلکه ورزش ایران متضرر می شود. سیرجان به خاطر اعتبار نام والیبال ایران در مسابقات شرکت می کند.

وی تاکید کرد: طبق قرارداد در واقع بازیکنان خودمان را در اختیار داریم که آنها الان در تیم های شهرداری ارومیه و پیکان هستند. هیچ مخالفی وجود ندارد. هر دو طرف چه باشگاه سیرجان و چه بازیکنانی که به عنوان یار 
کمکی هستند با افتخار و با میل شخصی در تیم حضور خواهند داشت و هیچ مشکلی وجود ندارد.مدیر تیم والیبال فولاد سیرجان درباره تعطیلی لیگ نیز تاکید کرد: اکثر تیم ها از این تعطیلی راضی هستند چرا که آنها می توانند 
در این مدت ریکاوری خوبی انجام دهند و در واقع این سیرجان است که این استراحت را از دست می دهد.وی درباره هدف حضور تیم سیرجان در جام باشگاه های جهان گفت: والیبال ایران در ۱۵ سال گذشته شرایط و جایگاه 
متفاوتی نسبت به امروز داشت اما کم کم با شرکت در رقابت ها ارتقا پیدا کرد. تیم سرجان نیز برای جنگیدن و مبارزه کردند در این مسابقات شرکت می کند و قطعا این قدم ها می تواند به نفع والیبال ایران باشد.»حضور متوالی 
صابر کاظمی به عنوان سرمایه ملی در مسابقات متعدد می تواند ریسک مصدومیت او را افزایش دهد. آیا از نگاه حرفه ای و اخلاقی این موضوع را می پذیرید؟« سرمربی تیم والیبال فولاد سیرجان تصریح کرد: صابر کاظمی سرمایه 
ملی است. در واقع همه بازیکنان حاضر در لیگ سرمایه های ملی محسوب می شوند. چنانچه پزشک معتبر فدراسیون تایید کند که کاظمی مصدومیت دارد هرگز نمی پذیریم که او را در اختیار داشته باشیم. اگر سلامتی کاظمی 
در خطر باشد باید از او حمایت کنیم. او چهره محبوب والیبال کشور است ولی اگر صابر کاظمی مصدوم است تیم شهرداری ارومیه بهتر است در مسابقات باشگاهی به او استراحت دهد.وی در پاسخ به این سوال که آیا بهتر نبود 
تیم سیرجان با بازیکنان خود برای کسب تجربه در جام باشگاه ها شرکت می کرد؟ گفت: تیم در حال حاضر بازیکنان مصدوم زیادی دارد. اگر می خواستیم با تیم خودمان شرکت کنیم، باید از بازیکنان ذخیره و نوجوان استفاده 

می کردیم. می خواستیم از رقابت ها انصراف دهیم اما فدراسیون جهانی ما را تحت فشار گذاشت که در صورت انصراف جریمه ای سنگین در نظر خواهند گرفت.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه :
 سعیده محمد

 |  تحریریه  : محمد رضا خانمحمدی 
زهرا جعفری ،سیدمحمد قیصری 

فاطمه صغری حجازی امیری، محمود 
رضایی، الهه آذری

  |  سازمان آگهی ها :
 مصطفی عبدالملکی 

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  ابتدای 
خیابان آزادی، كوچه جنتی، پلاك 7  

 | كد پستی 14189-43753
 |  تلفن و  نمابر : 66563830

   | سازمان آگهي ها:  66563830 
 | چاپ : نگار نقش       |  توزیع : نشر گستر 
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امام صادق علیه السلام :

دقَةِ و  افِتَتِحْ سَفَرَكَ بالصَّ
اخرُجْ إذا بدَا لكَ؛ فإنَّكَ 
تشَتَرِي سلامَةَ سَفَرِكَ .
مسافرت خود را با صدقه 
دادن آغاز كن و هرگاه 
خواستی بیرون برو ؛ زیرا 
]با صدقه دادن [سلامت 
سفرت را می خری .
بحار الأنوار : 5/103/100

فناوریفناوری

 خواب ناكافی احساس پیری را بیشتر می كند
محققان »دانشگاه اکستر« انگلیس در مطالعه اخیرشان اظهار کرده اند خواب 
ناکافی در افراد بالای ۵۰ ســال با احساس پیری و دیدگاه ناخوشایند و منفی 

نسبت به سالخوردگی مرتبط است.
به نقل از تی ای، سالمندان معمولا شاهد رخ دادن برخی تغییرات در خواب 
خود هستند و مشکلاتی مانند کیفیت خواب نامطلوب، افزایش خواب منقطع، 
افزایش زمان صرف شــده برای به خواب رفتن و خواب آلودگی در طول روز را 
تجربه می کنند. این تغییرات به دلیل تغییرات بیولوژیکی طبیعی مرتبط با سن و 
کاهش سلامت بدن که افراد در هنگام سالخوردگی تجربه می کنند، رخ می  دهد.

محرومیت از خواب یا نداشــتن خواب کافی از عواملی اســت که در نهایت 
می تواند به سردرگمی و سایر تغییرات ذهنی در این گروه از افراد منجر شود.

اخیرا نتایج مطالعه محققان دانشگاه اکستر نشان داده است که خواب ضعیف 
در افراد بالای ۵۰ سال با افزایش حس منفی آنها از فرایند پیری و سالخوردگی 
مرتبط است که این امر نیز به نوبه خود می تواند تاثیرات منفی بر سلامت جسمی، 

ذهنی و شناختی آنها بگذارد.
در این مطالعه، دانشمندان از داده های مطالعه هم گروهیPROTECT که شامل 
داده های ۴۴۸۲ فرد ۵۰ سال و بالای ۵۰ سال ساکن بریتانیا بود، استفاده کردند. 
در آن مطالعات از شــرکت کنندگان خواسته شده بود تا به سوالات مربوط به 
میزان آگاهی خودشان از تغییرات مرتبط با سن، سن ذهنی، خلق و خو، عملکرد 

روزانه و مشکلات خواب خود پاسخ دهند.
محققان پس از بررسی ها متوجه شدند بسیاری از شرکت کنندگان در بخش 

سوالات خواب این پرسشنامه از مشکلات خود در این زمینه خبر داده اند.
ســرنا ساباتینی، نویســنده اصلی این مطالعه از دانشگاه اکستر گفت: همه 
ما انسان ها با افزایش سن، شاهد تغییرات مثبت و منفی بسیاری در خیلی از 

بخش های زندگی خود خواهیم بود با این حال، برخی افراد تغییرات منفی بیشتری 
نسبت به سایرین تجربه می کنند. اما باید آگاه باشیم که داشتن درک منفی از 
سالخوردگی می تواند تاثیرات منفی بر سلامت جسمی، سلامت روان و سلامت 
شناختی فرد داشته باشد. یکی از سوالات بی پاسخ در تحقیقات سالخوردگی 
این است که چه عواملی سبب می شوند تا برخی افراد دید منفی تری نسبت به 

همسن و سالان خود به فرایند سالخوردگی داشته باشند.
ساباتینی در ادامه افزود: تحقیقات ما نشان داد افرادی که خواب کافی ندارند 
احساس سالخوردگی بیشتری نسبت به دیگر افراد دارند که همین امر بر درک 
آنها از فرایند ســالخوردگی نیز تاثیر گذاشته و آنها درک منفی تری نسبت به 
ســالخوردگی دارند. ما باید بیشتر به بررسی این موضوع بپردازیم با این حال، 
این یافته ها می تواند نشــانه دهنده این موضوع باشد که پرداختن به مشکلات 
خواب این افراد می تواند سبب شود تا آنها درک بهتری از فرایند پیر شدن داشته 
باشند و اگر این فرایند به درستی درک شود سلامت فرد نیز به خطر نمی افتد.

هند طی لایحه ای در مســیر ممنوع کردن فعالیت های مربوط به رمزارزها 
قرار گرفته اســت. طی این لایحه قانونی، تقریبا تمام رمزارزهای خصوصی از 
جمله بیت کوین ممنوع می شوند و زیرساخت های عرضه ارز دیجیتال رسمی 

این کشور فراهم می   شود.
پــس از اعلام این خبر قیمت بســیاری از رمزارزها در صرافی های هند با 
ریزش مواجه شد. در ساعات اولیه انتشار این خبر ارزهای دیجیتال شیبا اینو 
و دوج کوین با ریزش قیمت ۱۵ درصدی در صرافی های هندی روبرو شدند.

دولت هند لایحه مقرراتی جدیدی را به مجلس تقدیم می کند که به موجب 
آن این کشــور تقریبا تمامی رمزارزها را به جز چند مورد ممنوع می کند. در 
این لایحه چارچوبی معرفی شــده که طی آن ارز دیجیتال رسمی هند فضای 
ظهور بیشتری پیدا می کند ولی فضای فعالیت در حوزه سایر رمزارزهای مطرح 

بازار از جمله بیت کوین و اتریوم ممنوع می شود.
اوایل ماه جاری میلادی »نارندرا مودی«، نخست وزیر هند اعلام کرد همه 
کشورهای دموکراتیک باید با یکدیگر وارد همکاری شوند تا رمزارزها در نهایت 
در مسیر اشتباهی حرکت نکنند و در خدمت افراد فاقد صلاحیت قرار نگیرند 

و زندگی جوانان این کشور را به مخاطره نیندازند.
لایحه قانونی جدید قرار اســت در جلسه بعدی به مجلس ارائه شود و تنها 
در مواردی استثنایی به فناوری بلاک چین اجازه فعالیت می دهد. این رویکرد 
می تواند موانع بسیاری را برای افرادی که در این حوزه فعالیت می کنند، ایجاد 
کند.اوایل سال جاری میلادی، دولت هند مالکیت، صدور، استخراج، تجارت و 

انتقال دارایی های رمزارز را جزو موارد جرم انگاری قرار داد. ظاهرا دولت هند 
روی خوشــی به بازار ارزهای دیجیتال نشــان نمی دهد و این نخستین باری 
نیســت که چنین رویکردی را در پیش می گیرد. پیش از این نیز این کشــور 
رویکردهای مشــابهی را در پیش گرفته بود و اکنون نیز پا در مسیر جدیدی 

برای ممنوع کردن فعالیت های مرتبط با رمزارزها برداشته است.
چندی قبل دولت هند اعلام کرد کاربران این کشــور اجازه انجام مبادلات 
بــا رمزارز را ندارند ولی می توانند ارزهای دیجیتال را نگهداری کنند. در واقع 
این کشور به کاربران اجازه داده بود تا ارزهای دیجیتال را مانند طلا نگهداری 

کنند ولی فعالیت های بیشتر در این زمینه ممنوع اعلام شده بود.

پروژه ساخت ربات های پاشش اتوماتیک رنگ خودرو در گروه خودروسازی 
ســایپا به همت مهندسان داخلی و با هدف فراهم کردن امکانات رنگ آمیزی 
کاملا اتوماتیک ســقف بدنه انواع خودروهای دو رنگ با رنگی متفاوت از دیگر 

قسمت بدنه، به اتمام رسید.
 گروه خودروساری سایپا موفق باشد با وجود تحریم و شیوع ویروس کرونا 
در کمتر از ۴ماه پروژه ســاخت ماشــین های پاشش اتوماتیک رنگ خودرو را 
عملیاتی کند. بر این اســاس ظرفیت تولید این مجموعه فناورانه متناســب با 
اقبال بازار به محصولات دو رنگ تا ۴۰ دستگاه در ساعت قابل افزایش است.

در این پروژه صدردصد داخلی دو مجموعه ماشــین پاشش کاملا اتوماتیک 
شــامل یک مجموعه برای اجرای لایه رنگ اصلی و مجموعه دیگر برای اعمال 

لایه ورنی ساخته و نصب شده است.
در صورت عدم اجرای این پروژه توسط سایپا، برای تامین ۴ دستگاه ربات 
پاشش اتوماتیک رنگ حداقل یک میلیون یورو نیاز بود، البته این در شرایطی 
اســت که کشــور ســخت ترین تحریم ها را طی می کند و منابع ارزی بسیار 

محدود است.
از جمله امکانات پیش بینی شــده برای پروژه ساخت ماشین های پاشش 
اتوماتیک رنگ خودرو می توان به تعویض کاملا اتوماتیک رنگ و قابلیت رنگ 
آمیزی ســقف بدنه های متوالی به رنگ های متفاوت و بدون هیچ محدودیتی 

اشاره کرد.
در حال حاضر، پروژه ساخت ماشین های پاشش اتوماتیک رنگ خودرو به 
منظور رنگ آمیزی سقف بدنه های شاهین، آریا و اطلس است. از سوی دیگر 
تمام خطوط تولید، اگر خودروی دو رنگ داشته باشند از مسیر جدید و تخصصی 
عبور خواهند کرد که این امر می تواند رضایت بیشتر مشتریان را کسب کند.

رنگ آمیزی هر یک دستگاه بدنه خودرو دو رنگ در خط اصلی مستلزم از 
دست دادن ۵۰ درصد از ظرفیت تولید سالن رنگ بود حال با این اتفاق بزرگ 

خودروها با سرعت بیشتری تحویل مشتریان خواهد شد.

هند اکثر رمزارزها از جمله بیت کوین را ممنوع می کند

تکنولوژی جدید سایپا برای تسریع در تولید خودرو
ویزیت ویزیت ۱۲۰۱۲۰هزار تومانی پزشکان در راه است!؟هزار تومانی پزشکان در راه است!؟

آخرالزمان زامبی؛ چگونه ویرایش 
ژنتیکی می تواند به فاجعه بینجامد؟

با  توجه   به ظهور روش های جدید ویرایش ژنی مثل كریسپر، حدس و گمان هایی درباره ی اهداف شومی مثل 
ترور بیولوژیکی و حتی تبدیل انسان ها به زامبی مطرح می شوند. این احتمال تا چه اندازه واقعیت دارد؟

بیش از یك سال پیش، سازمان جهانی بهداشت )WHO( كووید 19 را »دنیاگیری« نامید و شاید مهم ترین 
درس این دنیاگیری ناآمادگی بشر در مواجهه با این ویروس مهلك بود. این اتفاق تصورات ترسناكی را 

به وجود آورد. اگر كووید 19 پاتوژنی دست كاری شده برای تبدیل انسان به زامبی بود، چه اتفاقی رخ می داد؟

وزارت جهاد کشــاورزی اعلام کرد؛وزارت جهاد کشــاورزی اعلام کرد که 
۴۳۸ هــزار و ۳۰۰ تن برنــج در دو هفته اخیر برای واردات به کشــور ثبت 

سفارش شده است.
 مدیرکل دفتر بازرگانی داخلی کالاهای کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی با 
اعلام این مطلب گفت: با توجه به برآورد معاونت امور زراعت مبنی بر تولید دو 
میلیون تا دو میلیون و ۲۰۰ هزار تن برنج در سال جاری، احتمالا برای تامین 
مابقی نیاز کشــور حدود یک میلیون تن برنج باید وارد شود.ابراهیم زارع، نیاز 
سالانه کشور به برنج را بر اساس برآوردهای صورت گرفته سه میلیون تا ۳.۲ 
میلیون تن عنوان کرد.وی اظهار داشــت: واردات برنج در فصل برداشت برنج 
داخلی از ابتدای مرداد تا پایان آبان ماه ممنوع اســت، اما در مابقی سال برنج 
بر اســاس نیاز کشور وارد می شود.زارع با بیان این که از ابتدای امسال تا ۲۲ 

آبان ماه نزدیک به ۶۶۰ هزار تن برنج از گمرکات کشــور ترخیص شده است، 
گفت: بخشی از این برنج ترخیص شده مربوط به واردات سال گذشته است.

وی ادامه داد: عمده این واردات از کشور هند و بخشی هم از پاکستان و با 
ارز نیمایی صورت گرفته است.

مدیرکل دفتر بازرگانی داخلی کالاهای کشــاورزی وزارت جهاد کشاورزی 
تصریح کرد: تولید محصولات کشاورزی تابعی از شرایط اقلیمی است و امسال 
در حوزه برنج در استان های شمالی، تنش های خشکسالی و دمایی داشته ایم.

زارع در مورد تامین گوشت قرمز و مرغ مورد نیاز کشور اعلام کرد: از ابتدای 
امســال تا ۲۲ آبان ماه ۱۰ هزار و ۵۵۴ تن گوشــت گوساله و ۳۶ هزار و ۸۰۰ 

تن گوشت مرغ از گمرک ترخیص شده است.
وی دربــاره تخم مرغ نیز گفت: در حوزه تولید تخم مرغ مشــکلی نداریم، 
اما برای تنظیم بازار مجوز افزایش واردات ماهانه ۱۵ هزار تن به تناســب نیاز 
جامعه تا پایان سال جاری صادر شده که ۱۸۰۰ تن آن تاکنون وارد شده است 

و اگر نیاز باشد واردات ادامه خواهد یافت.
زارع اضافه کرد: هر شــانه تخم مرغ در میادیــن تره بار با قیمت ۴۳ هزار 
تومان عرضه می شود و تقریبا از هفته پیش، عرضه این محصول با همین قیمت 
در واحدهای صنفی نیز آغاز شــده است.وی گفت: با توزیع گسترده تخم مرغ، 
مغازه ها نیز به تدریج این محصول را با قیمت هر شــانه ۴۳ هزار تومان باید 
توزیــع کنند و در صــورت عدم رعایت قیمت گذاری بــا آنان برخورد خواهد 
شد.مدیرکل دفتر بازرگانی داخلی کالاهای کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی 
در مورد تامین حبوبات نیز افزود: از ابتدای امسال تا ۲۲ آبان ماه در مجموع 

۳۷ هزار و ۴۲۸ تن حبوبات ترخیص شده است.

آخرین وضعیت تامین کالاهای اساسی

  پزشکی و سلامتپزشکی و سلامت

با  توجه   به دســتاوردهای جدید در زمینه ی ویرایش ژنی، ممکن است 
تروریســت های بیولوژیکی ویروســی را طراحی کنند که رفتار انسان را 
تغییر دهد و این قدر شیوع پیدا کند و در نهایت باعث نابودی انسان شود. 

بااین همه، انسان هنوز برای این اتفاق آماده نیست.
آخرالزمان زامبی شــاید دوردست به نظر برســد و بیشتر به سوژه ی 
رمان ها و بازی ها و فرهنگ عامه شــباهت داشته باشد؛ اما نمونه هایی از 
زامبی شدن در طبیعت وجود دارد. یکی از نمونه های متداول مرض هاری 
اســت که می تواند باعث رفتار تهاجمی و توهم شود و پس از بروز علائم 
به سرعت قربانی را می کشد.دراین میان، نمونه های دیگری هم وجود دارند. 
برای مثال، به تازگی نوعی زنبور کشــف شده است که می تواند گونه های 
مشخصی از عنکبوت )Anelosimus eximius( را با تخم گذاری روی شکم 
آن ها به زامبی تبدیل کند. لارو حاصل به بدن عنکبوت می چسبد و از آن 
تغذیه می کند.از دیگر نمونه های زامبی شــدن می توان به بیماری خواب 
آفریقایی اشاره کرد که براثر آن شرایط عصبی کشنده ای که به واسطه ی 
انگل های حشــره  ای به وجود می آید و نمونه ی دیگر قارچ افیوکوردیپس 
یونیلاترالیس است که رفتار مورچه های نجار را تغییر می دهد و سپس با 

رسیدن به مغزشان آن ها را می کشد.

 مسلح سازی ویروس ها
سال گذشته، جایزه ی نوبل شیمی به کشف نوعی قیچی ژنتیکی به نام 
CRISPR-Cas9 تعلق گرفت. علاقه به این فناوری مدتی است افزایش پیدا 
کرده که البته با مقادیری هیجان و ترس همراه است. روش کریسپر به دلیل 
توانایی ویرایش ژنوم انسان با دقتی بی سابقه به عنوان روشی سودمند در 
درمان عارضه های ژنتیکی مثل بیماری کم خونی داسی شکل، تالاسمی بتا 

و بسیاری از بیماری های ژنتیکی دیگر خود را ثابت کرده است.
روش CRISPR-Cas9 را می توان از نظر تئوری برای اهداف شوم تری مثل 
ترور بیولوژیکی هم به کار برد. با این روش، می توان پاتوژن ها را به شیوه ای 
تغییر داد که قدرت شــیوع و کشندگی بیشتری داشته باشند. همچنین، 
ممکن است بتواند گونه ای غیرپاتوژنی مثل میکروبی بی ضرر را به ویروسی 
تهاجمی یا ویروســی کم خطر را به    گونــه ای خطرناک برای انواع گونه ها 

تبدیل کند یا آن را در برابر آنتی بیوتیک ها و ضدویروس ها مقاوم سازد.
استفاده از روش کریسپر برای آلوده کردن انسان و تبدیل او به زامبی 
هنوز در ســطح حــدس و گمان تئوری اســت. در حال حاضر، روش های 
آســان تری برای ترور بیولوژیکی وجود دارد؛ اما با پیشرفت فناوری های 
زیســتی از زمان ظهور کووید ۱۹، خطر ترور بیولوژیکی هم رو به افزایش 
است.اگر بیماری زامبی گونه ای ایجاد شود، باعث تبدیل آنی مردم به زامبی 
نمی شــود؛ بلکه عفونت مهلک و کشــنده با ورود به بزاق در درجه ی اول 
باعث آشفتگی و رفتارهای مخرب و در نهایت مرگ می شود که چندان هم 
فاصله ای با فیلم های زامبی ندارد. چنین ویروسی درست مانند ویروس های 

ابولا و ماربورگ به سرعت منتقل می شود.
در فیلم حماسی »۲۸ روز بعد«، ویروس تخیلی خشم در واقع تحت تأثیر 
ویروس های ابولا و ماربورگ خلق شــده بود. با  توجه   به چنین احتمالاتی، 
تعجب آور نیســت که جیمز کلپر، رئیس ســازمان اطلاعات ملی ایالات 

متحده، در سال ۲۰۱۸ ویراش ژنتیکی را سلاح تکثیر و کشتارجمعی نامید.
بسیاری از کشورها از خطر  آگاه هستند. دولت ایالات متحده ی آمریکا 
در سال ۲۰۱۸ اولین استراتژی دفاعی بیولوژیکی خود را منتشر کرد که 
دربردارنده ی چند ســازمان دولتی بود. این طرح نه تنها تهدید های ترور 
عمدی بیولوژیکی را پوشش می دهد؛ بلکه شیوع های طبیعی و بیماری های 

عفونی را دربر دارد که به صورت اتفاقی از آزمایشگاه می گریزند.
همچنین، واحد فرمان استراتژی وزارت دفاع ایالات متحده  ی آمریکا 
برنامه ای آموزشی به نام CONOP ۸۸۸۸ )غلبه بر زامبی( را منتشر کرده 
اســت که موقعیت آخر الزمان زامبی را شبیه ســازی می کند. با  این حال، 
این برنامــه کاملا تخیلی بود و بدون اطلاعات طبقه بندی شــده تدارک 

دیده شده بود.

 پیشگیری از فاجعه
چگونه باید در مقابل احتمال ویروس های ویرایش ژنتیکی شده ایستاد؟ 
در حال حاضر، قراردادهای قانونی بین المللی درباره ی ســم های شیمیایی 
و بیولوژیکی وضع شــده اند. این قوانین دسترسی یا نگه داری سلاح های 
بیولوژیکی را منع می کنند؛ اما نمی توان به طور قطعی گفت این قراردادها 

در برابر روش های جدید کافی هستند. یا خیر.
فناوری های ویرایش ژنی مثل کریسپر روز به روز ارزان تر و کار با آن ها 
آسان تر می شــود. این یعنی دانشمندان یا سازمان هایی می توانند از این 
روش ها برای اهداف ترور بیولوژیکی استفاده کنند. در حالت ایدئال، نیاز 
به بازنگری و تطبیق قوانین بین المللی در چنین محیط متغیری احساس 
می شــود. این بازنگری می تواند شامل پیاده سازی مهلت قانونی درباره ی 
آزمایش های ویرایش ژنی به عنوان سلاح بیولوژیکی یا امکان آزمایش های 

محدود به سود سلامت انسان باشند.
کمیته ی کارشناســی WHO در ماه ژوئن دو گزارش را منتشر کرد که 
دربردارنده ی توصیه هایی درباره ی نظارت بر ویرایش ژنی انسان در سطح 
سازمانی و ملی و جهانی بودند. چهارچوب WHO شامل ساختارهای نظارتی 
است که در کشورهای مختلف ازجمله کشورهای قانون گذار وجود دارند 
و همچنین شــامل راهبردهایی ملی درباره ی ویرایش ژنی یا فناوری های 
مشابه است. برای مثال، این گزارش نظارت کمیته ی اخلاق بر آزمایش های 

بالینی و تأیید آن ها را توصیه می کند.
با اینکه توصیه های یادشده تا اندازه ای مسائل را شفاف می کنند، این 
راهبردهــا هنوز در مرحله ی اعمال قانون قرار ندارند. WHO در موقعیتی 
نیست که بتواند ویرایش ژنی را در هرکدام از کشورها قانون گذاری کند؛ 
در نتیجه پیاده سازی این توصیه ها به شکل قانون برعهده ی کشورها است. 
مسئله ی دیگر این است که راهبردهای یادشده مسائل امنیتی و بازدهی 

را مطرح نمی کنند؛ اما در آینده ممکن است این روند تغییر کند.
در حال حاضر، این توصیه ها به چهارچوب جهانی نظارت نزدیک  هستند. 
با توسعه و پیشرفت فناوری، امیدواریم راهبردهای امنیتی هم بهبود پیدا 
کنند؛ اما درنهایت باید درباره ی چهارچوب های قانونی بازنگری کنیم؛ اما 
اگر تمام موارد نظارتی شکســت بخورند، باید به دنبال تقویت مهارت های 

بقا باشیم.

 رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران خــودروی تهران گفت: قیمت خودروهای 
خارجی در ایران ۱۰ برابر قیمت  جهانی است. سعید موتمنی افزود: بازار خودرو 
نسبت به ۲۰ روز پیش آرام تر و قیمت ها کاهشی شده است و تقاضای کاذبی در 
بازار خودرو وجود ندارد. رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودروی تهران با اشاره 
به عوامل کاهش قیمت خودرو در بازار، افزود: با توجه به مصوبه کمیته خودرو 
مبنی بر امکان فک رهن محصولات ایران خودرو و سایپا و مطرح شدن مباحثی 
مبنی بر احتمال آزادسازی واردات خودرو قیمت خودرو در بازار تقریبا تعدیل 
شــده اســت. وی با تاکید بر اینکه قیمت خودرو در بازار واقعی نیست، اظهار 
کرد: قیمت خودرو های خارجی در بازار ۱۰ برابر قیمت های روز جهانی است، 
بنابراین اگر واردات خودرو آزاد شــود، تعادل سازی قیمت ها در بازار خودروها 
اتفاق می افتد. موتمنی با تاکید بر اینکه برای متعادل سازی قیمت خودرو باید 
تولید و عرضه افزایش یابد، گفت: در مصوبه مجلس در رابطه با واردات خودرو 

قید شده که واردکنندگان به ازای صادرات خودرو می توانند واردات خودرو انجام 
دهند، در حالی که فعلا ما از توان تامین نیاز داخلی برخوردار نیستیم.  رئیس 
اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو گفت: در سال های اخیر تولید و عرضه خودرو 
کم شده است، بنابراین فاصله عجیبی بین قیمت های مصوب  شرکت ها و بازار 
به وجود آمده است. وی افزود: بررسی آمار تولید خودرو حاکی از آن است که 
تولید خودرو در سال های بعد از ۹۷ نسبت به قبل از آن به میزان قابل توجهی 
کاهش یافته اســت و یکی از عوامل موثر بر افزایش قیمت کاهش عرضه بوده 
اســت.  او گفت: در حال حاضر قیمت خودرو ســمند ال ایکس در بازار حدود 
۲۴۰ میلیــون تومان، پژو ۴۰۵ حدود ۲۴۵ میلیون تومان و پژو ۲۰۶ تیپ ۵ 
حدود ۲۹۸ میلیون تومان است. موتمنی بیان کرد: همچنین قیمت پژو ۲۰۶ 
صندوق دار ۳۰۰ میلیون تومان، پراید ۱۳۱ حدود ۱۴۸ میلیون تومان و پراید 

۱۱۱ حدود ۱۶۵ میلیون تومان است. 

عوامل تعدیل کننده قیمت خودرو در بازار
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